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Od Redakcji 

YƻƭŜƧƴȅ ƴǳƳŜǊ α.ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊŀ hǇƻƭǎƪƛŜƎƻέ ǇƻŘ ȊƴŀƪƛŜƳ ǊƻȊƳƽǿΣ ǎǇƻǘƪŀƵ ƛ ǿǎǇƻƳƴƛŜƵΦ ½ŜǊƪŀƳȅ ǿ ǇǊȊŜǎȊƱƻǏŏ  

ƛ ǇǊȊȅǇƻƳƛƴŀƳȅ ǎȅƭǿŜǘƪƛ ŘȅǊŜƪǘƻǊƽǿ ².t ǿ hǇƻƭǳΦ tƛǎȊŜƳȅ ƻ ƧǳōƛƭŜǳǎȊǳ wƻƳŀƴŀ {ťƪƻǿǎƪƛŜƎƻΣ ƪǘƽǊȅ ōȅƱ 

ȊƴŀƪƻƳƛǘŊ ƻƪŀȊƧŊ Řƻ ƻŘǏǿƛŜȍŜƴƛŀ ƘƛǎǘƻǊƛƛ ƴŀǎȊŜƧ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΦ  

 ²ŎƘƻŘȊƛƳȅ ǿ ŘƛŀƭƻƎ Ȋ ǇƛǎŀǊƪŊ .ŀǊōŀǊŊ YƻǎƳƻǿǎƪŊΣ ǇȅǘŀƳȅ ƻ ƭƛǘŜǊŀŎƪƛŜ ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŜƴƛŜΣ ǎǇƻǎǘǊȊŜȍŜƴƛŀ ƛ ƻŎŜƴȅ 

ƭƛǘŜǊŀǘǳǊȅ ǿ ǿƛŜƭǳ ŀǎǇŜƪǘŀŎƘΦ wƻȊƳŀǿƛŀƳȅ Ȋ ǇƻǎƱŀƴƪŊ Řƻ tŀǊƭŀƳŜƴǘǳ 9ǳǊƻǇŜƧǎƪƛŜƎƻ 5ŀƴǳǘŊ WŀȊƱƻǿƛŜŎƪŊ  

 wyzwanƛŀŎƘ Řƭŀ tƻƭǎƪƛ ƛ ǊŜƎƛƻƴǳ ƻǇƻƭǎƪƛŜƎƻ ǿ ȊǿƛŊȊƪǳ Ȋ tǊŜȊȅŘŜƴŎƧŊ tƻƭǎƪƛ ǿ wŀŘȊƛŜ ¦ƴƛƛ 9ǳǊƻǇŜƧǎƪƛŜƧΦ  

hōŜŎƴƻǏŏ ¢ŜǊŜǎȅ ¢ƻǊŀƵǎƪƛŜƧ ǿ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ ȊƻǎǘŀƱƻ ǊƽǿƴƛŜȍ ǇǊȊŜȊ ƴŀǎ ƻŘƴƻǘƻǿŀƴŜΣ ƴƛŜ Ȋ ǇƻǿƻŘǳ 

ƪǊƻƴƛƪŀǊǎƪƛŜƎƻ ƻōƻǿƛŊȊƪǳΣ ŀƭŜ Ȋ ŎƘťŎƛ ȊŀŀƪŎŜƴǘƻǿŀƴƛŀ ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ Ȋ ƻǎƻōƻǿƻǏŎƛŊΣ ƪǘƽǊŜƧ ǇƻǎǘŀǿƛƭƛǏƳȅ ǎȊŜǊŜƎ ǇȅǘŀƵ 

ƻ ƘƛǎǘƻǊƛť ōƭƛȍǎȊŊ ƛ ŘŀƭǎȊŊΣ ƧŜŘƴŀƪ ǿŎƛŊȍ ƴŀƳ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴŊΦ  

 α² ƻōƛŜƪǘȅǿƛŜ ².tέ ȊŀǘǊȊȅƳŀƭƛǏƳȅ ƴŀǎȊŜ ƛƳǇǊŜȊȅΣ ŎƘŎŊŎ ƻōǊŀȊŜƳ ƻŘŘŀŏ ƪƭƛƳŀǘ ǎǇƻǘƪŀƵ ƛ ǊƻȊƳƽǿΦ 

² ƧŜǎƛŜƴƴȅƳ α.ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊǳ hǇƻƭǎƪƛƳέ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǇǳōƭƛŎȊƴŜ ǇǊŜȊŜƴǘǳƧŊ ǎǿƻƧŜ ǊŜƭŀŎƧŜ Ȋ ¢ȅƎƻŘƴƛŀ .ƛōƭƛƻǘŜƪΦ 

bŀǘƻƳƛŀǎǘ hƭŜǎƪŀ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ tǳōƭƛŎȊƴŀ ǎƱǳȍȅ ǇƻƳƻŎŊ ƛ ŘȊƛŜƭƛ ǎƛť ǿƛŜŘȊŊ ς Ƨŀƪ ōŀŘŀŏ ǇƻȊƛƻƳ ȊŀŘƻǿƻƭŜƴƛŀ 

ǳȍȅǘƪƻǿƴƛƪƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ς ƴŀ ǎǿƻƛƳ ǇǊȊȅƪƱŀŘȊƛŜΦ  

Ponadto piszemy o czytelnictwie grup specjalnych, cyfrowym ƻōƭƛŎȊǳ ȊōƛƻǊƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ƛ ƛŎƘ ǳȍȅǘƪƻǿŀƴƛǳ ƴŀ 

postawie Opolskiej Biblioteki Cyfrowej.  

bƛŜ ōǊŀƪǳƧŜ ǊƽǿƴƛŜȍ ǎǘŀƱȅŎƘ ǇƻȊȅŎƧƛΣ ǇƻǏǿƛťŎƻƴȅŎƘ ǊŜƎƛƻƴƻǿƛ ƛ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊȊŜ ς ǊŜŎŜƴȊƧŜΣ ƻƳƽǿƛŜƴƛŀΣ ȊŜǎǘŀǿƛŜƴƛŀ 

bibliograficzne. 

Niezmiennie zapraszamy do lektury.  

 

Redakcja Bibliotekarza Opolskiego 
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aƛǊƻǎƱŀǿŀ ²ŀƭǳǏ 
5ȊƛŀƱ DǊƻƳŀŘȊŜƴƛŀ ƛ hǇǊŀŎƻǿŀƴƛŀ ².t ǿ hǇƻƭǳ 

 

сл ƭŀǘ ².t ǿ hǇƻƭǳΦ {ȅƭǿŜǘƪƛ ŘȅǊŜƪǘƻǊƽǿ 

 

tǊȊŜȊ ǎȊŜǏŏŘȊƛŜǎƛŊǘ ƭŀǘ ƛǎǘƴƛŜƴƛŀ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ƪƛŜǊƻǿŀƱƻ ƴƛŊ ǇƛťŎƛǳ ŘȅǊŜƪǘƻǊƽǿΦ ¢ȅƭƪƻ Řǿƽch 

ƴŀ ǘȅƭŜ ŘƱǳƎƻΣ ȍŜ Ȋƻǎǘŀǿƛƭƛ ǿȅǊŀȋƴȅ ǏƭŀŘΦ  

½ŀ Ƴŀǘƪť ².t Ƴƻȍƴŀ ǳȊƴŀŏ WŀŘǿƛƎť {ƛŜǇǊŀǿǎƪŊΦ bŀǳŎȊȅŎƛŜƭƪŀ Ȋ ǿȅƪǎȊǘŀƱŎŜƴƛŀΣ Ǉƻ ǿƻƧƴƛŜ ǇǊŀŎƻǿŀƱŀ ǇǊȊŜȊ ƪƛƭƪŀ 

ƭŀǘ ǿ ǎȊƪƻƱŀŎƘ ƴŀ ȊƛŜƳƛŀŎƘ ȊŀŎƘƻŘƴƛŎƘΦ ² мфпу Ǌƻƪǳ ȊƻǎǘŀƱŀ ƪƛŜǊƻǿƴƛƪƛŜƳ tƻǿƛŀǘƻǿŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜj  

ǿ bƛŜƳƻŘƭƛƴƛŜΦ ¢ǿƻǊȊȅƱŀ ƧŊ ǿƱŀǏŎƛǿƛŜ ƻŘ ǇƻŘǎǘŀǿΦ hƪŀȊŀƱŀ ǎƛť ǏǿƛŜǘƴȅƳ ƻǊƎŀƴƛȊŀǘƻǊŜƳ ƛ ŘȊƛŀƱŀŎȊŜƳΣ 

ƴŀƎǊŀŘȊŀƴȅƳ ǇǊȊŜȊ ǿƱŀŘȊŜΦ tŜǿƴƛŜ ŘƭŀǘŜƎƻΣ ƪƛŜŘȅ ǿ мфрл Ǌƻƪǳ ǇƻǿǎǘŀƱƻ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƻ ƻǇƻƭǎƪƛŜΣ WŀŘǿƛŘȊŜ 

Sieprawskiej powierzono stanowisko kierownika SamodzielƴŜƎƻ wŜŦŜǊŀǘǳ .ƛōƭƛƻǘŜƪ ǿ tǊŜȊȅŘƛǳƳ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ 

wŀŘȅ bŀǊƻŘƻǿŜƧΦ hŘ ǊŀȊǳ ǇǊȊȅǎǘŊǇƛƱŀ Řƻ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴƛŀ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧΦ ½ŀǘǊǳŘƴƛƱŀ ǇƛŜǊǿǎȊȅŎƘ 

ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿΣ ŀ ƴŀ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ǇƻȊȅǎƪŀƱŀ ƛƴǎǇŜƪǘƻǊŀ ǎȊƪƻƭƴŜƎƻ Ȋ .ǊȊŜƎǳ {ǘŀƴƛǎƱŀǿŀ tŀǊǘȅƪťΣ ƪǘƽǊȅ ƳƛŀƱ ǎƛť ȊŀƧŊŏ 

ǎǇǊŀǿŀƳƛ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎȅƧƴȅƳƛ ƛ ŀŘƳƛƴƛǎǘǊŀŎƧŊ ².tΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǊƻȊǇƻŎȊťƱŀ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ м ǿǊȊŜǏƴƛŀ мфрм ǊƻƪǳΦ WŜƧ 

ƎƱƽǿƴȅƳ ȊŀŘŀƴƛŜƳ ōȅƱŀ ǇǊŀŎŀ ƛƴǎǘǊǳƪŎȅƧƴƻ-ƳŜǘƻŘȅŎȊƴŀ ƛ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎȅƧƴŀΣ ǇǊƻǿŀŘȊƻƴŀ Ȋ ƳȅǏƭŊ ƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀŎƘ 

ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜΦ {ǘŀƴƛǎƱŀǿ tŀǊǘȅƪŀ ƪƛŜǊƻǿŀƱ ōƛōƭƛƻǘŜƪŊ ȊŀƭŜŘǿƛŜ Řǿŀ ƭŀǘŀΦ ² YǊƻƴƛŎŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ 

ƳƻȍŜƳȅ ȊƴŀƭŜȋŏ ǿǇƛǎȅ ƳƽǿƛŊŎŜΣ ȍŜ ŘȅǊŜƪǘƻǊ ǇǊȊŜōȅǿŀ ƴŀ ǳǊƭƻǇƛŜ ƴŀǳƪƻǿȅƳΣ ƧŜǎǘ ƴƛŜƻōŜŎƴȅ Ȋ ǇƻǿƻŘǳ ŎƘƻǊƻōȅ 

ƭǳō ƭŜŎȊȅ ǎƛť ǿ ǎŀƴŀǘƻǊƛǳƳΦ ² ƳŀǊŎǳ мфро Ǌƻƪǳ ȊƻǎǘŀƱ ƻŘǿƻƱŀƴȅ ȊŜ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪŀ ƛ ǇǊȊŜƴƛŜǎƛƻƴȅ Řƻ ²ȅŘȊƛŀƱǳ 

hǏǿƛŀǘȅΦ ½ŀ ƧŜƎƻ ŘȅǊŜƪǘǳǊȅ ǊƻȊǇƻŎȊŊƱ ǎƛť ǊŜƳƻƴǘ ōǳŘȅƴƪǳ ǇǊȊȅ ǳƭƛŎȅ tƛŀǎǘƻǿǎƪƛŜƧ му przeznaczonego dla biblioteki.  

 м ƭƛǇŎŀ мфро Ǌƻƪǳ ŘȅǊŜƪǘƻǊŜƳ ȊƻǎǘŀƱŀ WŀŘǿƛƎŀ {ƛŜǇǊŀǿǎƪŀΦ YƻƴǘȅƴǳƻǿŀƱŀ ƛ ǊƻȊǿƛƧŀƱŀ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ǊƻȊǇƻŎȊťǘŊ ǇǊȊŜȊ 

poprzeŘƴƛƪŀΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛƱŀ Řƻ ƪƻƵŎŀ ǎǘŀǊŀƴƛŀ ƻ ƭƻƪŀƭΦ ²ƱŀŘȊŜ ŘŊȍȅƱȅ Řƻ ǳƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŀ ǿ ƴƻǿȅƳ 

ōǳŘȅƴƪǳ ƻǇǊƽŎȊ ².tΣ ǘŀƪȍŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǇŜŘŀƎƻƎƛŎȊƴŜƧ ƛ ƳƛŜƧǎƪƛŜƧΦ hǎǘŀǘŜŎȊƴƛŜ ǇŀǊǘŜǊ ǿ ƴƻǿȅƳ ōǳŘȅƴƪǳ ȊŀƧťƱŀ 

tŜŘŀƎƻƎƛŎȊƴŀ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪŀΣ ŀ ǇƛŜǊǿǎȊŜ ƛ ŘǊǳƎƛŜ ǇƛťǘǊƻ ǇǊȊŜȊƴŀŎȊƻƴƻ Řƭŀ ².tΦ ¢ǊȊȅ ǇƻƪƻƧŜ ǿȅŘȊƛŜƭƻƴƻ 

Řƭŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǇƻǿƛŀǘƻǿŜƧΦ tǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊƪŀ ƴŀǎǘŊǇƛƱŀ ǿŜ ǿǊȊŜǏƴƛǳ мфро ǊƻƪǳΦ ² ƴƻǿȅŎƘ ǿŀǊǳƴƪŀŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ 

ǊƻȊƪǿƛǘƱŀ ƛ ǊƻȊǿƛƧŀƱŀ ǎƛťΦ tƻǿǎǘŀƱ ƻǏǊƻŘŜƪ ƛƴŦƻǊƳŀŎȅƧƴȅ ǇǊȊȅ ŎȊȅǘŜƭƴƛΣ ǇǊȊȅōȅǿŀƱƻ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿΣ ƪǎƛŊȍŜƪ 

 ƛ ƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿΦ  

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Od lewej - WŀŘǿƛƎŀ {ƛŜǇǊŀǿǎƪŀΣ Iŀƭƛƴŀ DŊǎȊŎȊȅƵǎƪŀ 



Bibliotekarz Opolski, www.bibliotekarzopolski.pl                           Nr 2-3/2011 (LV) 

 

6 

5ȅǊŜƪǘƻǊ {ƛŜǇǊŀǿǎƪŀ ōȅƱŀ ōŀǊŘȊƻ ǿȅƳŀƎŀƧŊŎȅƳ ȊǿƛŜǊȊŎƘƴƛƪƛŜƳΣ ǿǊťŎȊ ŀǇƻŘȅƪǘȅŎȊƴȅƳΦ ¢ǊȊȅƳŀƱŀ ǎƛť ǏŎƛǏƭŜ 

ƛƴǎǘǊǳƪŎƧƛ ƛ ȊŀǊȊŊŘȊŜƵ ǿƱŀŘȊΣ ƛ ǿȅƳŀƎŀƱŀ ǘŜƎƻ ƻŘ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿΦ tƛƭƴƻǿŀƱŀ ŘȅǎŎȅǇƭƛƴȅ ǇǊŀŎȅΦ .ȅƱŀ ōŀǊŘȊƻ 

ȊŀŀƴƎŀȍƻǿŀƴŀ ǇƻƭƛǘȅŎȊƴƛŜ ƛ ǎǇƻƱŜŎȊƴƛŜΦ 5ǳȍȅ ƴŀŎƛǎƪ ƪƱŀŘƱŀ ƴŀ ǇǊƻǇŀƎŀƴŘť ŎȊȅǘŜƭƴƛŎǘǿŀΣ ǿȅƳŀƎŀƱŀ ƻŘ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅ 

ƎƳƛƴƴȅŎƘ ǳŎȊŜǎǘƴƛŎǘǿŀ ǿ ȍȅŎƛǳ ǿǎƛΤ ƳƛŜƭƛ ǿǎȊťŘȊƛŜ ŘƻŎƛŜǊŀŏ Ȋ ƪǎƛŊȍƪŊΣ ƴŀ Ȋŀōŀǿȅ ǿƛŜƧǎƪƛŜΣ ȊŜōǊŀƴƛa itp., 

ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀŏ ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ ŀǳǘƻǊǎƪƛŜΣ ǿƛŜŎȊƻǊȅ ǿǎǇƽƭƴŜƎƻ ŎȊȅ ƎƱƻǏƴŜƎƻ ŎȊȅǘŀƴƛŀΦ ² ǘŜƴ ǎǇƻǎƽō ŎƘŎƛŀƱŀ ȊǿƛŊȊŀŏ 

ƳƛŜǎȊƪŀƵŎƽǿ ǿǎƛ Ȋ ƪǎƛŊȍƪŊ ƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪŊΦ wƻȊǿƛƧŀƱŀ 5ȊƛŀƱ LƴǎǘǊǳƪŎȅƧƴƻ-aŜǘƻŘȅŎȊƴȅΣ ȊŀŎƘťŎŀƱŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅ Řƻ 

ǇƻŘǿȅȍǎȊŀƴƛŀ ƪǿŀƭƛŦƛƪŀŎƧƛ ȊŀǿƻŘƻǿȅŎƘΣ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƱŀ ǿȅƧŀȊŘȅ ǎȊƪƻƭŜƴƛƻǿŜ Řƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ƛƴƴȅŎƘ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿΣ 

ǇƻǇƛŜǊŀƱŀ ǿŘǊŀȍŀƴƛŜ ƴƻǿȅŎƘ ƳŜǘƻŘ ǇǊŀŎȅ ǇƻŘǇŀǘǊȊƻƴȅŎƘ ǳ ƛƴƴȅŎƘΦ /ŜƴƛƱŀ ǎǳƳƛŜƴƴƻǏŏ ƛ ǇǊŀŎƻǿƛǘƻǏŏ  

ǳ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿΣ ōȅƱŀ ǘŜȍ ǳǿŀȍŀƴŀ Ȋŀ ǎǇǊŀǿƛŜŘƭƛǿŜƎƻ ǎȊŜŦŀΦ 

² ǘȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ƴŀǎǘŊǇƛƱŀ ǊŜƻǊƎŀƴƛȊŀŎƧŀ ǎƛŜŎƛ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŜƧΣ ȊǿƛŊȊŀƴŀ ȊŜ ȊƳƛŀƴŊ ǎǘǊǳƪǘǳǊȅ ŀŘƳƛƴƛǎǘǊŀŎȅƧƴŜƧ ƪǊŀƧǳΦ  

² ƳŀƧǳ мфрр Ǌƻƪǳ ǇƻƱŊŎȊƻƴƻ ².t Ȋ aƛŜƧǎƪŊ .ƛōƭƛƻǘŜƪŊ tǳōƭƛŎȊƴŊΣ ǘǿƻǊȊŊŎ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪŊ ƛ aƛŜƧǎƪŊ .ƛōƭƛƻǘŜƪť 

tǳōƭƛŎȊƴŊΦ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ²ƛa.t ǎǘŀƱŀ ǎƛť ōƻƎŀǘǎȊŀ ƛ ōŀǊŘȊƛŜƧ ȊǊƽȍƴƛŎƻǿŀƴŀΦ ½ƳƛŜƴƛƱŀ ǎƛť ǎȅǘǳŀŎƧŀ ǇƻƭƛǘȅŎȊƴŀ ƪǊŀƧǳΣ 

ǿǇƱȅƴťƱƻ ǘƻ ƴŀ ǇǊŀŎť ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ƪǘƽǊŀ ȊŀŎȊťƱŀ ǎǘƻǇƴƛƻǿƻ ȊǿǊŀŎŀŏ ǳǿŀƎť ƴŀ ǇƻǘǊȊŜōȅ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪŀ ƛƴŘȅǿƛŘǳŀƭƴŜƎƻΦ 

WŀŘǿƛƎŀ {ƛŜǇǊŀǿǎƪŀ ƻŘŜǎȊƱŀ Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǿ мфру ǊƻƪǳΣ ȊƻǎǘŀƱŀ ƪƛŜǊƻǿƴƛƪƛŜƳ Yƭǳōǳ aƛťŘȊȅƴŀǊƻŘƻǿŜƧ tǊŀǎȅ  

ƛ YǎƛŊȍƪƛΦ tǊƻǿŀŘȊƛƱŀ ǘŀƳ ƻȍȅǿƛƻƴŊ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ƪǳƭǘǳǊŀƭƴŊ ŀȍ Řƻ мфсп ǊƻƪǳΦ tǊȊŜǎȊƱŀ ƴŀ ŜƳŜǊȅǘǳǊť ƛ ǿǊƽŎƛƱŀ Řƻ 

biblioteki, tym razem szkolnej.  

 м ƪǿƛŜǘƴƛŀ мфру Ǌƻƪǳ ŘȅǊŜƪǘƻǊŜƳ ȊƻǎǘŀƱ wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛΣ ȊŀƭŜŘǿƛŜ ŘǿǳŘȊƛŜǎǘƻǎƛŜŘƳƛƻƭŜǘƴƛΣ ŘƻōǊȊŜ 

ǿȅƪǎȊǘŀƱŎƻƴȅΣ ǇŜƱŜƴ ȊŀǇŀƱǳ ƳƱƻŘȅ ŎȊƱƻǿƛŜƪΦ {ƪƻƵŎȊȅƱ tŀƵǎǘǿƻǿŜ [ƛŎŜǳƳ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎƪƛŜ ƛ YǎƛťƎŀǊǎƪƛŜ ǿ YǊŀƪƻǿƛŜΣ 

ƴŀǎǘťǇƴƛŜ ǎǘǳŘƛŀ ƘƛǎǘƻǊȅŎȊƴŜ ƴŀ ²ȅŘȊƛŀƭŜ CƛƭƻȊƻŦƛŎȊƴƻ-IƛǎǘƻǊȅŎȊƴȅƳ ǿŜ ²ǊƻŎƱŀǿƛǳΣ Ȋ ǊƻŎȊƴŊ ǎǇŜŎƧŀƭƛȊŀŎƧŊ 

ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎƪŊΦ tǊŀŎť ƳŀƎƛǎǘŜǊǎƪŊ ǇƛǎŀƱ ǳ ǇǊƻŦΦ 9ǿȅ aŀƭŜŎȊȅƵǎƪƛŜƧΦ tƻ ǎǘǳŘƛŀŎƘ ǘǊŀŦƛƱ Řƻ hǇƻƭŀΣ ƎŘȊƛŜ ƻōƧŊƱ 

ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ƪƛŜǊƻǿƴƛƪŀ {ŀƳƻŘȊƛŜƭƴŜƎƻ wŜŦŜǊŀǘǳ .ƛōƭƛƻǘŜƪ ǿ tǊŜȊȅŘƛǳƳ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ wŀŘȅ bŀǊƻŘƻǿŜƧΦ tƻ ǘǊȊŜŎƘ 

ƭŀǘŀŎƘ ǇǊŀŎȅ ǿ ǳǊȊťŘȊƛŜ ȊǿƛŊȊŀƱ ǎƛť Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜƪŊ ƴŀ ǘǊȊȅŘȊƛŜǏŎƛ ǘǊȊȅ ƭŀǘŀΣ ŀȍ Řƻ ŜƳŜǊȅǘǳǊȅΦ ½ŀǎǘŀƱ ōƛōƭƛƻǘŜƪť 

ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴŊΣ ŀƭŜ ǿȅƳŀƎŀƧŊŎŊ ǳƴƻǿƻŎȊŜǏƴƛŜƴƛŀ ƛ ǎǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ƴƻǿŜƧ ǿƛȊƧƛ ǊƻȊǿƻƧǳΣ ƴƻǿŜƧ ǎǘǊŀǘŜƎƛƛΦ wƻȊǇƻŎȊŊƱ 

ƪǎȊǘŀƱǘƻǿŀƴƛŜ ƪǎƛťƎƻȊōƛƻǊǳ ²ƛa.tΦ {ȅǎǘŜƳŀǘȅŎȊƴƛŜ ƎǊƻƳŀŘȊƛƱ ƪǎƛťƎƻȊōƛƽǊ ǊŜƎƛƻƴŀƭƴȅΣ ǏƭŊǎƪƛΦ bŀ ŀǳƪŎƧŀŎƘ ƛ ƻŘ 

ƻǎƽō ǇǊȅǿŀǘƴȅŎƘ ƪǳǇƻǿŀƱ ǎƛƭŜǎƛŀƴŀ ƛ ȊōƛƻǊȅ ǎǇŜŎƧŀƭƴŜ ŘƻǘȅŎȊŊŎŜ |ƭŊǎƪŀ ƛ hǇƻƭǎȊŎȊȅȊƴȅΦ  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛ 

½ŀǿǎȊŜ ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴȅ ōȅƱ ƴƻǿƻǏŎƛŀƳƛ ǘŜŎƘƴƛŎȊƴȅƳƛΦ tƻǿƻƱŀƱ ǿ мфтп Ǌƻƪǳ 5ȊƛŀƱ YƻƴǎŜǊǿŀŎƧƛ ½ōƛƻǊƽǿ ƛ aŀƱŜƧ 

tƻƭƛƎǊŀŦƛƛΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ƳΦƛƴΦ ƳƛƪǊƻŦƛƭƳƻǿŀƴƻ ŘȊƛŜǿƛťǘƴŀǎǘƻǿƛŜŎȊƴŜ ƛ ŘǿǳŘȊƛŜǎǘƻǿƛŜŎȊƴŜ ŎȊŀǎƻǇƛǎƳŀ ǏƭŊǎƪƛŜΦ .ȅƱƻ ǘƻ 

ǇǊȊŜŘǎƛťǿȊƛťŎƛŜ ƴƻǿŀǘƻǊǎƪƛŜ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎǘǿƛŜ ǇǳōƭƛŎȊƴȅƳΦ tǊŀƎƴŊƱ ǎǘǿƻǊȊȅŏ /ŜƴǘǊŀƭƴŊ .ƛōƭƛƻǘŜƪť wŜƎƛƻƴŀƭƴŊΦ 
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¢ŀƪȍŜ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ǎȊƪƻƭŜƴƛƻǿŀ ƛ ƛƴǎǘǊǳƪŎȅƧƴƻ-ƳŜǘƻŘȅŎȊƴŀ ƴŀōǊŀƱŀ ǊƻȊƳŀŎƘǳΦ aƱƻŘŀ ƪŀŘǊŀ ŘƻƪǎȊǘŀƱŎŀƱŀ ǎƛť  

i pracowaƱŀ ƻŦƛŀǊƴƛŜ i z entuzjazmem. 

5ȅǊŜƪǘƻǊ {ťƪƻǿǎƪƛΣ ŎȊƱƻƴŜƪ YƻƳƛǎƧƛ .ǳŘƻǿȅ .ƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǊȊȅ aƛƴƛǎǘŜǊǎǘǿƛŜ YǳƭǘǳǊȅ ƛ {ȊǘǳƪƛΣ ƳȅǏƭŀƱ ƻ ōǳŘƻǿƛŜ 

ƴƻǿƻŎȊŜǎƴŜƎƻ ōǳŘȅƴƪǳ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŜƎƻΦ ² ƭŀǘŀŎƘ ǎȊŜǏŏŘȊƛŜǎƛŊǘȅŎƘ ǇƻǿǎǘŀƱ ƴŀǿŜǘ Ǉƭŀƴ ƴƻǿŜƎƻ ƎƳŀŎƘǳΣ ŀƭŜ 

ƴƛŜǎǘŜǘȅ ƴƛŜ ǳŘŀƱƻ ǎƛť ǘŜƎƻ ǇƻƳȅǎƱǳ ȊǊŜŀƭƛȊƻǿŀŏΦ ½ ƧŜƎƻ ƛƴƛŎƧŀǘȅǿȅ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ƴŀǿƛŊȊŀƱŀ ǇƛŜǊǿǎȊŜ ƪƻƴǘŀƪǘȅ  

Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀƳƛ ȊŀƎǊŀƴƛŎȊƴȅƳƛΣ ǇƻŎȊŊǘƪƻǿƻ ǿ YŀǊǿƛƴƛŜ ƛ .ŀƵǎƪƛŜj Bystrzycy, potem w Poczdamie. 

 ² мфср Ǌƻƪǳ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǇǊȊŜƧťƱŀ ȊǊǳƧƴƻǿŀƴȅ ȊŀƳŜƪ ǿ wƻƎƻǿƛŜ hǇƻƭǎƪƛƳΦ WŜƎƻ ǊŜƴƻǿŀŎƧƛΣ ǿȅǇƻǎŀȍŜƴƛǳ ǿƴťǘǊȊΣ 

ǇǊȊŜƴƛŜǎƛŜƴƛǳ ȊōƛƻǊƽǿ wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛ ǇƻǏǿƛťŎƛƱ ǿƛŜƭŜ ǎŜǊŎŀ ƛ ǇǊŀŎȅΦ hŘōǳŘƻǿť ȊŀƳƪǳ ȊŀƪƻƵŎȊƻƴƻ ǿ мфтр Ǌƻƪǳ  

ƛ ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴƻ ǿ ƴƛƳ ƳŀƎŀȊȅƴȅ ȊōƛƻǊƽǿ ǎǇŜŎƧŀƭƴȅŎƘ ƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎƪƱŀŘƻǿŜƧΦ hōŜŎƴƛŜ ǿ ȊŀƳƪǳ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť hŘŘȊƛŀƱ 

½ōƛƻǊƽǿ ½abytkowych z najstarszymi zbiorami bibliotecznymi.  

wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛ ōȅƱ ǘŀƪȍŜ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŜƳ ǿƛŜƭǳ ƻǇƻƭǎƪƛŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅΣ ǇǊȊŜȊ ŘƱǳƎƛŜ ƭŀǘŀ ǿȅƪƱŀŘŀƱ ƘƛǎǘƻǊƛť ƪǎƛŊȍƪƛ  

ƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǿ tŀƵǎǘǿƻǿȅƳ {ǘǳŘƛǳƳ YǳƭǘǳǊŀƭƴƻ-hǏǿƛŀǘƻwym i Bibliotekarskim w Opolu.  

 W 1976 Ǌƻƪǳ Ȋ ƧŜƎƻ ƛƴƛŎƧŀǘȅǿȅ ǇƻǿƻƱŀƴƻ ǿ ƳƛŜǏŎƛŜ ƻŘŘȊƛŀƱ ¢ƻǿŀǊȊȅǎǘǿŀ tǊȊȅƧŀŎƛƽƱ YǎƛŊȍƪƛΦ Wŀƪƻ ƧŜƎƻ ǇǊŜȊŜǎ 

ƪƻƴǘȅƴǳƻǿŀƱ ǿȅŘŀǿŀƴƛŜ ǎŜǊƛƛ ōƛōƭƛƻŦƛƭǎƪƛŜƧ ƪǎƛŊȍŜƪ ǊȊŀŘƪƛŎƘΦ wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛ ƧŜǎǘ ǊƽǿƴƛŜȍ ȊƴŀƴȅƳ ǿ ǏǊƻŘƻǿƛǎƪǳ 

ōƛōƭƛƻŦƛƭŜƳΣ ƪƻƭŜƪŎƧƻƴŜǊŜƳΣ ŎȊƱƻǿƛŜƪƛŜƳ ǿƛŜƭǳ ǇŀǎƧƛΣ ōŀǊǿƴŊ ƻǎƻōƻǿƻǏŎƛŊΦ 5ȅǊŜƪǘƻǊŜƳ ².t ōȅƱ ǇǊȊŜȊ 

ŘȊƛŜǿƛťǘƴŀǏŎƛŜ ƭŀǘΦ ½ƻǎǘŀƱ ƻŘǿƻƱŀƴȅ Ȋ ǘŜƎƻ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪŀ ǿ мфтт Ǌƻƪǳ ƛ ƻŘ м ƭƛǎǘƻǇŀŘŀ ǇŜƱƴƛƱ ŦǳƴƪŎƧť ȊŀǎǘťǇŎȅ 

ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ Řƻ ǎǇǊŀǿ ƳŜǊȅǘƻǊȅŎȊƴȅŎƘΦ tƻ ǿǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛǳ ǎǘŀƴǳ ǿƻƧŜƴƴŜƎƻ ƻŘŘŀƱ ƭŜƎƛǘȅƳŀŎƧť ǇŀǊǘȅƧƴŊΣ Ŏƻ 

ǎǇƻǿƻŘƻǿŀƱƻΣ ȍŜ ǳǎǳƴƛťǘƻ Ǝƻ ȊŜ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪŀΦ hŘ ƳŀƧŀ мфун Ǌƻƪǳ ōȅƱ ƪƛŜǊƻǿƴƛƪƛŜƳ ȊōƛƻǊƽǿ ǿ wƻƎƻǿƛŜ hǇƻƭǎƪƛƳΣ 

ŀ ƻŘ ƪǿƛŜǘƴƛŀ мфуо 5ȊƛŀƱǳ ½ōƛƻǊƽǿ {ǇŜŎƧŀƭƴȅŎƘ ƛ ½ŀōȅǘƪƻǿȅŎƘΦ .ȅƱ ǿ ǘȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ƧŜŘƴȅƳ Ȋ ŎȊƻƱƻǿȅŎƘ ƻǇƻƭǎƪƛŎƘ 

ƪƻƭǇƻǊǘŜǊƽǿ ǇǊŀǎȅ ƴƛŜȊŀƭŜȍƴŜƧΣ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊȅ ƻǊŀȊ ƛƴƴȅŎƘ ƳŀǘŜǊƛŀƱƽǿ ōŜȊŘŜōƛǘƻǿȅŎƘΦ ² ƧŜƎƻ ƳƛŜǎȊƪŀƴƛǳ ƻŘōȅǿŀƱȅ ǎƛť 

ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ ƻǇƻƭǎƪƛŎƘ ŘȊƛŀƱŀŎȊȅ ƻǇƻȊȅŎȅƧƴȅŎƘΣ ǘǳ ǘŜȍ ǊƻȊŘȊƛŜƭŀƴƻ ǿȅŘŀǿƴƛŎǘǿŀ ŘǊǳƎƛŜƎƻ ƻōƛŜƎǳΣ ǇǊȊŜȊƴŀŎȊƻƴŜ Řƻ 

ŘŀƭǎȊŜƎƻ ƪƻƭǇƻǊǘŀȍǳΦ bŀ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ǿƛŎŜŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ǇƻǿǊƽŎƛƱ ƧŜǎȊŎȊŜ ǿ ƭŀǘŀŎƘ мффл-мффмΦ ² мффм Ǌƻƪǳ ǿŜǎȊƱŀ ǿ 

ȍȅŎƛŜ ƴƻǿŀ ǎǘǊǳƪǘǳǊŀ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎȅƧƴŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ƻƎǊŀƴƛŎȊŀƧŊŎŀ ƭƛŎȊōť ǎǘŀƴƻǿƛǎƪ ŘȅǊŜƪǘƻǊǎƪƛŎƘ ƛ ƪƛŜǊƻǿƴƛŎȊȅŎƘΦ 

5ȅǊŜƪǘƻǊ {ťƪƻǿǎƪƛ ǇǊȊŜǎȊŜŘƱ ƴŀ ŜƳŜǊȅǘǳǊťΦ ¢ŜǊŀȊ ƳƽƎƱ ǿ ǇŜƱƴƛ ƻŘŘŀŏ ǎƛť ǎǿƻƧŜƧ ǇŀǎƧƛ ς pracy nad 

ŘȊƛŜǎƛťŎƛƻǘƻƳƻǿȅƳ IŜǊōŀǊȊŜƳ ǎȊƭŀŎƘǘȅ ǏƭŊǎƪƛŜƧΣ ƪǘƽǊŜƳǳ ǇƻǏǿƛťŎƛƱ ǇƻƴŀŘ ǇƛťǘƴŀǏŎƛŜ ƭŀǘ ȍȅŎƛŀ όŘƻ ǘŜƧ ǇƻǊȅ ǳƪŀȊŀƱƻ 

ǎƛť ǎȊŜǏŏ ǘƻƳƽǿύΦ Wŀƪƻ ƘƛǎǘƻǊȅƪΣ ȊƴŀǿŎŀ ƎŜƴŜŀƭƻƎƛƛ ƛ ƘŜǊŀƭŘȅƪƛ ŎƘťǘƴƛŜ ǎƱǳȍȅ ǇƻƳƻŎŊ ǎǘǳŘŜƴǘƻƳ ƛ ƳƱƻŘȅƳ 

naukowcom. 

² ǘȅƳ ƳƛŜƧǎŎǳ ƴŀƭŜȍȅ ǿǊƽŎƛŏ Řƻ ǇƻŎȊŊǘƪƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ƪƛŜŘȅ ǿ мфрм Ǌƻƪǳ ƴŀ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ǿƛŎŜŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ǇƻǿƻƱŀƴƻ 

Iŀƭƛƴť DŊǎȊŎȊȅƵǎƪŊΦ  
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tŜƱƴƛƱŀ ǘť ŦǳƴƪŎƧť ǇǊȊŜȊ ǎƛŜŘŜƳƴŀǏŎƛŜ ƭŀǘΣ Řƻ ŎȊŀǎǳ ǇǊȊŜƧǏŎƛŀ ƴŀ ŜƳŜǊȅǘǳǊť ǿ мфсу ǊƻƪǳΦ wƽǿƛŜǏƴƛŎȊƪŀ WŀŘǿƛƎƛ 

Sieprawskiej (urodzona w 1903), nauczȅŎƛŜƭƪŀΦ ² ƭŀǘŀŎƘ ǘǊȊȅŘȊƛŜǎǘȅŎƘ ǳŎȊȅƱŀ ǿ ǎȊƪƻƱŀŎƘ ƛ Ƨŀƪƻ Ǉƻƭƻƴƛǎǘƪŀ 

ǇǊƻǿŀŘȊƛƱŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊƪƻƭƴŜΦ tƻ ǿƻƧƴƛŜ ƻǎƛŀŘƱŀ Ȋ ƳťȍŜƳ ǿ bȅǎƛŜΣ ƎŘȊƛŜ ƻŘ ǿǊȊŜǏƴƛŀ мфпр Ǌƻƪǳ ǇǊŀŎƻǿŀƭƛ ǊŀȊŜƳ 

ǿ DƛƳƴŀȊƧǳƳ ƛ [ƛŎŜǳƳ hƎƽƭƴƻƪǎȊǘŀƱŎŊŎȅƳ ƛƳΦ Wŀƴŀ LLL {ƻōƛŜǎƪƛŜƎƻ όƴȅǎƪƛŜ /ŀǊƻƭƛƴǳƳύΦ tǊƻǿŀŘȊƛƱŀ ǊƽǿƴƛŜȍ 

ōƛōƭƛƻǘŜƪť ǎȊƪƻƭƴŊΣ ǳƪƻƵŎȊȅƱŀ ƪǳǊǎȅ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎƪƛŜ ǿ tǊǳŘƴƛƪǳ ƛ ŘǿǳƭŜǘƴƛŜ ǿ ²ŀǊǎȊŀǿƛŜΦ tƻ ƭŀǘŀŎƘ  

Ȋ ǇǊȊȅƧŜƳƴƻǏŎƛŊ ǿǎǇƻƳƛƴŀƱŀ ǇǊŀŎť ǿ ƴȅǎƪƛŜƧ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜΦ ²Ŝ ǿǊȊŜǏƴƛǳ мфрм Ǌƻƪǳ ǇǊȊŜƴƛƻǎƱŀ ǎƛť Řƻ hǇƻƭŀ ƛ Ȋ ŜƴŜǊƎƛŊ 

ǇǊȊȅǎǘŊǇƛƱŀ Řƻ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴƛŀ ƪǎƛťƎƻȊōƛƻǊǳ ƛ ǎƛŜŎƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǿƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧΦ WŜƧ ȊŀǿŘȊƛťŎȊŀƳȅ ǎǘǿƻǊȊŜƴƛŜ ŎȊȅǘŜƭƴƛΣ 

ǇƽȋƴƛŜƧ ƻǏǊƻŘƪŀ ƛƴŦƻǊƳŀŎȅƧƴŜƎƻΦ ² мфрр Ǌƻƪǳ ŘȅǊŜƪŎƧŀ ǇƻǿƛŜǊȊȅƱŀ IŀƭƛƴƛŜ DŊǎȊŎȊȅƵǎƪƛŜƧ ƻǇƛŜƪť ƴŀŘ ǎƛŜŎƛŊ 

ōƛōƭƛƻǘŜƪ ƳƛŜƧǎƪƛŎƘ ²ƛa.tΦ ²ȅǘťȍƻƴŀ ǇǊŀŎŀΣ ŘǳȍŜ ȊŀŀƴƎŀȍƻǿŀƴƛŜ ǎǇǊŀǿƛƱȅΣ ȍŜ Ǉŀƴƛ ŘȅǊŜƪǘƻǊ ƴƛŜ ƳƛŀƱŀ ƴŀǿŜǘ 

ŎȊŀǎǳ ƴŀ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴƛŜ ǎƻōƛŜ ƎŀōƛƴŜǘǳΦ WŜƧ ōƛǳǊƪƻ ǎǘŀƱƻ ǿ ƻƎƽƭƴŜƧ ǇǊŀŎƻǿƴƛΣ ƪǘƽǊŊ ŘȊƛŜƭƛƱŀ ȊŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳƛ 

ǇǊŀŎƻǿƴƛƪŀƳƛΦ ²ƛŜƭƪŊ ǇŀǎƧŊ ŘȅǊŜƪǘƻǊ DŊǎȊŎȊȅƵǎƪƛŜƧ ōȅƱŀ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎƧŀ ǿȅǎǘŀǿ ƪǎƛŊȍƪƻǿȅŎƘΦ YŀȍŘŜƎƻ Ǌƻƪǳ 

otwƛŜǊŀƴƻ ƧŜŘƴŊ ǿƛŜƭƪŊ ǿȅǎǘŀǿť Řƭŀ ƳƛŀǎǘŀΣ ƳƛťŘȊȅ ƛƴƴȅƳƛΥ ƻ ǇǊŀǎƛŜ ǇƻƭǎƪƛŜƧ ƴŀ |ƭŊǎƪǳΣ {ƱƻǿŀŎƪƛƳΣ {ƛŜƴƪƛŜǿƛŎȊǳ 

ŎȊȅ ²ȅǎǇƛŀƵǎƪƛƳΦ ²ǎȊȅǎǘƪƛŜ ƴŀ ƴŀƧǿȅȍǎȊȅƳ ǇƻȊƛƻƳƛŜΣ ōȅƱȅ ŎƘǿŀƭƻƴŜ ǿ ǇǊŀǎƛŜ ƛ ƻŘǿƛŜŘȊŀƴŜ ǘƱǳƳƴƛŜ ǇǊȊŜȊ 

ƳƛŜǎȊƪŀƵŎƽǿ ƳƛŀǎǘŀΦ 5ǊǳƎŊ ǇŀǎƧŊ Ǉŀƴƛ ŘȅǊŜƪǘƻǊ ōȅƱȅ ƪƻƴƪǳǊǎȅ ǇƻǇǳƭŀǊȅȊǳƧŊŎŜ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊť ǇƻƭǎƪŊ ƻǊŀȊ ǇǊƻōƭŜƳŀǘȅƪť 

ǏƭŊǎƪŊΦ Iŀƭƛƴŀ DŊǎȊŎȊȅƵǎƪŀ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƱŀ ǿ мфрн ǊƻƪǳΣ Ȋ ƛƴƛŎƧŀǘȅǿȅ hƪǊťƎǳ YŀǘƻǿƛŎƪƛŜƎƻΣ hŘŘȊƛŀƱ hǇƻƭǎƪƛ 

{ǘƻǿŀǊȊȅǎȊŜƴƛŀ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅ tƻƭǎƪƛŎƘΣ ƪǘƽǊȅƳ ƪƛŜǊƻǿŀƱŀ Řƻ мфрф ǊƻƪǳΦ 5ŀƱŀ ƛƳǇǳƭǎ Řƻ ǿȅŘania pierwszego 

ǇǊȊŜǿƻŘƴƛƪŀ Ǉƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀŎƘ hǇƻƭŀΣ ƧŜƧ ǇƻƳȅǎƱŜƳ ōȅƱȅ ǊƽȍƴƻǊƻŘƴŜ ŘǊǳƪƛ ǳƭƻǘƴŜΣ ƴǇΦ ƪŀǊǘƪƛ ǇƻŎȊǘƻǿŜ  

Ȋ ŦǊŀƎƳŜƴǘŀƳƛ ǇƻŜȊƧƛ ƛ ǊȅǎǳƴƪŀƳƛΦ hǊƎŀƴƛȊƻǿŀƱŀ ǿȅƧŀȊŘȅ Řƻ ²ŀǊǎȊŀǿȅΣ YǊŀƪƻǿŀ ŎȊȅ YŀǘƻǿƛŎ ƴŀ ŎƛŜƪŀǿŜ ǿȅǎǘŀǿȅΣ 

spektakle teatralne oraz inne impǊŜȊȅΣ ƻ ƪǘƽǊȅŎƘ ōȅƱƻ ƎƱƻǏƴƻ ǿ ƪǊŀƧǳΦ .ȅƱŀ ƻǎƻōŊ ōŀǊŘȊƻ ǿȅƳŀƎŀƧŊŎŊΣ ǘǿƻǊȊȅƱŀ Řƭŀ 

ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿ ƴƻǊƳȅ ǇǊŀŎȅΣ ŀƭŜ ǎŀƳŀ ǘŜȍ ǎƛť ƴƛŜ ƻǎȊŎȊťŘȊŀƱŀΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊƪƛ ƴŀŘŀƱȅ ƧŜƧ ǇǊȊȅŘƻƳŜƪ αtƻŜƳŀǘ 

ǇŜŘŀƎƻƎƛŎȊƴȅέΣ ǇƻƴƛŜǿŀȍ ǎǘƻǎƻǿŀƱŀ ƳŜǘƻŘȅ aŀƪŀǊŜƴƪƛΦ tǊȅǿŀǘƴƛŜ ƭǳōƛƱŀ ǇƻŘǊƽȍƻǿŀŏ Ǉƻ ǏǿƛŜŎƛŜΣ ȊǿƛŜŘȊƛƱŀ 

DǊŜŎƧťΣ ²ƱƻŎƘȅΣ CǊŀƴŎƧťΦ ² ǿƻƭƴȅŎƘ ŎƘǿƛƭŀŎƘ ƳŀƭƻǿŀƱŀΣ ƎƱƽǿƴƛŜ ƪǿƛŀǘȅ ƛ ǇŜƧȊŀȍŜΦ м ƭƛǎǘƻǇŀŘŀ мфсу Ǌƻƪǳ ǇǊȊŜǎȊƱŀ 

ƴŀ ŜƳŜǊȅǘǳǊťΣ ŀƭŜ ƴƛŜ ǊƻȊǎǘŀƱŀ ǎƛť Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜƪŊΦ 5ŀƭŜƧ ǇǊŀŎƻǿŀƱŀΣ ǇǊƻǿŀŘȊŊŎ ŘƻƪǳƳŜƴǘŀŎƧť ȍȅŎƛŀ ǎǇƻƱŜŎȊƴŜƎƻ ƛ 

egzemplaǊȊ ƻōƻǿƛŊȊƪƻǿȅ ƻǊŀȊ ǇǊŀŎǳƧŊŎ ŀƪǘȅǿƴƛŜ ǿ {ǘƻǿŀǊȊȅǎȊŜƴƛǳ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅ tƻƭǎƪƛŎƘ όǇǊȊŜȊ ŘƱǳƎƛŜ ƭŀǘŀ ōȅƱŀ 

ǇǊȊŜǿƻŘƴƛŎȊŊŎŊ YƻƱŀ aƛŜƧǎƪƛŜƎƻύΦ ½ƳŀǊƱŀ ǿ ƪǿƛŜǘƴƛǳ нллм Ǌƻƪǳ ǿ ǿƛŜƪǳ фу ƭŀǘΦ tƽƪƛ ȊŘǊƻǿƛŜ ƧŜƧ ƴŀ ǘƻ ǇƻȊǿŀƭŀƱƻΣ 

ǇǊȊȅŎƘƻŘȊƛƱŀ ƧŜǎȊŎȊŜ Řƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ƛ ǇƻǊȊŊŘƪƻǿŀƱŀ ŜƎȊŜƳǇƭŀǊȊ ƻōƻǿƛŊȊƪƻǿȅΦ 

 tƻ IŀƭƛƴƛŜ DŊǎȊŎȊȅƵǎƪƛŜƧ ƴŀ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ Řƻ ǎǇǊŀǿ ƳŜǊȅǘƻǊȅŎȊƴȅŎƘ ǇƻǿƻƱŀƴƻ CǊŀƴŎƛǎȊƪŀ !ŘŀƳŎŀΦ  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

         Franciszek Adamiec 
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tŜƱƴƛƱ ǎǿƻƧŜ ƻōƻǿƛŊȊƪƛ ƪǊƽǘƪƻΣ ƴƛŜŎŀƱŜ Řǿŀ ƭŀǘŀΣ Řƻ ƳŀƧŀ мфтм ǊƻƪǳΣ ƪƛŜŘȅ ƻōƧŊƱ ƪƛŜǊƻǿƴƛŎǘǿƻ aǳȊŜǳƳ |ƭŊǎƪŀ 

hǇƻƭǎƪƛŜƎƻΦ ½ƻǎǘŀƱŀ Ǉƻ ƴƛƳ ǘǊǿŀƱŀ ǇŀƳƛŊǘƪŀ ǿ ǇƻǎǘŀŎƛ Ǉŀǿƛƭƻƴǳ ǿ ǇƻŘǿƽǊȊǳΦ ² ǘȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ŘǳǎƛƱŀ ǎƛť  

ǿ ƴƛŜŘǳȍȅƳ ōǳŘȅƴƪǳΣ ȊōƛƻǊƽǿ ǇǊȊȅōȅǿŀƱƻΣ ŀ ōǳŘƻǿŀ ƴƻǿŜƎƻ ƻōƛŜƪǘǳ ŎƛŊƎƭŜ ōȅƱŀ ǇǊȊŜǎǳǿŀƴŀ ƴŀ ŘŀƭǎȊȅ ǇƭŀƴΦ 

Dyrektor Adamiec poǎǘŀƴƻǿƛƱ Ǉƻǎǘŀǿƛŏ ǘȅƳŎȊŀǎƻǿƻ ƴŀ ǇƻŘǿƽǊȊǳ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ōŀǊŀƪ ǘȅǇǳ α.ȅŘƎƻǎȊŎȊέΣ  

Ȋ ǇǊȊŜȊƴŀŎȊŜƴƛŜƳ ƴŀ ǿȅǇƻȍȅŎȊŀƭƴƛť ƛ ƳŀƎŀȊȅƴ ƪǎƛŊȍŜƪΦ Wŀƪ ǘƻ ȊǿȅƪƭŜ ōȅǿŀ Ȋ ǇǊƻǿƛȊƻǊƪŀƳƛΣ ōŀǊŀƪ-pawilon trzyma 

ǎƛť ƳƻŎƴƻΦ tƻ CǊŀƴŎƛǎȊƪǳ !ŘŀƳŎǳ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ȊŀǎǘťǇŎȅ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ǇŜƱƴƛƭƛ jeszcze Edward Januszewski i Halina 

½ŀƱǳǎƪŀΣ ŀƭŜ ǘǊǿŀƱƻ ǘƻ ƪǊƽǘƪƻΦ 

tǊȊŜȊ ǘǊȊȅƴŀǏŎƛŜ ƭŀǘ ǿƛŎŜŘȅǊŜƪǘƻǊŜƳ Řƻ ǎǇǊŀǿ ƳŜǊȅǘƻǊȅŎȊƴȅŎƘ ōȅƱŀ {ǘŀƴƛǎƱŀǿŀ DƛŜŎŜǿƛŎȊ-tƛƭŀǊǎƪŀΦ {ƪƻƵŎȊȅƱŀ 

ŦƛƭƻƭƻƎƛť ǇƻƭǎƪŊ ƴŀ ƻǇƻƭǎƪƛŜƧ ²{tΦ tǊȊȅǎȊƱŀ Řƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǿ мфтс Ǌƻƪǳ Ȋ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƎƻ 5ƻƳǳ YǳƭǘǳǊȅΣ ƎŘȊƛŜ ǇŜƱƴƛƱŀ 

ŦǳƴƪŎƧť ǿƛŎŜŘȅǊŜƪǘƻǊŀΦ  

 

 

 

 

 

 

 

   {ǘŀƴƛǎƱŀǿŀ DƛŜŎŜǿƛŎȊ-Pilarska 

² ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǎǇǊŀǿƻǿŀƱŀ ƴŀŘȊƽǊ ƳŜǊȅǘƻǊȅŎȊƴȅ ƴŀŘ ŘȊƛŀƱŀƳƛΥ ¦ŘƻǎǘťǇƴƛŀƴƛŀΣ DǊƻƳŀŘȊŜƴƛŀ ƛ LƴǎǘǊǳƪŎȅƧƴƻ-

aŜǘƻŘȅŎȊƴȅƳΦ 5ȊƛŀƱŀƱŀ ŀƪǘȅǿƴƛŜ ǿ {ǘǊƻƴƴƛŎǘǿƛŜ 5ŜƳƻƪǊŀǘȅŎȊƴȅƳΣ Ȋ ƧŜƎƻ ƭƛǎǘȅ ǎǘŀǊǘƻǿŀƱŀ ǿ ǿȅōƻǊŀŎƘ Řƻ ǎŜƧƳǳΦ 

.ȅƱŀ ǇƻǎƱŜƳ L· YŀŘŜƴŎƧƛ ǿ ƭŀǘŀŎƘ мфур-мфуфΣ ǇǊŀŎƻǿŀƱŀ ǿ YƻƳƛǎƧƛ YǳƭǘǳǊȅ ƛ YƻƳƛǎƧƛ 9ŘǳƪŀŎƧƛ bŀǊƻŘƻǿŜƧ  

ƛ aƱƻŘȊƛŜȍȅΦ bŀ ŜƳŜǊȅǘǳǊť ǇǊȊŜǎȊƱŀ ǿ мфуф ǊƻƪǳΣ ŀƭŜ ƪƻƴǘŀƪǘ Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜƪŊ ǳǘǊȊȅƳǳƧŜ ŎŀƱȅ ŎȊŀǎΦ Wŀƪƻ ǿƛŜƭƻƭŜǘni 

ǇǊŜȊŜǎ ¢ƻǿŀǊȊȅǎǘǿŀ tǊȊȅƧŀȋƴƛ tƻƭǎƪƻ-CǊŀƴŎǳǎƪƛŜƧ ƻǊƎŀƴƛȊǳƧŜ ǎǇƻǘƪŀƴƛŀΣ ǇǊŜƭŜƪŎƧŜ ƛ ǿȅǎǘŀǿȅ ȊǿƛŊȊŀƴŜ ǘŜƳŀǘȅŎȊƴƛŜ 

Ȋ CǊŀƴŎƧŊΣ ŎȊťǎǘƻ ǇǊȊȅ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎȅ Ȋ ².tΦ  

н ƭƛǎǘƻǇŀŘŀ мфтт Ǌƻƪǳ wƻƳŀƴŀ {ťƪƻǿǎƪƛŜƎƻ ƴŀ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪǳ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ȊŀǎǘŊǇƛƱ ²ƱŀŘȅǎƱŀǿ ²ŊǎƛŜƭΣ ƪǘƽǊȅ ǇǊȊȅǎȊŜŘƱ 

Řƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ Ȋ YƻƳƛǘŜǘǳ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƎƻ tƻƭǎƪƛŜƧ ½ƧŜŘƴƻŎȊƻƴŜƧ tŀǊǘƛƛ wƻōƻǘƴƛŎȊŜƧΦ YƛŜǊƻǿŀƱ ōƛōƭƛƻǘŜƪŊ ǇǊȊŜȊ 

siedem lat. 

 

 

 

 

 

 

           Od lewej- Wŀƴƛƴŀ {ǘŀƭƛǏΣ ¢ŀŘŜǳǎȊ /ƘǊƻōŀƪΣ ²ƻƧŎƛŜŎƘ tƛƭŀǊǎƪƛΣ ²ƱŀŘȅǎƱŀǿ ²ŊǎƛŜƭΣ YǊȅǎǘȅƴŀ {ȊŎȊǳŘƱƻǿǎƪŀ 
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W tym czasƛŜ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǿǇǊƻǿŀŘȊƻƴƻ ȊŀƪǳǇ ŎŜƴǘǊŀƭƴȅ ƛ ƻǇǊŀŎƻǿŀƴƛŜ ƪǎƛŊȍŜƪ Řƭŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ŎŀƱŜƎƻ 

ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿŀΣ ǎǘǿƻǊȊƻƴƻ {ŀƳƻŘȊƛŜƭƴȅ hŘŘȊƛŀƱ .ƛōƭƛƻƎǊŀŦƛƛ wŜƎƛƻƴŀƭƴŜƧΦ hŘŘȊƛŀƱ ½ōƛƻǊƽǿ aǳȊȅŎȊƴȅŎƘ 

ǇǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊƛƱ ǎƛť Řƻ ƴƻǿŜƎƻ ƭƻƪŀƭǳ ǿ ȊŀōȅǘƪƻǿȅƳ ōǳŘȅƴƪǳ ǇǊȊȅ ul. Zamkowej, a na Osiedlu ZWM otwarto, 

ǇǊťȍƴƛŜ ǇƽȋƴƛŜƧ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎŊΣ Cƛƭƛť ƴǊ мтΦ  

 tƻŎȊŊǘŜƪ ƭŀǘ ƻǎƛŜƳŘȊƛŜǎƛŊǘȅŎƘ ōȅƱ Řƭŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǘǊǳŘƴȅƳ ƻƪǊŜǎŜƳΦ ²ǎǘǊȊȅƳŀƴƻ ŎŜƴǘǊŀƭƴȅ ȊŀƪǳǇ ƪǎƛŊȍŜƪΣ 

ȊŀƳƪƴƛťǘƻ ƴƛŜƪǘƽǊŜ ŦƛƭƛŜ ƳƛŜƧǎƪƛŜΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊƻƳ ōǊŀƪƻǿŀƱƻ ǎȊŜŦŀ Ȋ ǇŀǎƧŊΣ ǿƛȊƧƻƴŜǊŀΣ ƪǘƽǊȅ ǿȅǇǊȊŜŘȊŀƱōȅ 

ǇƻƳȅǎƱŀƳƛ ƛƴƴȅŎƘΣ ǿȅǘȅŎȊŀƱ ƪƛŜǊǳƴŜƪ ǊƻȊǿƻƧǳ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΦ 5ȅǊŜƪǘƻǊ ²ŊǎƛŜƭ ǿǊƽŎƛƱ Řƻ YƻƳƛǘŜǘǳΣ ŀ ƻŘ м ǿǊȊŜǏƴƛŀ 

мфуп Ǌƻƪǳ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ƻōƧŊƱ ¢ŀŘŜǳǎȊ /ƘǊƻōŀƪΦ ¦ǊƻŘȊƻƴȅ ǿŜ [ǿƻǿƛŜΣ ŀƭŜ ȊǿƛŊȊŀƴȅ ŎŀƱŜ ȍȅŎƛŜ Ȋ hǇƻƭŜƳΦ 

¦ƪƻƵŎȊȅƱ ǎǘǳŘƛŀ ǇƻƭƻƴƛǎǘȅŎȊƴŜ ǿ ²ȅȍǎȊŜƧ {ȊƪƻƭŜ tŜŘŀƎƻƎƛŎȊƴŜƧ ǿ hǇƻƭǳ ƛ ǎǘǳŘƛŀ ǇƻŘȅǇƭƻƳƻǿŜ Ȋ ȊŀƪǊŜǎǳ 

ȊŀǊȊŊŘȊŀƴƛŀ ƛ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎƧƛ ǿ ²ŀǊǎȊŀǿƛŜΦ .ȅƱ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŜƳ ƛ ǇǊŀŎƻǿŀƱ ǿ ƘŀǊŎŜǊǎǘǿƛŜΦ ²ƛŜƭŜ ƭŀǘ ōȅƱ ƪƻƳŜƴŘŀƴǘŜƳ 

/ƘƻǊŊƎǿƛ hǇƻƭǎƪƛŜƧ ½ǿƛŊȊƪǳ IŀǊŎŜǊǎǘǿŀ tƻƭǎƪƛŜƎƻΦ 5ƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǘǊŀŦƛƱ ǘǊȊȅŘȊƛŜǎǘƻŘȊƛŜǿƛťŎƛƻƭŀǘŜƪΣ ƪǘƽǊȅ ƻŘ 

ǇƛŜǊǿǎȊŜƧ ŎƘǿƛƭƛ ǎǘŀǊŀƱ ǎƛť ŎƻǏ ǿ ƴƛŜƧ ȊƳƛŜƴƛŀŏΣ ǳƭŜǇǎȊŀŏΣ ƳƻŘŜǊƴƛȊƻǿŀŏ ǿŀǊǳƴƪƛ ǇǊŀŎȅ ǘŀƪΣ ōȅ ǎǘǿƻǊȊȅŏ ƳƛŜƧǎŎŜ 

ǇǊȊȅƧŀȊƴŜ Řƭŀ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿ ƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀΣ ǿŜŘƱǳƎ ƴƛŜƎƻΣ ƴƛŜ ƳƻȍŜ ōȅŏ ǘȅƭƪƻ ǿȅǇƻȍȅŎȊŀƭƴƛŊΣ Ƴǳǎƛ ōȅŏ 

ȍȅǿŊ ǇƭŀŎƽǿƪŊΣ ǿ ƪǘƽǊŜƧ ŎƛŊƎƭŜ ŎƻǏ ǎƛť ŘȊƛŜƧŜ ς konferencje, wystawy, spotkania, konƪǳǊǎȅΣ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ 

wydawnicza.  

wƻƪ мфуф ōȅƱ ǇǊȊŜƱƻƳƻǿȅ ǿ ǎƪŀƭƛ ŎŀƱŜƎƻ ƪǊŀƧǳΦ DƱťōƻƪƛŜ ȊƳƛŀƴȅ ǇƻƭƛǘȅŎȊƴŜΣ ǎǇƻƱŜŎȊƴŜ ƛ ƎƻǎǇƻŘŀǊŎȊŜ 

ǎǇƻǿƻŘƻǿŀƱȅΣ ȍŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ƳǳǎƛŀƱŀ ǿǇǊƻǿŀŘȊƛŏ ƴƻǿŜ ŦƻǊƳȅ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛΣ ŘƻǎǘƻǎƻǿŀƴŜ Řƻ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴȅŎƘ 

ǿȅƳƻƎƽǿ ƛ ƻŎȊŜƪƛǿŀƵΦ ½ƳƛŜƴƛƱŀ ǎƛť ǎǘǊǳƪǘǳǊŀ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎȅƧƴŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ȊŀŎȊťǘƻ ƎǊƻƳŀŘȊƛŏ ƴƻǿŜ ǊƻŘȊŀƧŜ ȊōƛƻǊƽǿ 

όǿƛŘŜƻƪŀǎŜǘȅΣ ǇƱȅǘȅ ƪƻƳǇŀƪǘƻǿŜύΣ ǇƭŀŎƽǿƪŀ ǿȊōƻƎŀŎƛƱŀ ǎƛť ǿ ƴƻǿƻŎȊŜǎƴŜ ǎǇǊȊťǘȅ ǘŜŎƘƴƛŎȊƴŜΥ ƪƻƳǇǳǘŜǊȅΣ 

ƧŀǇƻƵǎƪƛŜ ƪǎŜǊƻƪƻǇƛŀǊƪƛ ƛ ƳŀƎƴŜǘƻǿƛŘȅΦ ².t ǇƻƳŀƎŀƱŀ ǊƽǿƴƛŜȍ ōƛōƭƛƻǘŜƪƻƳ ǎŀƳƻǊȊŊŘƻǿȅƳ ǿ ȊŀƪǊŜǎƛŜ 

ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴƛŀ ƪǎƛťƎƻȊōƛƻǊƽǿ ƻōŎƻƧťȊȅŎȊƴȅŎƘΣ ƎǊƻƳŀŘȊƻƴȅŎƘ Řƭŀ ƳƴƛŜƧǎȊƻǏŎƛ ƴŀǊƻŘƻǿȅŎƘΣ przede wszystkim 

niemieckiej.  

Dyrektor ChǊƻōŀƪ ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛƱ Řƻ ǳǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ǿ мффо Ǌƻƪǳ ƴƻǿŜƎƻ ƻŘŘȊƛŀƱǳ ².t ς Biblioteki Austriackiej, jednej 

Ȋ ƪƛƭƪǳ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎȅŎƘ ǿ tƻƭǎŎŜΦ hǇƛŜƪť ƴŀŘ ƴƛŊ ƻōƧŊƱ Yƻƴǎǳƭŀǘ DŜƴŜǊŀƭƴȅ wŜǇǳōƭƛƪƛ !ǳǎǘǊƛƛ ǿ YǊŀƪƻǿƛŜΦ .ƭƛǎƪƻ 

ŘǿǳŘȊƛŜǎǘƻƭŜǘƴƛŀ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ǇƭŀŎƽǿƪƛ ǇƻȊǿƻƭƛƱŀ ƳƛŜǎȊƪŀƵŎƻƳ hǇƻƭŀ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ǇƻȍȅŎȊŀŏ ƪǎƛŊȍƪƛΣ ŀƭŜ ǊƽǿƴƛŜȍ ŘȊƛťƪƛ 

ƭƛŎȊƴȅƳ ǎǇƻǘƪŀƴƛƻƳ ƛ ƛƳǇǊŜȊƻƳ ƪǳƭǘǳǊŀƭƴȅƳ ǇƻȊƴŀŏ !ǳǎǘǊƛť ƛ ƧŜƧ ƪǳƭǘǳǊťΦ wȊŊŘ wŜǇǳōƭƛƪƛ !ǳǎǘǊƛƛ ŘƻŎŜƴƛƱ ƻǎƛŊƎƴƛťŎƛŀ 

ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ /ƘǊƻōŀƪŀ ƛ мс ǇŀȋŘȊƛŜǊƴƛƪŀ нлло Ǌƻƪǳ ƻŘȊƴŀŎȊȅƱ Ǝƻ !ǳǎǘǊƛŀŎƪƛƳ YǊȊȅȍŜƳ IƻƴƻǊƻǿȅƳ Ȋŀ ȊŀǎƱǳƎƛ  

w dziedzinie nauki i sztuki. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

      Tadeusz Chrobak 
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tƻŘ ƪƛŜǊƻǿƴƛŎǘǿŜƳ ¢ŀŘŜǳǎȊŀ /ƘǊƻōŀƪŀ ǊƻȊǇƻŎȊťǘƻ ǿ мффм Ǌƻƪǳ ŀǳǘƻƳŀǘȅȊŀŎƧť ǇǊƻŎŜǎƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘΣ 

ŘƻǎǘƻǎƻǿǳƧŊŎ ǳǎƱǳƎƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ Řƻ ȊƳƛŜƴƛŀƧŊŎȅŎƘ ǎƛť ǇƻǘǊȊŜō ŜŘǳƪŀŎȅƧƴƻ-infƻǊƳŀŎȅƧƴȅŎƘ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿΦ ² мффп Ǌƻƪǳ 

ȊŀƪǳǇƛƻƴƻ ƛ ȊŀŎȊťǘƻ ǿŘǊŀȍŀŏ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅ ǎȅǎǘŜƳ ƛƴŦƻǊƳŀŎȅƧƴȅ {h²!Φ {ǇǊȊťǘ ƪƻƳǇǳǘŜǊƻǿȅ ǎǳƪŎŜǎȅǿƴƛŜ 

ǿȅƳƛŜƴƛŀƴȅ ōȅƱ ƴŀ ƴƻǿƻŎȊŜǏƴƛŜƧǎȊȅΣ ȊōƛƻǊȅ ǿȊōƻƎŀŎŀƱȅ ǎƛť ƻ ǇǳōƭƛƪŀŎƧŜ ƳǳƭǘƛƳŜŘƛŀƭƴŜΣ ǘǊŀŘȅŎȅƧƴŜ ƪŀǘŀƭƻƎƛ 

ȊŀǎǘŊǇƛƻƴƻ ōŀȊŀƳƛ ŘŀƴȅŎƘ ƴŀ ƴƻǏƴƛƪŀŎƘ ŜƭŜƪǘǊƻƴƛŎȊƴȅŎƘ ƛ ǳŘƻǎǘťǇƴƛƻƴƻ ǿ ǎƛŜŎƛ lokalnej i Internecie.  

² ƭŀǘŀŎƘ ŘȊƛŜǿƛťŏŘȊƛŜǎƛŊǘȅŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǇǳōƭƛŎȊƴŜ ǳǎŀƳƻŘȊƛŜƭƴƛƱȅ ǎƛťΣ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǿƻƧŜǿƽŘȊƪŀ Ȋ ƻǏǊƻŘƪŀ 

ƴŀŘȊƻǊǳƧŊŎŜƎƻ ǎǘŀƱŀ ǎƛť Řƭŀ ǎŀƳƻǊȊŊŘƻǿȅŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ŘƻǊŀŘŎŊ ƳŜǊȅǘƻǊȅŎȊƴȅƳΤ ŎȊťǎǘƻ ǿǎǇƛŜǊŀƱŀ 

 ƛ ōǊƻƴƛƱŀ ƧŜ ǇǊȊŜŘ ǊƽȍƴȅƳƛ ȊŀƎǊƻȍŜƴƛŀƳƛΦ  

² ŘŀƭǎȊȅƳ ŎƛŊƎǳ ŘǳȍŊ ǿŀƎť ǇǊȊȅǿƛŊȊǳƧŜ ǎƛť Řƻ ǎǇǊŀǿ ǊŜƎƛƻƴǳΦ 5ȅǊŜƪǘƻǊ /ƘǊƻōŀƪ ǇǊƻǿŀŘȊƛ ǇǊȊŜƳȅǏƭŀƴŊ ǇǊƻƳƻŎƧť 

ȊōƛƻǊƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ ƻǊƎŀƴƛȊǳƧŜ ǎŜǎƧŜ ǇƻǇǳƭŀǊƴƻƴŀǳƪƻǿŜ ǇƻǏǿƛťŎƻƴŜ ǘŜƧ ǘŜƳŀǘȅŎŜΣ ǿȅŘŀƧŜ ƭƛŎȊƴŜ 

ǇǳōƭƛƪŀŎƧŜΦ ¦ǊƻŎȊȅǏŎƛŜ ǏǿƛťǘƻǿŀƴŜ ǎŊ ƧǳōƛƭŜǳǎȊŜ ȊŀǎƱǳȍƻƴȅŎƘ ǊŜƎƛƻƴŀƭƴȅŎƘ ǘǿƽǊŎƽǿΣ ƻŘōȅǿŀƧŊ ǎƛť ƛƳǇǊŜȊȅ 

ƭƛǘŜǊŀŎƪƛŜΦ ¢ǿƽǊŎȊƻǏŏ ƻǇƻƭǎƪƛŎƘ ǇƛǎŀǊȊȅ ǎǘŀƱŀ ǎƛť ǘŜƳŀǘŜƳ ǿƛŜƭǳ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘ ǿȅŘŀǿƴƛŎǘǿΦ ²Ȋƴƻǿƛƻƴŀ ȊƻǎǘŀƱŀ 

seria bƛōƭƛƻŦƛƭǎƪŀ ǊŜǇǊƛƴǘƽǿ ƪǎƛŊȍŜƪ ǊȊŀŘƪƛŎƘΣ ƪǘƽǊŜ ǿȅŘŀƴƻ ƴŀ hǇƻƭǎȊŎȊȅȋƴƛŜ ǇǊȊŜŘ ǊƻƪƛŜƳ мфрлΦ ² мффт Ǌƻƪǳ 

ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ȊƻǎǘŀƱŀ ŘƻǘƪƭƛǿƛŜ ǇƻǎȊƪƻŘƻǿŀƴŀ ǿ ŎȊŀǎƛŜ ǇƻǿƻŘȊƛΦ 5ȅǊŜƪǘƻǊ /ƘǊƻōŀƪ ƴƛŜ ȊŀƱŀƳŀƱ ǊŊƪΣ ƴƛŜȊǿȅƪƭŜ 

ǎǇǊŀǿƴƛŜ ƪƛŜǊƻǿŀƱ ǊŜƳƻƴǘŜƳ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΦ ½ŘƻōȅǿŀƧŊŎ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŜ ŦǳƴŘǳǎȊŜΣ ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛƱ Řƻ ǇǊȊŜōǳŘƻǿȅ ŎŀƱŜƎƻ 

ōǳŘȅƴƪǳΦ tƻǿǎǘŀƱŀ ƴƻǿƻŎȊŜǎƴŀΣ ŦǳƴƪŎƧƻƴŀƭƴŀΣ ŘƻōǊȊŜ ǿȅǇƻǎŀȍƻƴŀ ƪǎƛŊȍƴƛŎŀΣ ŘƻǎǘťǇƴŀ ǊƽǿƴƛŜȍ Řƭŀ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿ 

ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΦ 9ƴŜǊƎƛŎȊƴŜΣ ǳǇŀǊǘŜ ŘŊȍŜƴƛŜ Řƻ ǊŜŀƭƛȊŀŎƧƛ ǿȅǘȅŎȊƻƴȅŎƘ ŎŜƭƽǿ ƛ ǎƪǳǘŜŎȊƴƻǏŏ ŘȊƛŀƱŀƵ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀΣ 

ǇǊȊȅŎȊȅƴƛƱȅ ǎƛť Řƻ ǎǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ǇƭŀŎƽǿƪƛ ȊŀǇŜǿƴƛŀƧŊŎŜƧ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŜ ǿŀǊǳƴƪƛ ǇǊŀŎȅ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƻƳ ƛ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƻƳΦ 

¢ŀŘŜǳǎȊ /ƘǊƻōŀƪ ƴƛŜ ǇƻǇǊȊŜǎǘŀƱ ƴŀ ǘȅƳΦ {ǘǿƻǊȊȅƱ ǿ wƻƎƻǿƛŜ hǇƻƭǎƪƛƳ ƴƻǿƻŎȊŜǎƴȅ ƻǏǊƻŘŜƪ ƪƻƴŦŜǊŜƴŎȅƧƴȅ ƛ ōŀȊť 

ƘƻǘŜƭƻǿŊΣ ȊƭƻƪŀƭƛȊƻǿŀƴŊ ǿ ȊŀƳƪǳ ƻǊŀȊ ǿ α5ƻƳǳ ǇƻŘ YƻƎǳǘŜƳέΣ ǎǇŜŎƧŀƭƴƛŜ ǿȅǊŜƳƻƴǘƻǿŀƴȅƳ ƛ ǇǊȊȅǎǘƻǎƻǿŀnym 

Řƻ ǇŜƱƴƛŜƴƛŀ ǘȅŎƘ ŦǳƴƪŎƧƛΦ  

 WŜƎƻ ȊŀǎƱǳƎŊ ƧŜǎǘ ƴŀǿƛŊȊŀƴƛŜ ƛ ǇƻǎȊŜǊȊŜƴƛŜ ƪƻƴǘŀƪǘƽǿ ǇŀǊǘƴŜǊǎƪƛŎƘ ².t Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀƳƛ ƛ ƛƴǎǘȅǘǳŎƧŀƳƛ 

ȊŀƎǊŀƴƛŎȊƴȅƳƛ ǿ wƻǎƧƛΣ /ȊŜŎƘŀŎƘΣ {ƱƻǿŀŎƧƛΣ bƛŜƳŎȊŜŎƘΣ ƴŀ ¦ƪǊŀƛƴƛŜ ƛ ²ťƎǊȊŜŎƘΦ wŜȊǳƭǘŀǘŜƳ ǘŜƧ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎȅ ƧŜǎǘ 

ǇƻȊȅǎƪƛǿŀƴƛŜ ƛ ǿȅƳƛŀƴŀ ȊōƛƻǊƽǿΣ ǿȅƳƛŀƴŀ ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŜƵ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿΣ ǿȊŀƧŜƳƴŜ ǳŎȊŜǎǘƴƛŎǘǿƻ w konferencjach  

i seminariach.  

² ŎȊŀǎƛŜ ŘǿǳŘȊƛŜǎǘƻǎƛŜŘƳƛƻƭŜǘƴƛŜƎƻ ƪƛŜǊƻǿŀƴƛŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪŊ ǇǊȊŜȊ ¢ŀŘŜǳǎȊŀ /ƘǊƻōŀƪŀΣ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪŀ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ 

tǳōƭƛŎȊƴŀ ȊŀǎƱǳȍȅƱŀ ƴŀ ƻǇƛƴƛť ǇƭŀŎƽǿƪƛ ǇǊťȍƴŜƧΣ ōƻƎŀǘŜƧ ǿ ǊƽȍƴƻǊƻŘƴŜ ȊōƛƻǊȅΣ ǘǊŀŘȅŎȅƧƴŜ ƛ ƳǳƭǘƛƳŜŘƛŀƭƴŜΣ  

ƻ ǿȅǎƻƪƛƳ ǇƻȊƛƻƳƛŜ ǳǎƱǳƎΣ ǿƛŜǊƴŜƧ ǘǊŀŘȅŎƧƛΣ ƧŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ƴƻǿƻŎȊesnej, przyjaznej czytelnikom.  

 W 2000 roku Ministerstwo KultuǊȅ ƛ 5ȊƛŜŘȊƛŎǘǿŀ bŀǊƻŘƻǿŜƎƻ ǿǇƛǎŀƱƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪť ƴŀ ƭƛǎǘť ǇƭŀŎƽǿŜƪ ǘǿƻǊȊŊŎȅŎƘ 

ƴŀǊƻŘƻǿȅ Ȋŀǎƽō ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅΦ мр ƎǊǳŘƴƛŀ нллс Ǌƻƪǳ ².t ƻǘǊȊȅƳŀƱŀ ǎǘŀǘǳǎ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ƴŀǳƪƻǿŜƧΦ ¢ŀƪȍŜ 

{ǘƻǿŀǊȊȅǎȊŜƴƛŜ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅ tƻƭǎƪƛŎƘ ŘƻŎŜƴƛƱƻ ǇǊŀŎť ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ƛ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ǇǊȊȅȊƴŀƧŊŎ ǿ нллм Ǌƻƪǳ ƳŜŘŀƭ 

Bibliotheca Magna - tŜǊŜƴƴƛǎǉǳŜ Ȋŀ ǿȅōƛǘƴŜ Řƻƪƻƴŀƴƛŀ ƛ ŎŀƱƻƪǎȊǘŀƱǘ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ǊƻȊǿƻƧǳ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎǘǿŀ 

ǇƻƭǎƪƛŜƎƻ ƛ ǳǇƻǿǎȊŜŎƘƴƛŀƴƛŀ ƪǎƛŊȍƪƛ ǿ ǎǇƻƱŜŎȊŜƵǎǘǿƛŜ ǇƻƭǎƪƛƳ ƻǊŀȊ Ȋŀ ȊŀǎƱǳƎƛ Řƭŀ {.tΦ ² нллт Ǌƻƪǳ ¢ŀŘŜǳǎȊ 

Chrobak otrzymŀƱ ƳŜŘŀƭ α½ŀǎƱǳȍƻƴȅ YǳƭǘǳǊȊŜ DƭƻǊƛŀ !ǊǘƛǎέΣ ƴŀŘŀǿŀƴȅ ǇǊȊŜȊ aƛƴƛǎǘǊŀ YǳƭǘǳǊȅ ƛ 5ȊƛŜŘȊƛŎǘǿŀ 

bŀǊƻŘƻǿŜƎƻ ƻǎƻōƻƳ ƭǳō ƛƴǎǘȅǘǳŎƧƻƳ ǿȅǊƽȍƴƛŀƧŊŎȅƳ ǎƛť ǿ ŘȊƛŜŘȊƛƴƛŜ ǘǿƽǊŎȊƻǏŎƛ ŀǊǘȅǎǘȅŎȊƴŜƧΣ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛ 

kulturalnej lub ochronie kultury i dziedzictwa narodowego. 

Ostaǘƴƛƻ ¢ŀŘŜǳǎȊ /ƘǊƻōŀƪ ōȅƱ ƛƴƛŎƧŀǘƻǊŜƳ ǇƻƴƻǿƴŜƎƻ ǇƻŎƘƽǿƪǳ IŀǳƎǿƛǘȊƽǿΣ ōȅƱȅŎƘ ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƛ ȊŀƳƪǳ  

ǿ wƻƎƻǿƛŜ hǇƻƭǎƪƛƳΣ ƪǘƽǊȊȅ ƭŜȍŜƭƛ ǿ ōŜȊƛƳƛŜƴƴȅƳ ƎǊƻōƛŜ ƴŀ ƪǊŀǇƪƻǿƛŎƪƛƳ ŎƳŜƴǘŀǊȊǳΦ ² ƭƛǎǘƻǇŀŘȊƛŜ нлмл Ǌƻƪǳ 

ǎȊŎȊŊǘƪƛ IŀǳƎǿƛǘȊƽǿ ȊƱƻȍƻƴƻ ǿ ǿȅǊŜƳƻƴǘƻǿŀƴȅƳ ƎǊƻōƻǿŎǳ ƻōok zamku. 

² ŘǊǳƎƛŜƧ ǇƻƱƻǿƛŜ ƭŀǘ ƻǎƛŜƳŘȊƛŜǎƛŊǘȅŎƘ ƻōƻƪ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ Řƻ ǎǇǊŀǿ ƳŜǊȅǘƻǊȅŎȊƴȅŎƘ ȊŀǘǊǳŘƴƛŜƴƛ ōȅƭƛ ŘȅǊŜƪǘƻǊȊȅ Řƻ 

ǎǇǊŀǿ ŀŘƳƛƴƛǎǘǊŀŎȅƧƴȅŎƘΦ wƻǘŀŎƧŀ ōȅƱŀ ǎǇƻǊŀΣ ǿ ŎƛŊƎǳ ǇƛťŎƛǳ ƭŀǘ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ǘƻ ǇŜƱƴƛƱȅ ǘǊȊȅ ƻǎƻōȅΥ aŀǊƛŀƴ 

Kobylarski, Henryk Szwarc i Henryk Lewecki. 
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 hŘ мффм ǊƻƪǳΣ ƪƛŜŘȅ ȊƳƛŜƴƛƻƴƻ ǎǘǊǳƪǘǳǊť ƻǊƎŀƴƛȊŀŎȅƧƴŊΣ ōƛōƭƛƻǘŜƪŊ ƪƛŜǊƻǿŀƱ ŘȅǊŜƪǘƻǊ Ƨǳȍ ōŜȊ ȊŀǎǘťǇŎƽǿΦ ² нллт 

ǇƻǿǊƽŎƻƴƻ Řƻ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪŀ ǿƛŎŜŘȅǊŜƪǘƻǊŀΦ hōŜŎƴƛŜ ŘȅǊŜƪǘƻǊ ƪƛŜǊǳƧŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪŊ ǇǊȊȅ ǇƻƳƻŎȅ ȊŀǎǘťǇŎȅ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀΦ 

WŜǎǘ ƴƛƳ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ƪǘƽǊȅ ǊƽǿƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ƧŜǎǘ ƪƛŜǊƻǿƴƛƪƛŜƳ 5ȊƛŀƱǳ LƴǎǘǊǳƪŎȅƧƴƻ-Metodycznego.  

tƛƻǘǊ tƻƭǳǎ ǘǊŀŦƛƱ Řƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǿ мфту ǊƻƪǳΣ ƪƛŜŘȅ ȊŀǇǊƻǇƻƴƻǿŀƴƻ ƳǳΣ Ƨŀƪƻ ŀƳōƛǘƴŜƳǳ ƛ ŀƪǘȅǿƴŜƳǳ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƻǿƛΣ 

ǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛŜ ƴƛŜŘǳȍŜƧ Ŧƛƭƛƛ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŜƧ ǿ ǊƻŘȊƛƴƴȅƳ wŀǿƛŎȊǳΦ {ƪƻƵŎȊȅƱ ȊŀƻŎȊƴie studium bibliotekarskie we 

²ǊƻŎƱŀǿƛǳΣ ǇǊȊŜƴƛƽǎƱ ǎƛť Řƻ hǇƻƭŀ ƛ ǿ мфул Ǌƻƪǳ ǇƻŘƧŊƱ ǇǊŀŎť ǿ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜŎŜ tǳōƭƛŎȊƴŜƧΣ ǿ 5ȊƛŀƭŜ 

hǇǊŀŎƻǿŀƴƛŀ ½ōƛƻǊƽǿΦ tǊŀŎƻǿŀƱ ǇǊȊȅ ŘȅǎǘǊȅōǳŎƧƛ ƪǎƛŊȍŜƪ Řƭŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜΣ ƪǳǇƛƻƴȅŎƘ  

i opracowanych w ramacƘ ȊŀƪǳǇǳ ŎŜƴǘǊŀƭƴŜƎƻΦ ² ǇŀȋŘȊƛŜǊƴƛƪǳ мфул Ǌƻƪǳ ǇƻǿǎǘŀƱŀ ǿ ².t ȊŀƪƱŀŘƻǿŀ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎƧŀ 

b{½½ α{ƻƭƛŘŀǊƴƻǏŏέΦ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎ ōȅƱ ǿǘŜŘȅ ŎȊƱƻƴƪƛŜƳ ƪƻƳƛǎƧƛ ȊŀƪƱŀŘƻǿŜƧΦ ²ƪǊƽǘŎŜ ǊƻȊǇƻŎȊŊƱ ǎǘǳŘƛŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎƪƛŜ 

ƴŀ ¦ƴƛǿŜǊǎȅǘŜŎƛŜ ²ǊƻŎƱŀǿǎƪƛƳ ƛ ǇǊȊŜƴƛƽǎƱ ǎƛť Řƻ 5ȊƛŀƱǳ Lƴǎǘrukcyjno-aŜǘƻŘȅŎȊƴŜƎƻΦ ¢ǳǘŀƧ ǊƻȊǿƛƴŊƱ ǎƪǊȊȅŘƱŀ  

ƛ ǎȊȅōƪƻ ŘŀƱ ǎƛť ǇƻȊƴŀŏ Ƨŀƪƻ ƻǘǿŀǊǘȅ ƴŀ ƴƻǿƻŎȊŜǎƴƻǏŏ ƛ ǿǎȊŜƭƪƛŜ ƴƻǿƛƴƪƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎƪƛŜ ƪƻƳǇŜǘŜƴǘƴȅ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪΣ 

ƻ ŘƻŎƛŜƪƭƛǿȅƳ ǳƳȅǏƭŜΣ ƻŘǇƻǿƛŜŘȊƛŀƭƴȅ ƛ ǎƻƭƛŘƴȅΦ tƻ ǇǊȊŜƧǏŎƛǳ ƴŀ ŜƳŜǊȅǘǳǊť ǿ мффн Ǌƻƪǳ ƪƛŜǊƻǿƴƛƪŀ 5ȊƛŀƱǳ 

Instrukcyjno-aŜǘƻŘȅŎȊƴŜƎƻΣ LǊŜƴŜǳǎȊŀ /ƘǳŘŜƎƻΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎ ǇǊȊŜƧŊƱ ƧŜƎƻ ƻōƻǿƛŊȊƪƛΦ ½ŜǎǇƽƱ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿ ǇƻŘ ƧŜƎƻ 

ƪƛŜǊƻǿƴƛŎǘǿŜƳ ǎǇǊŀǿƴƛŜ ǊŜŀƭƛȊƻǿŀƱ ǇƻǎǘŀǿƛƻƴŜ ǇǊȊŜŘ ƴƛƳ ȊŀŘŀƴƛŀ ƛƴǎǘǊǳƪǘŀȍǳ ƛ ƻǇƛŜƪƛ ƴŀŘ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀƳƛ 

ǇǳōƭƛŎȊƴȅƳƛΦ 5ȊƛŀƱ Řōŀ ƻ ŘƻǎƪƻƴŀƭŜƴƛŜ ȊŀǿƻŘƻǿŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅΣ ƻǊƎŀƴƛȊǳƧŊŎ ƴŀǊŀŘȅΣ ǎŜƳƛƴŀǊƛŀΣ ǎȊƪƻƭŜƴƛŀ ƛ ƪǳǊǎȅΦ 

tǊƻǿŀŘȊƛ ǎȊŜǊƻƪŊ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ǇƻǇǳƭŀǊȅȊŀǘƻǊǎƪŊΣ ǇǊƻƳǳƧŊŎ ƪǎƛŊȍƪť ƛ ŎȊȅǘŜƭƴƛŎǘǿƻ ǿ ǊŜƎƛƻƴƛŜ ǇƻǇǊȊŜȊ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴƛŜ 

ǇǊŜƭŜƪŎƧƛΣ ǎǇƻǘƪŀƵ Ȋ ŀǳǘƻǊŀƳƛΣ ƪƻƴƪǳǊǎƽǿΣ ǿȅǎǘŀǿ ƛǘǇΦ wƻȊǿƛƧŀ ǊƽǿƴƛŜȍ ǊŜƎƛƻƴŀƭƴŊ ǎƛŜŏ 5ȅǎƪǳǎȅƧƴȅŎƘ Yƭǳōƽǿ 

YǎƛŊȍƪƛΦ hŘ ǇǊŀǿƛŜ ŘǿǳŘȊƛŜǎǘǳ ƭŀǘ ǇǊȊŜǿƻŘƴƛŎȊȅ ƪƻƭŜƎƛǳƳ ǊŜŘŀƪŎȅƧƴŜƳǳ ƪǿŀǊǘŀƭƴƛƪŀ ƛƴŦƻǊƳŀŎȅƧƴƻ-metodycznego 

Pomagamy sobie w pracy. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

      Piotr Polus 

² нлло Ǌƻƪǳ ǇƻǿƛŜǊȊƻƴƻ tƛƻǘǊƻǿƛ tƻƭǳǎƻǿƛ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎƧť ƛ ƪƛŜǊƻǿnictwo opolskiej Filii Centrum Edukacji 

.ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎƪƛŜƧ LƴŦƻǊƳŀŎȅƧƴŜƧ ƛ 5ƻƪǳƳŜƴǘŀŎȅƧƴŜƧ ό/9.L5ύ ƛƳΦ IŜƭŜƴȅ wŀŘƭƛƵǎƪƛŜƧΦ tǊȊŜȊ Ǉƛťŏ ƭŀǘ ǇƭŀŎƽǿƪŀ 

ǿȅƪǎȊǘŀƱŎƛƱŀ ƪƛƭƪǳŘȊƛŜǎƛťŎƛǳ ƻǇƻƭǎƪƛŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅΦ 

Wŀƪƻ ȊŀǎǘťǇŎŀ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎ Ƴŀ ǿ ǎǿƻƧŜƧ ǇƛŜŎȊȅ ǇƻǿǎǘŀƱȅ ǿ нллт Ǌƻƪǳ 5ȊƛŀƱ ²ǎǇƻƳŀƎŀƴƛŀ tǊƻŎŜǎƽǿ 

.ƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘΣ ƪǘƽǊȅ ǇǊȊŜƧŊƱ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ȊŀŘŀƴƛŀ ŘƻǘȅŎȊŊŎŜ ƪƻƳǇǳǘŜǊȅȊŀŎƧƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ǇƻƳƻŎȅ ǿ ǘȅƳ ȊŀƪǊŜǎƛŜ 

ōƛōƭƛƻǘŜƪƻƳ ǇǳōƭƛŎȊƴȅƳ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜΣ ǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛŀ ǎǘǊƻƴ ǿǿǿ ƛ .ƛǳƭŜǘȅƴǳ LƴŦƻǊƳŀŎƧƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧΣ Ƨŀƪ ǊƽǿƴƛŜȍ 

ŀǇƭƛƪƻǿŀƴƛŜ ƻ ŦǳƴŘǳǎȊŜ ǇƻȊŀōǳŘȍŜǘƻǿŜΣ ǿ ǘȅƳ ŦǳƴŘǳǎȊŜ ǎǘǊǳƪǘǳǊŀƭƴŜ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΦ  
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hŎȊƪƛŜƳ ǿ ƎƱƻǿƛŜ ƻōǳ ŘȅǊŜƪǘƻǊƽǿ ƧŜǎǘ hǇƻƭǎƪŀ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ /ȅŦǊƻǿŀΣ ǳǊǳŎƘƻƳƛƻƴŀ ǿ ƳŀƧǳ нлмл ǊƻƪǳΣ 

ǿǎǇƽƱŦƛƴŀƴǎƻǿŀƴŀ ȊŜ ǏǊƻŘƪƽǿ aƛƴƛǎǘǊŀ YǳƭǘǳǊȅ ƛ 5ȊƛŜŘȊƛŎǘǿŀ bŀǊƻŘƻǿŜƎƻ ǿ ǊŀƳŀŎƘ ǇǊƻƎǊŀƳǳ αa9/9b!¢ нллфέΦ 

5Ȋƛťƪƛ ȊŘƛƎƛǘŀƭƛȊƻǿŀƴȅƳ ȊōƛƻǊƻƳ ƪŀȍŘȅ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪ Ƴŀ ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ ŘƻǘŀǊŎƛŀ Řƻ ƻōƛŜƪǘƽǿΣ ƪǘƽǊŜ ǎŊ ƴŀ Ŏƻ ŘȊƛŜƵ 

ƴƛŜŘƻǎǘťǇƴŜΣ ŀ ƧŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ȊŀōȅǘƪƻǿŜ ŘȊƛŜƱŀ ǎŊ ŎƘǊƻƴƛƻƴŜ ǇǊȊŜŘ ȊƴƛǎȊŎȊŜƴƛŜƳΦ h./ ƧŜǎǘ ƧŜŘƴŊ Ȋ ро ōƛōƭƛƻǘŜƪ 

cyfrowȅŎƘΣ ƪǘƽǊŜ ŘȊƛŀƱŀƧŊ ǿ ƪǊŀƧǳΦ  

 ² ƻǇǊŀŎƻǿŀƴƛǳ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘŀƴƻ ǿȅŘŀǿƴƛŎǘǿƻ α{Ȋƭƛ Řƻ ƭǳŘȊƛ Ȋ ƪǎƛŊȍƪŊΥ ǎȅƭǿŜǘƪƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅ hǇƻƭŀέ Ȋ мфут ǊƻƪǳΦ  
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Joanna Czarkowska-tŀǎƛŜǊōƛƵǎƪŀ 
5ȊƛŀƱ ¦ŘƻǎǘťǇƴƛŀƴƛŀ ².t ǿ hǇƻƭǳ 

 

WǳōƛƭŜǳǎȊ wƻƳŀƴŀ {ťƪƻǿǎƪƛŜƎƻ 

 

ну ŎȊŜǊǿŎŀ ōǊΦ ƻōŎƘƻŘȊƛƭƛǏƳȅ ǳǊƻŎȊȅǏŎƛŜ ƧǳōƛƭŜǳǎȊ wƻƳŀƴŀ {ťƪƻǿǎƪƛŜƎƻΣ ŜƳŜǊȅǘƻǿŀƴŜƎƻ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ 

²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ǿ hǇƻƭǳΦ ½ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƭƛǏƳȅ Ǝƻ Ȋ ǇŜǿƴȅƳ ǿȅǇǊȊŜŘȊŜƴƛŜƳΤ Wǳōƛƭŀǘ ƪƻƵŎȊȅ ул ƭŀǘ 

w sierpniu.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

       wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛ 

Sam ŘȅǊŜƪǘƻǊ {ťƪƻǿǎƪƛ Řƻ ǇƻƳȅǎƱǳ ƧǳōƛƭŜǳǎȊǳ ǇƻŘǎȊŜŘƱ Ȋ ǊŜȊŜǊǿŊΦ hǎǘŀǘŜŎȊƴƛŜ ȊƎƻŘȊƛƱ ǎƛťΣ ǇƻŘ ǿŀǊǳƴƪƛŜƳΣ ȍŜōȅ 

ōȅƱƻ ǘƻ ǎǇƻǘƪŀƴƛŜ ǇƻȊōŀǿƛƻƴŜ ǇƻƳǇȅ ƛ ȊŀŘťŎƛŀΦ tǊȊȅƎƻǘƻǿŀƭƛǏƳȅ ǎƛť Řƻ ƴƛŜƎƻ ǎǘŀǊŀƴƴƛŜΦ hōǎȊŜǊƴŊ ǿȅǎǘŀǿť  

ƻ ŘǊƻŘȊŜ ȍȅŎƛƻǿŜƧ ƪŀǊƛŜǊȅ Wǳōƛƭŀǘŀ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƱŀ ±ƛƻƭŜǘǘŀ _ŀōťŘȊƪŀΣ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘǳƧŊŎ ƳŀǘŜǊƛŀƱȅ ƛ ŦƻǘƻƎǊŀŦƛŜ  

Ȋ ǇǊȅǿŀǘƴȅŎƘ ȊōƛƻǊƽǿ Ǉŀƴŀ wƻƳŀƴŀ {ťƪƻǿǎƪƛŜƎƻ ƛ ŀǊŎƘƛǿƽǿ ².t ƛ a.tΦ aƻȍƴŀ ƧŊ ƻƎƭŊŘŀŏ ǿ ƳŀƱŜƧ ƎŀƭŜǊƛƛ ǇǊȊȅ 

Piastowskiej 18. 

 

 

 

 

 

 

   

     DƻǏŎƛŜ ƧǳōƛƭŜǳǎȊǳΦ ² ǘƭŜ ǿȅǎǘŀǿŀ ǇƻǏǿƛťŎƻƴŀ Wǳōƛƭŀǘƻǿƛ 



Bibliotekarz Opolski, www.bibliotekarzopolski.pl                           Nr 2-3/2011 (LV) 

 

15 

LaudaŎƧťΣ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƴŊ ȊōƛƻǊƻǿȅƳ ǿȅǎƛƱƪƛŜƳ ŘŀǿƴȅŎƘ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎƻǿƴƛŎ WǳōƛƭŀǘŀΣ ƻŘŎȊȅǘŀƱŀ ōȅƱŀ ǿƛŎŜŘȅǊŜƪǘƻǊ 

².t {ǘŀƴƛǎƱŀǿŀ DƛŜŎŜǿƛŎȊ-tƛƭŀǊǎƪŀΣ bŀŘ ŎŀƱƻǏŎƛŊ ƛƳǇǊŜȊȅ ǇŀƴƻǿŀƱ ŘȅǊŜƪǘƻǊ ¢ŀŘŜǳǎȊ /ƘǊƻōŀƪΦ  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

       wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛΣ ¢ŀŘŜǳǎȊ /ƘǊƻōŀƪ ƛ {ǘŀƴƛǎƱŀǿŀ DƛŜŎewicz-Pilarska 

 bŀ ǎǇŜŎƧŀƭƴŜ ȍȅŎȊŜƴƛŜ Wǳōƛƭŀǘŀ ȊŀǎǘťǇŎŀ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎ ƻŘŎȊȅǘŀƱ ǎƱŀǿƴȅ ǿƛŜǊǎȊ ¢ŀŘŜǳǎȊŀ .ƻȅŀ - ÀŜƭŜƵǎƪƛŜƎƻ 

αYǊŀƪƻǿǎƪƛ ƧǳōƛƭŜǳǎȊέΦ 5ƻōǊŜ ǿȅŎƘƻǿŀƴƛŜ ƴƛŜ ǇƻȊǿƻƭƛƱƻ Ƴǳ ƻŘŎȊȅǘŀŏ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ȊƱƻǏƭƛǿȅŎƘ ƻƪǊŜǏƭŜƵΣ ƧŀƪƛŎƘ .ƻȅ 

ƴƛŜ ǎȊŎȊťŘȊƛƱ ƧǳōƛƭŀǘƻƳΦ bŀ ǳǊƻŎȊȅǎǘƻǏŎƛ ǇƻƧŀǿƛƭƛ ǎƛť ǘƱǳƳƴƛŜ ƻōŜŎƴƛ ƛ ōȅƭƛ ǇǊŀŎƻǿƴƛŎȅ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ǊƻŘȊƛƴŀ WǳōƛƭŀǘŀΣ 

ƪƻƭŜȍŀƴƪƛ Ȋ aƛŜƧǎƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧΣ ȊƴŀƧƻƳƛ ƛ ǇǊȊȅƧŀŎƛŜƭŜΦ ² ƛƳƛŜƴƛǳ ǿƻƧŜǿƽŘȊƪƛŎƘ ǿƱŀŘȊ ǎŀƳƻǊȊŊŘƻǿȅŎƘ 

ȍȅŎȊŜƴƛŀ ȊƱƻȍȅƱ ŘȅǊŜƪǘƻǊ ŘŜǇŀǊǘŀƳŜƴǘǳ ƪǳƭǘǳǊȅ WŀƴǳǎȊ ²ƽƧŎƛƪΣ ǿ ƛƳƛŜƴƛǳ ¦ƴƛǿŜǊǎȅǘŜǘǳ hǇƻƭǎƪƛŜƎƻ ǇǊƻŦΦ !ƴƴŀ 

tƻōƽƎ ς Lenartowicz. 

  Piotr Polus czyta wiersz Tadeusza Boya-ÀŜƭŜƵǎƪƛŜƎƻ                WŀƴǳǎȊ ²ƽƧŎƛƪ ǎƪƱŀŘŀ ȍȅŎȊŜƴƛŀ Wǳōƛƭŀǘƻǿƛ 

{ŀƳ Wǳōƛƭŀǘ ǿ ǎǿƻƛƳ ǿȅǎǘŊǇƛŜƴƛǳ ǿǊƽŎƛƱ Řƻ ƭŀǘ ǎǿŜƧ ƳƱƻŘƻǏŎƛΣ ǇǊȊȅǿƻƱǳƧŊŎ ǿǎǇƻƳƴƛŜƴƛŜ ƻƪǳǇŀŎȅƧƴŜƎƻ 

ŘȊƛŜŎƛƵǎǘǿŀ ǎǇťŘȊƻƴŜƎƻ ƴŀ ǿǎƛ ǇƻŘƪŀǊǇŀŎƪƛŜƧΦ .ȅƱƻ Řǳȍƻ ƎƻǊŊŎȅŎƘΣ ǎȊŎȊŜǊȅŎƘ ȍȅŎȊŜƵ ƛ ƪǿƛŀǘƽǿΦ {ǘƽƱ ōȅƱ ƻōŦƛŎƛŜ 

ȊŀƻǇŀǘǊȊƻƴȅΦ !ǘƳƻǎŦŜǊť ǳƳƛƭŀƱ ȊŜǎǇƽƱ ƳǳȊȅŎȊƴȅ aŀǊƪŀ YƴŜǊȅΦ .ȅƱƻ ŎƛŜǇƱƻΣ ǎŜǊŘŜŎȊƴƛŜ ƛ ōŜȊ ǇƻƳǇȅΦ ²ȊǊǳǎȊƻƴȅ 

Jubilaǘ Ȋ ǊŀŘƻǏŎƛŊ ǿƛǘŀƱ Řŀǿƴƻ ƴƛŜ ǿƛŘȊƛŀƴŜ ƻǎƻōȅΣ ǿǎǇƻƳƴƛŜƴƛƻƳ ƴƛŜ ōȅƱƻ ƪƻƵŎŀΦ 

     Ad multos annos Panie Dyrektorze!  
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      /Ȋŀǎ ƴŀ ȍȅŎȊŜƴƛŀ  

[ŀǳŘŀŎƧŀ ǿȅƎƱƻǎȊƻƴŀ ǇǊȊŜȊ {ǘŀƴƛǎƱŀǿť DƛŜŎŜǿƛŎȊ ς tƛƭŀǊǎƪŊ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Dostojny JUBILACIE, Szanownƛ tŀƵǎǘǿƻΣ YƻƭŜȍŀƴƪƛ ƛ YƻƭŜŘȊȅΗ 

{ǇƻǘȅƪŀƳȅ ǎƛť ŘȊƛǎƛŀƧ ƴŀ ǿȅƧŊǘƪƻǿŜƧ ǳǊƻŎȊȅǎǘƻǏŎƛΣ ōƻǿƛŜƳ Řƭŀ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ȊƴŀƴȅΣ ǎȊŀƴƻǿŀƴȅ ƛ ǇǊȊŜǏǿƛŜǘƴȅ tŀƴ 

wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛ Ƴŀ ŘȊƛǎƛŀƧ ǎǿƽƧ ǎȊŎȊŜƎƽƭƴȅ ƧǳōƛƭŜǳǎȊΣ ŀ ǘŀƪȍŜ ōŜƴŜŦƛǎ ǎǿƻƧŜƧ ǇǊŀŎȅ ǘǿƽǊŎȊŜƧΦ 

 aŀƳȅ ǿƛťŎ ǎǘƻǎƻǿƴŊ ƛ ǇƛťƪƴŊ ƻƪŀȊƧťΣ ŀōȅ ǇƻŘƪǊŜǏƭƛŏ ȊŀǎƱǳƎƛ ȊƴŀƪƻƳƛǘŜƎƻ WǳōƛƭŀǘŀΣ ƪǘƽǊȅ ǇƻƴŀŘ рр ƭŀǘ ƘƻƧƴƛŜ 

ǿȅǇŜƱƴƛŀƱ ŎȊŀǎ ǇǊŀŎŊ ǘǿƽǊŎȊŊ ƛ ȊŀŀƴƎŀȍƻǿŀƴƛŜƳΣ ƎŘȊƛŜƪƻƭǿƛŜƪ ǎƛť ȊƴŀƧŘƻǿŀƱ ƛ ƴŀ ƧŀƪƛƳƪƻƭǿƛŜƪ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪǳΣ ƴƛŜ 

ŘōŀƧŊŎ ƻ ǘȅǘǳƱȅ ƛ ȊŀǎȊŎȊȅǘȅΦ ½ŀǿǎȊŜ ƴƛŜȊƳƛŜƴƴƛŜ ǿƴƻǎƛƱ Řƻ ǘŜƎƻ Ŏƻ ǊƻōƛƱ ǎǿƽƧ ǘǿƽǊŎȊȅΣ ŀ ƴƛŜǊŀȊ ƪƻƴǘǊƻǿŜǊǎȅƧƴȅ 

ǳƳȅǎƱ ōŀŘŀŎȊŀ ƛ ǇǊŜƪǳǊǎƻǊŀΦ 

5ƭŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅΣ tŀƴ 5ȅǊŜƪǘƻǊ t¢ wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛΣ ƧŜǎǘ ƴƛŜǇǊȊŜƳƛƧŀƧŊŎȅƳ ŘȅǊŜƪǘƻǊŜƳ ƛ Ƨŀƪ ǇƻǿƛŀŘŀƧŊΣ ǿ ǇŜƱƴƛ 

ȊŀǎƱǳȍȅƱ ƴŀ Ƴƛŀƴƻ hƧŎŀ 5ȅǊŜƪǘƻǊŀ όōŜȊ ŀƭǳȊƧƛύ ς ȊŀƱƻȍȅŎƛŜƭŀ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ Publicznej w Opolu. 
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²ǇǊŀǿŘȊƛŜ ƧŜƧ ƴƛŜ ƻǘǿƛŜǊŀƱ ǇǊȊŜŘ ƭŀǘȅΣ ŀƭŜ ƻŘ мфру Ǌƻƪǳ Ƨŀƪƻ ƧŜƧ ŘȅǊŜƪǘƻǊΣ ŘŜ ŦŀŎǘƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪť ǘť ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƱ  

ƛ ǘŎƘƴŊƱ ǿ ƴƛŊ ŘǳŎƘŀΦ tǊȊŜǇǊŀŎƻǿŀƱ ǿ ƴƛŜƧ оп ƭŀǘŀΗ 

tƻ от ƭŀǘŀŎƘ ǇǊŀŎȅ ȊŀǿƻŘƻǿŜƧ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱ αǿȊƛŊŏ ǎǿƽƧ ŎȊŀǎ ǿ ǎǿƻƧŜ ǊťŎŜέ ƛ ǇǊȊŜȊƴŀŎȊȅŏ Řƭŀ ǿƱŀǎƴȅŎƘ 

ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƵ ǘǿƽǊŎȊȅŎƘΦ tƻǎǘŀƴƻǿƛƱ ȊŀǘŜƳ ǇƽƧǏŏ ƴŀ ŜƳŜǊȅǘǳǊť ǿ мффн ǊƻƪǳΣ ōȅ ǇǊȊŜȊ ƴŀǎǘťǇƴŜ мф ƭŀǘΣ Řƻ ŘȊƛǏΣ 

ǇƻǏǿƛťŎŀŏ ǎƛť ǇǊŀŎȅ ǘǿƽǊŎȊŜƧΣ ƘƛǎǘƻǊȅŎȊƴƻ-ōŀŘŀǿŎȊŜƧΣ ǇƛǏƳƛŜƴƴƛŎȊŜƧ ƛ ǿȅŘŀǿƴƛŎȊŜƧΣ ǘŀƪȍŜ ŘȅŘŀƪǘȅŎȊƴƻ-

ǇŜŘŀƎƻƎƛŎȊƴŜƧΣ ƪǎȊǘŀƱǘǳƧŊŎ όƧŜǏƭƛ ǘƻ ƳƻȍƭƛǿŜύ ŘǳǎȊŜ ƛ ǳƳȅǎƱȅΦ wƽǿƴƛŜȍ ǳƳƛŜƧťǘƴƻǏŎƛ ǇǊȊȅǎȊƱȅŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅΣ 

naǳŎȊȅŎƛŜƭƛ ƛ ǎǘǳŘŜƴǘƽǿ ƘƛǎǘƻǊƛƛΦ 

tŀƴƛŜ 5ȅǊŜƪǘƻǊȊŜΣ wƻƳŀƴƛŜΣ YƻƭŜƎƻΣ tǊȊȅƧŀŎƛŜƭǳΗ /Ȋȅ ǇƻȊǿƻƭƛǎȊ ǎƻōƛŜ ǇǊȊȅǇƻƳƴƛŜŏ όǇƻƪǊƽǘŎŜύ ¢ǿƻƧŜ ŎǳǊǊƛŎǳƭǳƳ 

vitae? 

¦ǊƻŘȊƛƱŜǏ ǎƛťΣ Ƨŀƪ ƎƱƻǎȊŊ ŘƻƪǳƳŜƴǘȅΣ ǿ wƻƪǳ tŀƵǎƪƛƳ мфомΣ ǇƻŘ ȊƴŀƪƛŜƳ [ǿŀΣ ȊƴŀƪƛŜƳ ǿƱŀŘȊȅ ƛ ǇǊȊȅǿƽŘȊǘǿŀΣ  

ǿ ŘƻŘŀǘƪǳ ǿ Ǌƻƪǳ WƻǿƛǎȊŀΦ ² ŘȊƛŜŎƛƵǎǘǿƛŜ ƳƛŜǎȊƪŀƱŜǏ Ȋ ǊƻŘȊƛŎŀƳƛ ǿ !ǳƎǳǎǘƻǿƛŜ ŀȍ Řƻ Ǌƻƪǳ мфофΣ ƪƛŜŘȅ ǿǊŀȊ  

Ȋ ƳŀǘƪŊ ǿȅƧŜŎƘŀƱŜǏ ƴŀ ǿŀƪŀŎƧŜ Řƻ WŀǎƱŀ ƛ ǘŀƳ ȊŀǎǘŀƱŀ ²ŀǎ ǿƻƧƴŀΦ ² мфпо Ǌƻƪǳ ǇǊȊŜƴƛŜǏƭƛǏŎƛŜ ǎƛť Řƻ YƻƱŀŎȊȅŎ ǇƻŘ 

WŀǎƱŜƳΣ ǎƛŜŘȊƛōȅ ǊƻŘǳ {ťƪƻǿǎƪƛŎƘΦ ¢ŀƳΥ ǎȊƪƻƱŀ ǇƻŘǎǘŀǿƻǿŀΣ ƎƛƳƴŀȊƧǳƳΣ ƳŀƱŀ ƳŀǘǳǊŀΦ tƻ ǿƻƧƴƛŜ tŀƵǎǘǿƻǿŜ 

[ƛŎŜǳƳ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎƪƛŜ ƛ YǎƛťƎŀǊǎƪƛŜ ǿ YǊŀƪƻǿƛŜΣ ǎƱȅƴŊŎŜ Ȋ ǿȅǎƻƪƛŜƎƻ ǇƻȊƛƻƳǳ ƴŀǳŎȊŀƴƛŀ ƛ ǿȅōƛǘƴȅŎƘ ƴŀǳŎȊȅŎƛeli. 

Studia historyczne na Wydziale Filozoficzno - IƛǎǘƻǊȅŎȊƴȅƳ ¦ƴƛǿŜǊǎȅǘŜǘǳ ²ǊƻŎƱŀǿǎƪƛŜƎƻΣ Ȋ ǊƻŎȊƴŊ ǎǇŜŎƧŀƭƛȊŀŎƧŊ 

ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎƪŊ ƛ ǇǊŀŎŀ ƳŀƎƛǎǘŜǊǎƪŀ ǇƻŘ ƪƛŜǊǳƴƪƛŜƳ ǇǊƻŦΦ 9ǿȅ aŀƭŜŎȊȅƵǎƪƛŜƧΦ .ȅƱȅ ǘƻ ƭŀǘŀ мфрл ς 1955. 

5ƻ hǇƻƭŀ ǇǊȊȅōȅƱŜǏ ǿ ƪƻƵŎǳ Ǌƻƪǳ мфррΣ ŘȊƛťƪƛ ǘȊǿΦ ƴŀƪŀȊƻǿƛ ǇǊŀŎȅΦ L ƻŘ ǊŀȊǳ ƴŀ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ƪƛŜǊƻǿƴƛŎȊŜ 

{ŀƳƻŘȊƛŜƭƴŜƎƻ wŜŦŜǊŀǘǳ .ƛōƭƛƻǘŜƪ ǿ tǊŜȊȅŘƛǳƳ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ wŀŘȅ bŀǊƻŘƻǿŜƧΦ tƻ ǘǊȊŜŎƘ ƭŀǘŀŎƘ ǇǊŀŎȅΣ м ƪǿƛŜǘƴƛŀ 

мфру ǊƻƪǳΣ ƻōƧŊƱŜǏ ǿŜ ǿƱŀŘŀƴƛŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪťΣ Ƨŀƪƻ ƧŜƧ ŘȅǊŜƪǘƻǊΦ L ōȅƱƻ ǘƻ Řƭŀ ǘŜƧ ƛƴstyǘǳŎƧƛ ǿȅŘŀǊȊŜƴƛŜ ǎȊŎȊťǏƭƛǿŜΦ 

{Ȋŀƴƻǿƴƛ tŀƵǎǘǿƻΣ ƻǘƻ ŘŀƭǎȊŜ ƪƻƭŜƧŜ ȊŀǿƻŘƻǿŜƎƻ ȍȅŎƛŀ ƴŀǎȊŜƎƻ WǳōƛƭŀǘŀΦ 

W chwili, kiedy ǇƻǿƻƱŀƴƻ Ǝƻ ƴŀ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ȊŀǎǘŀƱ ƧŊ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴŊΣ ŀƭŜ ǿȅƳŀƎŀƧŊŎŊ 

ǳƴƻǿƻŎȊŜǏƴƛŜƴƛŀΦ bŀƭŜȍŀƱƻ ǎǘǿƻǊȊȅŏ ƴƻǿŊ ǿƛȊƧť ǊƻȊǿƻƧǳΣ ƴƻǿŊ ǎǘǊŀǘŜƎƛťΦ 5ȅǊŜƪǘƻǊ {ťƪƻǿǎƪƛ ǊƻȊǇƻŎȊŊƱ ƻŘ 

ŦŀŎƘƻǿŜƎƻ ƪƻƳǇƭŜǘƻǿŀƴƛŀ ƪǎƛťƎƻȊōƛƻǊǳ ²ƛa.tΦ IƛǎǘƻǊȅƪ Ȋ ǿȅƪǎȊǘŀƱŎŜƴƛŀ ƛ ǇŀǎƧƛΣ ȊƎǊƻƳŀŘȊƛƱ ƻǇǊƽŎȊ ōƛŜȍŊŎȅŎƘ 

ƴƻǿƻǏŎƛΣ ŘƻǎƪƻƴŀƱȅ ƪǎƛťƎƻȊōƛƽǊ ǊŜƎƛƻƴŀƭƴȅΣ ǏƭŊǎƪƛΣ ȊōƛƻǊȅ ŘƻǘȅŎȊŊŎŜ ƘƛǎǘƻǊƛƛ ƪǎƛŊȍƪƛΣ ŘǊǳƪǳ ƛ ōƛōƭƛƻǘek. Na aukcjach, 

ǿ ŀƴǘȅƪǿŀǊƛŀǘŀŎƘ ƛ ƻŘ ƻǎƽō ǇǊȅǿŀǘƴȅŎƘ ƪǳǇƻǿŀƱ ǎƛƭŜǎƛŀŎŀ ƛ ȊōƛƻǊȅ ǎǇŜŎƧŀƭƴŜ ŘƻǘȅŎȊŊŎŜ |ƭŊǎƪŀΦ {ǘǿƻǊȊȅƱ ōƻƎŀǘȅ 

ȊōƛƽǊ ȊŀōȅǘƪƻǿȅΥ ǎǘŀǊƻŘǊǳƪƽǿΣ ƪŀǊǘƻƎǊŀŦƛƛΣ ƎǊŀŦƛƪƛΣ ǊťƪƻǇƛǎƽǿΦ {ǇƻǘȅƪŀƱ ǎƛť ǘŜȍ Ȋ ƪǊȅǘȅƪŊΥ ȊŀǊȊǳŎŀƴƻ ƳǳΣ ȍŜ Ƴŀ 

ǿȅōǳƧŀƱŜ ŀƳōƛŎƧŜΣ ǿȅŘŀƧŜ ǇƛŜƴƛŊŘȊŜ ƴŀ ȊōƛƻǊȅ ȊŀōȅǘƪƻǿŜΣ ȊōťŘƴŜ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǇǳōƭƛŎȊƴŜƧΦ IƛǎǘƻǊƛŀ ǇǊȊȅȊƴŀƱŀ Ƴǳ 

ǊŀŎƧťΦ 

½ŀǿǎȊŜ ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴȅ ōȅƱ ƴƻǿƻǏŎƛŀƳƛ ǘŜŎƘƴƛŎȊƴȅƳƛΦ LƴǘŜǊŎƻƳΣ ǇƛŜǊǿǎȊŜ ƪƻǇƛŀǊƪƛΣ ŜƭŜƪǘǊȅŎȊƴŜ ƳŀǎȊȅƴȅ Řƻ 

ǇƛǎŀƴƛŀΣ ǳǊȊŊŘȊŜƴƛŀ Řƻ ƪƻǇƛƻǿŀƴƛŀ ƪŀǊǘ ƪŀǘŀƭƻƎƻǿȅŎƘΣ ŎȊȅǘƴƛƪƛ Řƻ ƳƛƪǊƻŦƛƭƳƽǿ ǿǇǊƻǿŀŘȊƻƴƻ Řƻ ǳȍȅǘƪǳ ǿ ²ƛa.t 

ǿ ŎȊŀǎŀŎƘΣ ƪƛŜŘȅ ƧŜǎȊŎȊŜ ƪǊƽƭƻǿŀƱȅ ǇƻǿǎȊŜŎƘƴƛŜ ǇǊȅƳƛǘȅǿƴŜ ƳŀǎȊȅƴȅ Řƻ Ǉƛǎŀƴƛŀ ƛ ǇƻǿƛŜƭŀŎȊŜ ǎǇƛǊȅǘǳǎƻǿŜΦ  

² мфтп ǊΦ ǇƻǿƻƱŀƱ Řƻ ȍȅŎƛŀ 5ȊƛŀƱ YƻƴǎŜǊǿŀŎƧƛ ½ōƛƻǊƽǿ ƛ aŀƱŜƧ tƻƭƛƎǊŀŦƛƛΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ƳΦƛƴΦ ƳƛƪǊƻŦƛƭƳƻǿŀno 

ŘȊƛŜǿƛťǘƴŀǎǘƻǿƛŜŎȊƴŜ ƛ ŘǿǳŘȊƛŜǎǘƻǿƛŜŎȊƴŜ ŎȊŀǎƻǇƛǎƳŀ ǏƭŊǎƪƛŜ ƛ ǎǘŀǊƻŘǊǳƪƛ ƻǊŀȊ ŘǊǳƪƻǿŀƴƻ ǇƛŜǊǿǎȊŜ 

ǿȅŘŀǿƴƛŎǘǿŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΦ .ȅƱƻ ǘƻ ǇǊȊŜŘǎƛťǿȊƛťŎƛŜ ƴƻǿŀǘƻǊǎƪƛŜ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎǘǿƛŜ ǇǳōƭƛŎȊƴȅƳΦ WŜƎƻ ŎŜƭŜƳ ōȅƱƻ 

ǇƻǿƻƱŀƴƛŜ Řƻ ȍȅŎƛŀ /ŜƴǘǊŀƭƴŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ wŜƎƛƻƴŀƭƴŜƧΦ {ǘǿƻǊȊƻƴƻ ŎŜƴǘǊŀƭƴȅ ƪŀǘŀƭƻƎ ȊōƛƻǊƽǿ ǏƭŊǎƪƛŎƘΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ 

ƻǇǊƽŎȊ ȊōƛƻǊƽǿ ƴŀǎȊŜƧ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǳǿȊƎƭťŘƴƛƻƴƻ Ȋŀǎƻōȅ ƛƴƴȅŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪ hǇƻƭŀΦ ¢ŀƪȍŜ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ǎȊƪƻƭŜƴƛƻǿŀ  

i instrukcyjno-ƳŜǘƻŘȅŎȊƴŀ ǇƻŘ ƧŜƎƻ ƪƛŜǊǳƴƪƛŜƳ ƴŀōǊŀƱŀ ǊƻȊƳŀŎƘǳΦ  

Wŀƪƻ ŎȊƱƻƴŜƪ YƻƳƛǎƧƛ .ǳŘƻǿȅ .ƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǊȊȅ aƛƴƛǎǘŜǊǎǘǿƛŜ YǳƭǘǳǊȅ ƛ {ȊǘǳƪƛΣ ƳȅǏƭŀƱ ƻ ōǳŘƻǿƛŜ ƴƻǿƻŎȊŜǎƴŜƎƻ 

ōǳŘȅƴƪǳ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŜƎƻΦ ² ƭŀǘŀŎƘ ǎȊŜǏŏŘȊƛŜǎƛŊǘȅŎƘ ǇƻǿǎǘŀƱ ƴŀǿŜǘ Ǉƭŀƴ ƴƻǿŜƎƻ ƎƳŀŎƘǳΣ ŀƭŜ ƴƛŜǎǘŜǘȅ Řƻ ŘȊƛǎƛŀƧ ƴƛŜ 

ǳŘŀƱƻ ǎƛť ǘŜƎƻ ǇƻƳȅǎƱǳ ȊǊŜŀƭƛȊƻǿŀŏΦ  
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Z jego inicjatywy bibliotŜƪŀ ƴŀǿƛŊȊŀƱŀ ǇƛŜǊǿǎȊŜ ƪƻƴǘŀƪǘȅ Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀƳƛ ȊŀƎǊŀƴƛŎȊƴȅƳƛΣ ǇƻŎȊŊǘƪƻǿƻ ǿ YŀǊǿƛƴƛŜ  

ƛ .ŀƵǎƪƛŜj Bystrzycy, potem w Poczdamie. 

² мфср Ǌƻƪǳ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǇǊȊŜƧťƱŀ ȊǊǳƧƴƻǿŀƴȅ ȊŀƳŜƪ ǿ wƻƎƻǿƛŜ hǇƻƭǎƪƛƳΦ WŜƎƻ ǊŜƴƻǿŀŎƧƛΣ ǿȅǇƻǎŀȍŜƴƛǳ ǿƴťǘǊȊΣ 

ǇǊȊŜƴƛŜǎƛŜƴƛǳ ȊōƛƻǊƽǿ wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛ ǇƻǏǿƛťŎƛƱ ǿƛŜƭŜ ǎŜǊŎŀ ƛ ǇǊŀŎȅΦ hŘōǳŘƻǿť ȊŀƳƪǳ ȊŀƪƻƵŎȊƻƴƻ ǿ мфтр ǊƻƪǳΣ 

ŀ ƻŘŘŀƴƻ Řƻ ǳȍȅǘƪǳ ǿ мфтс ǊƻƪǳΤ ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴƻ ǿ ƴƛƳ ȊōƛƻǊȅ ȊŀōȅǘƪƻǿŜ ƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪť ǎƪƱŀŘƻǿŊΦ  

wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛ ōȅƱ ǘŀƪȍŜ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŜƳ ǿƛŜƭǳ ƻǇƻƭǎƪƛŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊȅΣ ǇǊȊŜȊ ŘƱǳƎƛŜ ƭŀǘŀ ǿȅƪƱŀŘŀƱ ƘƛǎǘƻǊƛť ƪǎƛŊȍƪƛ  

ƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǿ tŀƵǎǘǿƻǿȅƳ {ǘǳŘƛǳƳ YǳƭǘǳǊŀƭƴƻ-hǏǿƛŀǘƻǿȅƳ ƛ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀǊǎƪƛƳ ǿ hǇƻƭǳΦ ² ƪŀȍŘŜƧ ƻǇƻƭǎƪƛŜƧ 

bibliotece praŎǳƧŊ Řƻ ŘȊƛǎƛŀƧ ƧŜƎƻ ǎƱǳŎƘŀŎȊŜΦ 

² мфтс Ǌƻƪǳ Ȋ ƧŜƎƻ ƛƴƛŎƧŀǘȅǿȅ ǇƻǿƻƱŀƴƻ ǿ ƳƛŜǏŎƛŜ ƻŘŘȊƛŀƱ ¢ƻǿŀǊȊȅǎǘǿŀ tǊȊȅƧŀŎƛƽƱ YǎƛŊȍƪƛΦ Wŀƪƻ ƧŜƎƻ ǇǊŜȊŜǎ 

ƪƻƴǘȅƴǳƻǿŀƱ ǿȅŘŀǿŀƴƛŜ ǎŜǊƛƛ ōƛōƭƛƻŦƛƭǎƪƛŜƧ ƪǎƛŊȍŜƪ ǊȊŀŘƪƛŎƘΦ /ȊƱƻƴƪƻǿƛŜ ƻǇƻƭǎƪƛŜƎƻ ¢tY ōǊŀƭƛ ǳŘȊƛŀƱ ǿ 

ƻƎƽƭƴƻǇƻƭǎƪƛŎƘ ȊƧŀȊŘŀŎƘ ōƛōƭƛƻŦƛƭƽǿΣ ǿ hǇƻƭǳ ǇǊȊȅƧƳƻǿŀƴƻ ŎȊƱƻƴƪƽǿ ȊŀǇǊȊȅƧŀȋƴƛƻƴȅŎƘ hŘŘȊƛŀƱƽǿ |ƭŊǎƪƛŜƎƻ  

i Warszawskiego. 

DyrekǘƻǊŜƳ ².t ōȅƱ ǇǊȊŜȊ ŘȊƛŜǿƛťǘƴŀǏŎƛŜ ƭŀǘΦ ½ ǇǊȊȅŎȊȅƴ ǇƻƭƛǘȅŎȊƴȅŎƘ ȊƻǎǘŀƱ ƻŘǿƻƱŀƴȅ Ȋ ǘŜƎƻ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪŀ ǿ мфтт 

Ǌƻƪǳ ƛ ƻŘ м ƭƛǎǘƻǇŀŘŀ ǇŜƱƴƛƱ ŦǳƴƪŎƧť ȊŀǎǘťǇŎȅ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ Řƻ ǎǇǊŀǿ ƳŜǊȅǘƻǊȅŎȊƴȅŎƘΦ tƻ ǿǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛǳ ǎǘŀƴǳ 

ǿƻƧŜƴƴŜƎƻ ƻŘŘŀƱ ƭŜƎƛǘȅƳŀŎƧť ǇŀǊǘȅƧƴŊΣ Ŏƻ ǎǇƻǿƻŘƻǿŀƱƻΣ ȍŜ ǳǎǳƴƛťǘƻ Ǝƻ ȊŜ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪŀΦ DǊƻȊƛƱƻ Ƴǳ ȊǿƻƭƴƛŜƴƛŜ  

Ȋ ǇǊŀŎȅ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜΦ ¦ǊŀǘƻǿŀƱ Ǝƻ ƽǿŎȊŜǎƴȅ ǿƻƧŜǿƻŘŀ ½ōƛƎƴƛŜǿ aƛƪƻƱŀƧŜǿƛŎȊΦ hŘ ƳŀƧŀ мфун Ǌƻƪǳ ōȅƱ 

ƪƛŜǊƻǿƴƛƪƛŜƳ ȊōƛƻǊƽǿ ǿ wƻƎƻǿƛŜ hǇƻƭǎƪƛƳΣ ŀ ƻŘ ƪǿƛŜǘƴƛŀ мфуо 5ȊƛŀƱǳ ½ōƛƻǊƽǿ {ǇŜŎƧŀƭƴȅŎƘ ƛ ½ŀōȅǘƪƻǿȅŎƘ. Na 

ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ǿƛŎŜŘȅǊŜƪǘƻǊŀ ǿǊƽŎƛƱ ǿ Ǌƻƪǳ мффлΦ ² мффм Ǌƻƪǳ ǿŜǎȊƱŀ ǿ ȍȅŎƛŜ ƴƻǿŀ ǎǘǊǳƪǘǳǊŀ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎȅƧƴŀ ².tΣ 

ƻƎǊŀƴƛŎȊŀƧŊŎŀ ƭƛŎȊōť ǎǘŀƴƻǿƛǎƪ ŘȅǊŜƪǘƻǊǎƪƛŎƘ ƛ ƪƛŜǊƻǿƴƛŎȊȅŎƘΦ ² мффн Ǌƻƪǳ ŘȅǊŜƪǘƻǊ {ťƪƻǿǎƪƛ ǇǊȊŜǎȊŜŘƱ ƴŀ 

ŜƳŜǊȅǘǳǊťΦ 

² ƭŀǘŀŎƘ улΦ ōȅƱ ƧŜŘƴȅƳ Ȋ ŎȊƻƱƻǿȅŎƘ ƻǇƻƭǎƪƛŎƘ ƪƻƭǇƻǊǘŜǊƽǿ ƴƛŜȊŀƭŜȍƴŜƧ ǇǊŀǎȅΣ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊȅ ƻǊŀȊ ƛƴƴȅŎƘ ƳŀǘŜǊƛŀƱƽǿ 

ōŜȊŘŜōƛǘƻǿȅŎƘΦ ² ƧŜƎƻ ƳƛŜǎȊƪŀƴƛǳ ƻŘōȅǿŀƱȅ ǎƛť ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ ƻǇƻƭǎƪƛŎƘ ŘȊƛŀƱŀŎȊȅ ƻǇƻȊȅŎȅƧƴȅŎƘΣ ǘŀƳ ǘŜȍ ǊƻȊŘȊƛŜƭŀƴƻ 

wydawnictwa drugiego obiegu, przezƴŀŎȊƻƴŜ Řƻ ŘŀƭǎȊŜƎƻ ƪƻƭǇƻǊǘŀȍǳ. 

wƻƳŀƴ {ťƪƻǿǎƪƛ ƧŜǎǘ ȊƴŀƴȅƳ ǿ ǏǊƻŘƻǿƛǎƪǳ ōƛōƭƛƻŦƛƭŜƳΣ ƪƻƭŜƪŎƧƻƴŜǊŜƳΣ ȊƴŀǿŎŊ ƎŜƴŜŀƭƻƎƛƛ ƛ ƘŜǊŀƭŘȅƪƛΣ 

ŎȊƱƻǿƛŜƪƛŜƳ ǿƛŜƭǳ ǇŀǎƧƛΦ ¢ǊǳŘƴƻ ǿȅƳƛŜƴƛŏ ŎŀƱŊ ƭƛǎǘť ƧŜƎƻ ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƵ ȊōƛŜǊŀŎƪƛŎƘΥ ƎǊƻƳŀŘȊƛ ƪǎƛŊȍƪƛΣ ƎǊŀŦƛƪťΣ 

ǎȊǘǳƪť ƛ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊť ŘŜǿƻŎȅƧƴŊ όȊƎǊƻƳŀŘȊƛƱ ƻƎǊƻƳƴȅ ȊōƛƽǊ ƻōǊŀȊƪƽǿ ǏǿƛťǘȅŎƘύΣ ǎȊǘǳƪť ƴŀƛǿƴŊΣ ȊŜƎŀǊȅ ƛ ƪǊȊȅȍŜΦ 

YŀȍŘȅ ǇǊȊŜŘƳƛƻǘ Ȋ ƳƛƴƛƻƴȅŎƘ ŜǇƻƪ ƧŜǎǘ ǇǊȊŜŘƳƛƻǘŜƳ ƧŜƎƻ Ȋŀƛƴǘeresowania 

bŀ ŜƳŜǊȅǘǳǊȊŜ ƳƽƎƱ ǿ ǇŜƱƴƛ ƻŘŘŀŏ ǎƛť ǎǿƻƧŜƧ ǇŀǎƧƛ - ǇǊŀŎȅ ƴŀŘ ŘȊƛŜǎƛťŎƛƻǘƻƳƻǿȅƳ αIŜǊōŀǊȊŜƳ ǎȊƭŀŎƘǘȅ ǏƭŊǎƪƛŜƧέΣ 

ƪǘƽǊŜƳǳ ǇƻǏǿƛťŎƛƱ ǇƻƴŀŘ ǇƛťǘƴŀǏŎƛŜ ƭŀǘ ȍȅŎƛŀ όŘƻ ǘŜƧ ǇƻǊȅ ǳƪŀȊŀƱƻ ǎƛť ǎȊŜǏŏ ǘƻƳƽǿύΣ ǎŦƛƴŀƴǎƻǿŀƴȅƳ ǇǊȊŜȊ 

CǳƴŘŀŎƧť α½ŀƳŜƪ /ƘǳŘƽǿέΦ /Ŝƴƛƻƴȅ ǿ ǏǊƻŘƻǿƛǎƪǳ ƻǇƻƭǎƪƛƳ Ȋŀ ŦŀŎƘƻǿŊ ǿƛŜŘȊť ƘƛǎǘƻǊȅŎȊƴŊ ƛ ƎŜƴŜŀƭƻƎƛŎȊƴŊΣ 

ŎƘťǘƴƛŜ ƛ ōŜȊƛƴǘŜǊŜǎƻǿƴƛŜ ǎƱǳȍȅ ǇƻƳƻŎŊ ǎǘǳŘŜƴǘƻƳΣ ƴŀǳƪƻǿŎƻƳΣ regionalistom, nie tylko z Opola i okolic, jako 

ŜƪǎǇŜǊǘ ƛ ƪƻƴǎǳƭǘŀƴǘΦ Yƛƭƪŀ ƭŀǘ ǘŜƳǳ ōȅƱ ŎȊťǎǘȅƳ ƎƻǏŎƛŜƳ ƻǇƻƭǎƪƛŜƎƻ ǊŀŘƛŀΣ ƎŘȊƛŜ ǇƻǇǳƭŀǊȅȊƻǿŀƱ ƘƛǎǘƻǊƛť |ƭŊǎƪŀΣ 

ǳōŀǊǿƛŀƧŊŎ ƧŊ ŎƛŜƪŀǿƻǎǘƪŀƳƛ ƛ ŀƴŜƎŘƻǘŀƳƛΦ .ƛŜǊȊŜ ȍȅǿȅ ǳŘȊƛŀƱ ǿ ȍȅŎƛǳ ƴŀǳƪƻǿȅƳ ƛ ƪǳƭǘǳǊŀƭƴȅƳ ǊŜƎionu, 

ȊŀǇǊŀǎȊŀƴȅ ƴŀ ƛƳǇǊŜȊȅΣ ƪƻƴŦŜǊŜƴŎƧŜΣ ǎŜǎƧŜ Ƨŀƪƻ ǇǊŜƭŜƎŜƴǘ ƛ ƎƻǏŏΦ WŜǎǘ ŀǳǘƻǊŜƳ ƭƛŎȊƴȅŎƘ ƪǎƛŊȍŜƪ ƛ ŀǊǘȅƪǳƱƽǿ 

ŘƻǘȅŎȊŊŎȅŎƘ ƎŜƴŜŀƭƻƎƛƛ ƛ ƘƛǎǘƻǊƛƛ |ƭŊǎƪŀ ǇǳōƭƛƪƻǿŀƴȅŎƘ w prasie codziennej i naukowej. 

! ǘŜǊŀȊΣ ƧŜȍŜƭƛ {Ȋŀƴƻǿƴȅ Wǳōƛƭŀǘ ǇƻȊǿƻƭƛΣ ǘǊƻŎƘť ōŀǊŘȊƛŜƧ ƻǎƻōƛǎǘȅŎƘ ǿǎǇƻƳƴƛŜƵΣ ǿȅǎƴǳǘȅŎƘ Ȋ ƻōǎŜǊǿŀŎƧƛ ǎǘarszych 

ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΦ 

5ȅǊŜƪǘƻǊ ǎǇťŘȊŀƱ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǿƛťƪǎȊƻǏŏ ŘƴƛŀΦ 5ƻ Ǌƻƪǳ мфтл ƳƛŜǎȊƪŀƱ ǿ YťŘȊƛŜǊȊȅƴƛŜ -YƻȋƭǳΣ ǇƽȋƴƛŜƧ ƻǘǊȊȅƳŀƱ 

ƳƛŜǎȊƪŀƴƛŜ ǿ hǇƻƭǳΦ tǊŀŎƻǿƴƛŎȅ ŎȊȅǘŜƭƴƛΣ ǿȅǇƻȍȅŎȊŀƭƴƛ ƛ ƛƴŦƻǊƳŀŎƧƛ ƳƻƎƭƛ ƳƛŜŏ ǇŜǿƴƻǏŏΣ ȍŜ ƴŀ ǇƻǇƻƱǳŘƴƛƻǿȅƳ 

ŘȅȍǳǊȊŜ ōťŘŊ ƳƛŜƭƛ ǿƛȊȅǘť ǎȊŜŦŀΦ hƪƴŀ ƧŜƎƻ ƎŀōƛƴŜǘǳ ǿȅŎƘƻŘȊƛƱȅ ƴŀ ŎƘƻŘƴƛƪ ǇǊƻǿŀŘȊŊŎȅ Řƻ ǿŜƧǏŎƛŀ Řƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΦ 
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5ȅǊŜƪǘƻǊ {ťƪƻǿǎƪƛ ŘƻǎƪƻƴŀƭŜ ǿƛŘȊƛŀƱΣ ƪǘƻ ǎƛť ǎǇƽȋƴƛŀΣ ƪǘƻ ǿȅƳȅƪŀ ǎƛť Řƻ Ƴƛŀǎǘŀ ǿ ŎȊŀǎƛŜ ƎƻŘȊƛƴ ǇǊŀŎȅΦ bƛŜǎȊŎȊťǏƴƛ 

ǿŀƎŀǊƻǿƛŎȊŜ ȊŀǿǎȊŜ ǿ ƳƛŜǏŎƛŜ ǿǇŀŘŀƭƛ ƴŀ ǎȊŜŦŀΦ tŜǿƴŜƎƻ Řƴƛŀ ƧŜŘƴŀ Ȋ ƪƻƭŜȍŀƴŜƪ ǳŘŀƱŀ ǎƛťΣ ǇƻŘ ǇǊŜǘŜƪǎǘŜƳ 

ȊŀƱŀǘǿƛŀƴƛŀ ǎǇǊŀǿ ǎƱǳȍōƻǿȅŎƘ Řƻ ƳƛŀǎǘŀΣ ƎŘȊƛŜ Ǉƻ ƻŘǎǘŀƴƛǳ ǿ ƪƻƭŜƧŎŜΣ ƴŀōȅƱŀ ǘǊǳŘƴƻ ǿƽǿŎȊŀǎ ŘƻǎǘťǇƴŜƎƻ 

ƪǳǊŎȊŀƪŀ ƛ ƪŀǇǳǎǘť ƪƛǎȊƻƴŊΦ ½ ƪŀǊǘƻƴŜƳ ǿȅǇŜƱƴƛƻƴȅƳ ǘȅƳƛ ŎŜƴƴȅƳƛ ŘƻōǊŀƳƛΣ ŀ ǳŘŀƧŊŎȅƳ ǇŀŎȊƪť Ȋ ƪǎƛŊȍƪŀƳƛ 

ǿǇŀŘƱŀ ƴŀ ŘȅǊŜƪǘƻǊŀ {ťƪƻǿǎƪƛŜƎƻΦ hŘǇƻǿƛŜŘȊƛŀƱŀΣ ȍŜ ƴƛŜǎƛŜ ƪŀǊǘƻƴ Ȋ ƴƻǿƻǏŎƛŀƳƛΦ 5ȅǊŜƪǘƻǊ ȊŀŎƘƻǿŀƱ ǎƛť Ǉƻ 

ŘȍŜƴǘŜƭƳŜƵǎƪǳ ƛ ŎƘƻŏ ƴƛŜǇǊȊŜƪƻƴŀƴȅΣ ƴƛŜ ǎǇǊŀǿŘȊƛƱ ȊŀǿŀǊǘƻǏŎƛ ƪŀǊǘƻƴǳΣ ŎȊȅƳ ȊȅǎƪŀƱ ǎƻōƛŜ ŘƻȊƎƻƴƴŊ ǿŘȊƛťŎȊƴƻǏŏ 

ǿŀƎŀǊƻǿƛŎȊƪƛΦ YƛŜǊƻǿƴƛŎȅ ǿȊȅǿŀƴƛ ǊŀƴƪƛŜƳ Řƻ ƎŀōƛƴŜǘǳ ƴŀ ŘȅǿŀƴƛƪΣ ǿȅŎƘƻŘȊƛƭƛ ǎǇƻŎŜƴƛ ƛ ǿ ǇŊǎŀŎƘΣ ŀ ŘȅǊŜƪǘƻǊ 

{ťƪƻǿǎƪƛ ȊǊŜƭŀƪǎƻǿŀƴȅΣ Ǉƻ ǇƻǊŀƴƴȅƳ ƻŘǊŜŀƎƻǿŀƴƛǳ ǎǘǊŜǎƽǿ ōȅƱ ǿ ŘƻōǊȅƳ ƘǳƳƻǊȊŜ ŎŀƱȅ ŘȊƛŜƵΦ bƛŜ ōȅƱ 

ǇŀƳƛťǘƭƛǿȅ ƛ ƴƛŜ ŎƘƻǿŀƱ ǳǊŀȊȅΦ aƱƻŘȊƛΣ ƴƛŜŘƻǏǿƛŀŘŎȊŜƴƛ ǇǊŀŎƻǿƴƛŎȅΣ ƻōŘŀǊȊŜƴƛ ȊŀǳŦŀƴƛŜƳ ǎȊŜŦŀΣ ƳƛŜƭƛ ǎǘƻǎǳƴƪƻǿƻ 

ŘǳȍŊ ǎŀƳƻŘȊƛŜƭƴƻǏŏ ƛ ōȅƭƛ ŎȊťǎǘƻ ǊȊǳŎŀƴƛ ƴŀ ƎƱťōƻƪŊ ǿƻŘťΦ {Ǉƻǎƽō ŜŘǳƪŀŎƧƛ ȊŀǿƻŘƻǿŜƧ ŎƘƻŎƛŀȍ ŘƻǏŏ ŘǊŀǎǘȅŎȊƴȅΣ 

ǎǇǊŀǿƛŀƱΣ ȍŜ ǿƛťƪǎȊƻǏŏ ǿȅŎƘƻŘȊƛƱŀ Ȋ ǘŜƧ ǇǊƽōȅ ȊǿȅŎƛťǎƪƻΣ Ȋ ǳŎȊǳŎƛŜƳ ǎŀǘȅǎŦŀƪŎƧƛΣ ȍŜ ǎƻōƛŜ ǇƻǊŀŘȊƛƭƛΦ ½ŀŎƘťŎŀƱ 

ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿ Řƻ ǳȊǳǇŜƱƴƛŀƴƛŀ ǿȅƪǎȊǘŀƱŎŜƴƛŀΣ ǇƻǇƛŜǊŀƱ ƛŎƘ ŀƳōƛŎƧŜ ȊŀǿƻŘƻǿŜ ƛ ǳƱŀǘǿƛŀƱ ƛŎƘ ǊŜŀƭƛȊŀŎƧťΦ Wŀƪƻ ǎȊŜŦ ς 

ǿȅƳŀƎŀƧŊŎȅΣ ŀƭŜ ǎǇǊŀǿƛŜŘƭƛǿȅΦ 

[ǳōƛƱ ǿƛŘȊƛŜŏ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ Ǉƻ ƎƻŘȊƛƴŀŎƘ ǇǊŀŎȅΦ ½ƴŀƧŘƻǿŀƱ ǘŜȍ ǇǊȊȅƧŜƳƴƻǏŏ ǿ ŘƱǳƎƛŎƘ ǊƻȊƳƻǿŀŎƘ  

ƛ ǎǇƻǊŀŎƘ ƴŀ ǘŜƳŀǘȅ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŜΦ ²ƻƭŀƱ ǘǿŀǊŘȅŎƘ ǇǊȊŜŎƛǿƴƛƪƽǿ ƴƛȍ ǳƭŜƎƱȅŎƘ ǇƻǘŀƪƛǿŀŎȊȅΦ .ȅƱ ǇƻǎǘǊŀŎƘŜƳ 

ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǘŜǊŜƴƻǿȅŎƘΥ ǎƪƱŀŘŀƱ ƴƛŜȊŀǇƻǿƛŜŘȊƛŀƴŜ ǿƛȊȅǘȅΣ ŀ ōȅƱƻ ǘƻ ǿ ŎȊŀǎŀŎƘΣ ƪƛŜŘȅ ².t ōȅƱŀ ȊǿƛŜǊȊŎƘƴƛƪƛŜƳ 

bibliotek publƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜΦ ² ŘǊȊǿƛ ƴƛŜŎȊȅƴƴȅŎƘ Ŧƛƭƛƛ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘ ǿƪƱŀŘŀƱ ǎǿƻƧŜ ǿƛȊȅǘƽǿƪƛΦ 

bŀǎǘťǇƴŜƎƻ Řƴƛŀ Ǌŀƴƻ ƻŎȊŜƪƛǿŀƱ ǘŜƭŜŦƻƴƛŎȊƴȅŎƘ ǿȅƧŀǏƴƛŜƵΦ 

{Ȋŀƴƻǿƴȅ ƛ 5ǊƻƎƛ WǳōƛƭŀŎƛŜΗ ²ƛŜƭŜ ƧŜǎȊŎȊŜ ¢ǿƻƛŎƘ ǇǊȊȅƳƛƻǘƽǿ ǿȅƳƛŜƴƛŀŏ ƳƻȍƴŀΣ ŀƭŜ ƳŀƳ ƴŀŘȊƛŜƧťΣ ȍŜ ǿ ǘȅƳ 

opisiŜ ¢ǿȅŎƘ ȊŀǎƱǳƎ ƛ ǘŀƭŜƴǘƽǿ ƴƛŜ ǇƻƳƛƴťƭƛǏƳȅ ƴƛŎȊŜƎƻ ƛǎǘƻǘƴŜƎƻ Ȋ ǘŜƎƻΣ Ŏƻ ¢ȅ ǎŀƳ ƻ ǎƻōƛŜ ȊŜŎƘŎƛŀƱōȅǏ 

ǇƻǿƛŜŘȊƛŜŏΦ ¢ǊȊŜōŀ ǘŀƪȍŜ ŘƻŘŀŏΣ ȍŜ ǿǎȊȅǎŎȅΣ ƪǘƽǊȊȅ Ȋ ¢ƻōŊ ƛ ǇƻŘ ¢ǿƻƛƳ ƪƛŜǊƻǿƴƛŎǘǿŜƳ ƳƛŜƭƛ ǘť ƻƪŀȊƧť ǿȅƧŊǘƪƻǿŊ 

ǇǊŀŎƻǿŀŏΣ ǿƛŜŘȊƛŜƭƛΣ ȍŜ ƪƛŜŘȅ ƪǘƻǏ ƳƛŀƱ ƧŀƪƛǏ ǇǊƻōƭŜƳΣ ƳƽƎƱ ƭƛŎȊȅŏ ƴŀ ¢ǿƻƧŊ ǇƻƳƻŎ ƛ ȍȅŎȊƭƛǿƻǏŏΦ 

L Ȋŀ ǘƻΣ ƻǊŀȊ Ȋŀ ŎŀƱŊ ǿƛŜƭƪŊ ǇǊȊȅƎƻŘť ǇǊŀŎȅ ƛ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎȅ Ȋ ¢ƻōŊΣ ǇƻȊǿƻƭť ǎƻōƛŜ ǿ ƛƳƛŜƴƛǳ ǿƱŀǎƴȅƳ ƛ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ 

YƻƭŜȍŀƴŜƪ ƛ YƻƭŜƎƽǿ ōŀǊŘȊƻ ǎŜǊŘŜŎȊƴƛŜ ƛ ƎƻǊŊŎƻ ǇƻŘȊƛťƪƻǿŀŏΦ 

ÀȅŎȊŊŎ ƧŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ŘŀƭǎȊŜƧ ǎŀǘȅǎŦŀƪŎƧƻƴǳƧŊŎŜƧ /ƛŜōƛŜ ǇǊŀŎȅ ǘǿƽǊŎȊŜƧ ƛ ƧŜƧ ȊƴŀƪƻƳƛǘȅŎƘ ŜŦŜƪǘƽǿΦ ! ƴŀŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƻ 

ȊŘǊƻǿƛŀ ƛ ƴƛŜǎǇƻȍȅǘȅŎƘ ǎƛƱ ƴŀ ƪŀȍŘȅ ¢ǿƽƧ ǇǊŀŎƻǿƛǘȅ ŘȊƛŜƵΦ 
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Joanna Czarkowska-tŀǎƛŜǊōƛƵǎƪŀ  
5ȊƛŀƱ ¦ŘƻǎǘťǇƴƛŀƴƛŀ ².t ǿ hǇƻƭǳ 
 

 

 

¢ŜǊŜǎŀ ¢ƻǊŀƵǎƪŀ ǿ ².t ǿ hǇƻƭǳ 

 

{Ʊŀǿť ǇǊȊȅƴƛƽǎƱ ¢ŜǊŜǎƛŜ ¢ƻǊŀƵǎƪƛŜƧ ǿ ƭŀǘŀŎƘ улΦ ȊōƛƽǊ ǿȅǿƛŀŘƽǿ αhƴƛέΣ ƧŀƪƛŜ 

ǇǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊƛƱŀ ȊŜ ǎǘŀƭƛƴƻǿǎƪƛƳƛ ŘȊƛŀƱŀŎȊŀƳƛ ƪƻƳǳƴƛǎǘȅŎȊƴȅƳƛΣ ƳΦƛƴΦ WŀƪǳōŜƳ 

Bermanem, Stefanem Staszewskim, Leonem Chajnem, Edwardem Ochabem. 

YǎƛŊȍƪť ƴŀǇƛǎŀƱŀ ǿ ŎȊŀǎƛŜ ǇǊȊȅƳǳǎƻǿŜƎƻ ōŜȊǊƻōƻŎƛŀ ǎǇowodowanego stanem 

ǿƻƧŜƴƴȅƳΦ ½ȅǎƪŀƱŀ ǿƛŜƭƪƛ ǊƻȊƎƱƻǎ ƛ ǇƻǇǳƭŀǊƴƻǏŏΣ ǇǊȊŜǘƱǳƳŀŎȊƻƴƻ ƧŊ ƴŀ мо ƧťȊȅƪƽǿΦ 

²ȅǿƛŀŘȅ ȊŜ ȊƴŀƴȅƳƛ ǇƻǎǘŀŎƛŀƳƛ ȍȅŎƛŀ ǇƻƭƛǘȅŎȊƴŜƎƻ ƛ ǎǇƻƱŜŎȊƴŜƎƻ ƪƻƴǘȅƴǳƻǿŀƱŀ  

ǿ ȊōƛƻǊŀŎƘ έaȅέέ όǿȅǿƛŀŘȅ Ȋ ƭǳŘȋƳƛ ƻǇƻȊȅŎƧƛΣ Ȋ ƪǘƽǊȅŎƘ ǿƛŜƭǳ ƻōƧťƱƻ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪŀ  

ǿ ǊȊŊŘŀŎƘ Ǉƻ мфуф Ǌƻƪǳ ƳΦƛƴΦ WŀǊƻǎƱŀǿŜƳ YŀŎȊȅƵǎƪƛƳΣ [ŜǎȊƪƛŜƳ .ŀƭŎŜǊƻǿƛŎȊŜƳΣ 

WŀƴŜƳ wǳƭŜǿǎƪƛƳύ ƻǊŀȊ α.ȅƭƛέ όǿȅǿƛŀŘȅ ǇƻƭƛǘȅƪŀƳƛ tw[-ƛ ƴƻǿǎȊȅŎƘ ŎȊŀǎƽǿΣ ƳΦƛƴΦ 

ǎƱŀǿƴŜ ǿȅǿƛŀŘȅ Ȋ ²ƻƧŎƛŜŎƘŜƳ WŀǊǳȊŜƭǎƪƛƳ ƛ WŜǊȊȅƳ ¦ǊōŀƴŜƳύΦ 

² ȊōƛƻǊȊŜ α{Ŋέ ȊƴŀƭŀȊƱȅ ǎƛť ƴƛŜȊǿȅƪƭŜ ǎȊŎȊŜǊŜΣ ǳƧŀǿƴƛŀƧŊŎŜ ƎƱťōƻƪƻ ǎƪǊȅǿŀƴŜ 

ǳŎȊǳŎƛŀ ƛ ǘǊŀǳƳȅ ǎǇƻǿƛŜŘȊƛ ƭǳŘȊƛ ȊƴŀƴȅŎƘ ƛ ǇƻǇǳƭŀǊƴȅŎƘ 9ǿȅ _ťǘƻǿǎƪƛŜƧΣ aƛŎƘŀƱŀ 

DƱƻǿƛƵǎƪƛŜƎƻΣ Wŀƴŀ bƻǿŀƪŀ-WŜȊƛƻǊŀƵǎƪƛŜƎƻΣ Wŀƴŀ {ǘǊŜƭŀǳŀΣ 9ŘƳǳƴŘŀ ²ƴǳƪŀ-

[ƛǇƛƵǎƪƛŜƎƻΣ ²ŀƴŘȅ ²ƛƱƪƻƳƛǊǎƪƛŜƧ ƛǘŘΦ h ǳŎȊǳŎƛŀŎƘ ƛ ǿƱŀǎƴȅŎƘ ǎƪƻƳǇƭƛƪƻǿŀƴȅŎƘ ƭƻǎŀŎƘ ƳƽǿƛŊ ŜƳƛƎǊŀƴŎƛ Ǌƻƪǳ ΨсуΣ 

ƻǎƻōȅ ƻ ȍȅŘƻǿǎƪƛŎƘ ƪƻǊȊŜƴƛŀŎƘΣ ȊƳǳǎȊƻƴŜ Řƻ ǿȅƧŀȊŘǳ Ȋ tƻƭǎƪƛ ƴŀ Ŧŀƭƛ ŀƴǘȅǎŜƳƛŎƪƛŜƧ ƪŀƳǇŀƴƛƛΣ ǿ ƪǎƛŊȍŎŜ 

αWŜǎǘŜǏƳȅΦ wƻȊǎǘŀƴƛŀ ΨсуέΦ 

²Ŝ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ǘȅŎƘ ƪǎƛŊȍƪŀŎƘ ǿȅƪŀȊŀƱŀ ǎƛť ŘȊƛŜƴƴƛƪŀǊƪŀ ƻōƛŜƪǘȅǿƛȊƳŜƳΣ ǳŎȊŎƛǿƻǏŎƛŊΣ ƎƱťōƻƪŊ ȊƴŀƧƻƳƻǏŎƛŊ 

ƭǳŘȊƪƛŜƧ ƴŀǘǳǊȅΣ ǿȅǊƻȊǳƳƛŀƱƻǏŎƛŊ Řƭŀ ƭǳŘȊƪƛŎƘ ǎƱŀōƻǏŎƛ ƛ ŜƳǇŀǘƛŊΦ bƛƎŘȅ ƧŜŘƴŀƪ ƴƛŜ ǊŜȊȅƎƴǳƧŜ Ȋ ǿȅȊƴŀŎȊƻƴȅŎƘ ǎƻōƛŜ 

ǎǘŀƴŘŀǊŘƽǿ ǇǊȊȅ ǇǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊŀƴƛǳ ǊƻȊƳƽǿ ƛ ǿƱŀǎƴȅŎƘ ǇƻƎƭŊŘƽǿΦ 

 

 

 

 

 

 

   

 

Od lewej - ¢ŜǊŜǎŀ ¢ƻǊŀƵǎƪŀΣ aŀǊŜƪ |ǿƛŜǊŎȊΣ ¢ŀŘŜǳǎȊ /ƘǊƻōŀk. 
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нр ƳŀƧŀ ōǊΦ ƎƻǏŎƛƭƛǏƳȅ ¢ŜǊŜǎť ¢ƻǊŀƵǎƪŊ ǿ hǇƻƭǳΣ ƴŀ ǎǇƻǘƪŀƴƛǳ ǿ ŎȊȅǘŜƭƴƛ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧΦ 

{ǇƻǘƪŀƴƛŜ ǇƻǇǊȊŜŘȊƛƱŀ ƻōǎȊŜǊƴŀ ǊƻȊƳƻǿŀ ǿ ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǊŀŘƛǳΣ ǇǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊƻƴŀ ǇǊȊŜȊ ǊŜŘΦ aŀǊƪŀ |ǿƛŜǊŎȊŀ ƛ aŀŎƛŜƧŀ 

bƻǿŀƪŀΦ aŀǊŜƪ |ǿƛŜǊŎȊ ǇǊƻǿŀŘȊƛƱ ǘŀƪȍŜ ǎǇƻǘƪŀƴƛŜ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜΦ ¢ŜǊŜǎŀ ¢ƻǊŀƵǎƪŀ ƳƽǿƛƱŀ ƴŀ ƴƛƳ ƻ ƳƻǘȅǿŀŎƘ 

ǿȅǿƛŀŘƽǿ Ȋ ƪƻƴƪǊŜǘƴȅƳƛ ƻǎƻōŀƳƛΣ ǘǊǳŘƴƻǏŎƛŀŎƘ ǇǊȊȅ ƛŎƘ ǇǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊŀƴƛǳΣ ŘŀǿŀƱŀ ŎƘŀǊŀƪǘŜǊȅǎǘȅƪƛ ǿƛŜƭǳ ƻǎƽōΣ 

ƴƛŜ ǳƪǊȅǿŀƱŀ ǘǊǳŘƴƻǏŎƛΣ ƴŀ ƧŀƪƛŜ ƴŀǇƻǘȅƪŀƱŀ ǿ ŎȊŀǎƛŜ ǊƻȊƳƽǿ ƛ ǿƱŀǎƴȅŎƘ ǳŎȊǳŏ ǿ ǎǘƻǎunku do przepytywanych 

ƻǎƽōΦ hǇƻǿƛŀŘŀƱŀ ƻ ƪǎƛŊȍŎŜ ƴŀŘ ƪǘƽǊŊ ǇǊŀŎǳƧŜΥ ōťŘȊƛŜ ŘƻǘȅŎȊȅƱŀ ƪŀǘŀǎǘǊƻŦȅ ǎƳƻƭŜƵǎƪƛŜƧΣ ƧŜƧ ǿǇƱȅǿǳ ƴŀ ŀǘƳƻǎŦŜǊť 

ǇƻƭƛǘȅŎȊƴŊ ǿ tƻƭǎŎŜ ƛ ƎƱťōƻƪƛŎƘ ǇƻŘȊƛŀƱŀŎƘ ǎǇƻƱŜŎȊƴȅŎƘ Řƻ ƧŀƪƛŎƘ ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛƱŀΦ YǎƛŊȍƪŀ ǳƪŀȍŜ ǎƛť ǿ Ǌƻƪǳ нлмнΦ 

Mamy nadziejť ǎǇƻǘƪŀŏ ǎƛť Ȋ ¢ŜǊŜǎŊ ¢ƻǊŀƵǎƪŊ ǇƻƴƻǿƴƛŜΣ ǇǊȊȅ ƻƪŀȊƧƛ ƧŜƧ ǇǊƻƳƻŎƧƛΦ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Autorka rozdaje autografy 

 

{ǇƻǘƪŀƴƛŜ ƻŘōȅƱƻ ǎƛť ǿ ǊŀƳŀŎƘ ǇǊƻƧŜƪǘǳ α[ƛǘŜǊŀŎƪƛŜ ȊǿƛŜǊŎƛŀŘƱŀΣ ŎȊȅƭƛ Ǐǿƛŀǘ ƻŘōƛǘȅ ǿ ǎƱƻǿƛŜέΦ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Bibliotekarz Opolski, www.bibliotekarzopolski.pl                           Nr 2-3/2011 (LV) 

 

22 

YǊȊȅǎȊǘƻŦ YǳǘȅƱŀ  
5ȊƛŀƱ ²ǎǇƻƳŀƎŀƴƛŀ tǊƻŎŜǎƽǿ .ƛbliotecznych WBP w Opolu  
 

9ŦŜƪǘȅǿƴŜ ƪƻǊȊȅǎǘŀƴƛŜ Ȋ Ȋŀǎƻōƽǿ ǇƻƭǎƪƛŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ŎȅŦǊƻǿȅŎƘ ƴŀ ǇǊȊȅƪƱŀŘȊƛŜ  

Opolskiej Biblioteki Cyfrowej 

 

Opolska Biblioteka Cyfrowa ς idea utworzenia 

5ȊƛŀƱŀƴƛŀ ƳŀƧŊŎŜ ƴŀ ŎŜƭǳ ǳǘǿƻǊȊŜƴƛŜ hǇƻƭǎƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ /ȅŦǊƻǿŜƧ ǇǊƻǿŀŘȊƻƴŜƧ ǇǊȊȅ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜŎŜ 

tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ƛƳΦ 9ƳŀƴǳŜƭŀ {ƳƻƱƪƛ ǿ hǇƻƭǳΣ ǇƻǿȊƛťǘƻ ƪƛƭƪŀ ƭŀǘ ǇǊȊŜŘ ƧŜƧ ƻŦƛŎƧŀƭƴȅƳ ƻǘǿŀǊŎƛŜƳΦ WŜŘƴȅƳ Ȋ ōƻŘȋŎƽǿ Řƻ 

ǊƻȊǇƻŎȊťŎƛŀ ǇǊŀŎ ōȅƱ ōǊŀƪ ǘŜƎƻ ǘȅǇǳ ǇǊȊŜŘǎƛťǿȊƛťŎƛŀ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ ƻǇƻƭǎƪƛƳΦ ½ŀ ŎŜƭ Ǉƻǎǘŀǿƛƻƴƻ ǇƻǇǳƭŀǊȅȊŀŎƧť 

i ocƘǊƻƴť Ȋŀǎƻōƽǿ ŘȊƛŜŘȊƛŎǘǿŀ ƪǳƭǘǳǊƻǿŜƎƻ ȊƴŀƧŘǳƧŊŎŜƎƻ ǎƛť ǿ ȊōƛƻǊŀŎƘ ².t ǿ hǇƻƭǳΦ 5ƛƎƛǘŀƭƛȊŀŎƧŀ  

ƛ ǳŘƻǎǘťǇƴƛŀƴƛŜ ŜƭŜƪǘǊƻƴƛŎȊƴŜΣ ŎƘǊƻƴƛŊ ƻǊȅƎƛƴŀƱȅ ǇǊȊŜŘ ȊƴƛǎȊŎȊŜƴƛŜƳ ƻǊŀȊ ƭƛƪǿƛŘǳƧŊ ōŀǊƛŜǊȅ ƻƎǊŀƴƛŎȊŀƧŊŎŜ ŘƻǎǘťǇΦ 

aŀǘŜǊƛŀƱȅ ȊŀƳƛŜǎȊŎȊƻƴŜ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ŎȅŦǊƻǿŜƧ ŘȊƛťƪƛ ǎƛŜŎƛ LƴǘŜǊƴŜǘ ǎŊ ƻǎƛŊƎŀƭƴŜ ƴƛŜƳŀƭ Ȋ ƪŀȍŘŜƎƻ ƳƛŜƧǎŎŀΣ  

ƻ ŘƻǿƻƭƴŜƧ ǇƻǊȊŜΦ 5Ȋƛťƪƛ ǿǎǇŀǊŎƛǳ ŦƛƴŀƴǎƻǿŜƳǳ Ȋ tǊƻƎǊŀƳǳ hǇŜǊŀŎȅƧƴŜƎƻ aŜŎŜƴŀǘ нллф aƛƴƛǎǘŜǊǎǘǿŀ YǳƭǘǳǊȅ  

ƛ 5ȊƛŜŘȊƛŎǘǿŀ bŀǊƻŘƻǿŜƎƻΣ Ƴƻȍƭƛǿȅ ōȅƱ ȊŀƪǳǇ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŜƎƻ ǎǇǊȊťǘǳ όƳΦƛƴΦ ǎƪŀƴŜǊŀ Řƻ ƪǎƛŊȍŜƪύ oraz 

ƻǇǊƻƎǊŀƳƻǿŀƴƛŀ όŘ[ƛōǊŀύ ƴƛŜȊōťŘƴŜƎƻ Řƻ ǎŀƳƻŘȊƛŜƭƴŜƎƻ ǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ŎȅŦǊƻǿŜƧΦ ½ǿƛŜƵŎȊŜƴƛŜ ŘȊƛŜƱŀ 

ƴŀǎǘŊǇƛƱƻ р ƳŀƧŀ нлмлΣ ƪƛŜŘȅ hǇƻƭǎƪŀ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ /ȅŦǊƻǿŀ ȊƻǎǘŀƱŀ ƻŦƛŎƧŀƭƴƛŜ ƻǘǿŀǊǘŀ Řƭŀ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿΦ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

{ƪŀƴŜǊ ƪǎƛŊȍƪƻǿȅ .ƻƻƪŜȅŜ н Ǉƭǳǎ ǳȍȅǿŀƴȅ ǇǊȊŜȊ h./Φ ¾ǊƽŘƱƻΥ ƘǘǘǇΥκκǿǿǿΦƛƳŀƎŜǿŀǊŜΦŘŜκŜƴκǎƻƭǳǘƛƻƴs/book-

scanner/bookeye-a2-color 

Statystyki 

5ƻ ǘŜƧ ǇƻǊȅ ƴŀ ǎǘƻǊƴƛŜ h./ Ȋŀƴƻǘƻǿŀƴƻ ǇƻƴŀŘ нлл ǘȅǎƛťŎȅ ƻŘǿƛŜŘȊƛƴΣ Ȋ ŎȊŜƎƻ ƴŀƧǿƛťƪǎȊŀ ƛƭƻǏŏ ǘƻ ǿŜƧǏŎƛŀ Ȋ ǘŜǊŜƴǳ 

tƻƭǎƪƛ όсф҈ύΦ ½Ŝ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ŘǳȍŊ ƛƭƻǏŏ ȊōƛƻǊƽǿ ƴƛŜƳƛŜŎƪƻƧťȊȅŎȊƴȅŎƘΣ ƴŀǎȊŜ ǇǳōƭƛƪŀŎƧŜ ŎƛŜǎȊŊ ǎƛť ǇƻǇǳƭŀǊƴƻǏŎƛŊ  

ǿ bƛŜƳŎȊŜŎƘ όнс҈ύΦ tƻȊƻǎǘŀƱŜ ƻŘǿƛŜŘȊƛƴȅ ǘƻ ǊǳŎƘ ǿȅƎŜƴŜǊƻǿŀƴȅ Ȋ ƛƴƴȅŎƘ ƪǊŀƧƽǿΦ tƻƴƛȍǎȊŀ ƳŀǇŀ Ǐǿƛŀǘŀ ƻōǊŀȊǳƧŜ 

ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŜ ƴŀǎȊȅƳƛ ȊŀǎƻōŀƳƛ ƴŀ ǏǿƛŜŎƛŜΦ ½ƛŜƭƻƴȅƳ ƪƻƭƻǊŜƳ ƻȊƴŀŎȊƻƴƻ ǇŀƵǎǘǿŀΣ Ȋ ƪǘƽǊȅŎƘ terenu 

odnotowano przynajmniej pojedyncze odwiedziny. 
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¾ǊƽŘƱƻΥ DƻƻƎƭŜ !ƴŀƭȅǘƛǎŎ 

 

² ƴŀǎȊȅƳ ƪǊŀƧǳ ƴŀƧǿƛťƪǎȊŜ ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŜ ȊōƛƻǊŀƳƛ h./ ǿȅƪŀȊǳƧŊ ƳƛŜǎȊƪŀƵŎȅ hǇƻƭŀ όнф҈ύΣ YŀǘƻǿƛŎ όмм҈ύΣ 

²ŀǊǎȊŀǿȅ όмл҈ύ ƛ ²ǊƻŎƱŀǿƛŀ όфΣр҈ύΦ 

 

 

¾ǊƽŘƱƻΥ DƻƻƎƭŜ !ƴŀƭȅǘƛǎŎ 
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wƻŘȊŀƧŜ ƳŀǘŜǊƛŀƱƽǿ ǳŘƻǎǘťǇƴƛŀƴȅŎƘ ǿ h./Φ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

¾ǊƽŘƱƻ ǿƱŀǎƴŜ 

½Ŝ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ǇǊŀǿŀ ŀǳǘƻǊǎƪƛŜ ǿ ǎƛŜŎƛ Ƴƻȍƴŀ ōŜȊ ȍŀŘƴȅŎƘ ƻƎǊŀƴƛŎȊŜƵ Ǉǳōƭƛƪƻǿŀŏ ŘȊƛŜƱŀΣ ƪǘƽǊŜ ǇǊȊŜǎȊƱȅ Řƻ 

ŘƻƳŜƴȅ ǇǳōƭƛŎȊƴŜƧΦ 5ȊƛŜƧŜ ǎƛť ǘŀƪ Ȋ ŎƘǿƛƭŊ ǳǇƱȅƴƛťŎƛŀ тл ƭŀǘ ƻŘ ǏƳƛŜǊŎƛ ŀǳǘƻǊŀΦ ¢ŀƪ ǿƛťŎ ǎǘŀƴ ǇǊŀǿƴȅ ŘŜŎȅŘǳƧŜ  

ƻ ǘȅƳΣ ƛȍ ǿƛťƪǎȊƻǏŏ ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴȅŎƘ ȊōƛƻǊƽǿ ǘƻ ǇǳōƭƛƪŀŎƧŜ ǇƻǿǎǘŀƱŜ ƴŀ ǇƻŎȊŊǘƪǳ XX wieku i starsze. 

²ǎǇƽƱǇǊŀŎŀ h./ Ȋ CŜŘŜǊŀŎƧŊ .ƛōƭƛƻǘŜƪ /ȅŦǊƻǿȅŎƘ ƛ ƛ 9ǳǊƻǇŜŀƴŊ 

²ǎȊȅǎǘƪƛŜ ƻōŜŎƴƛŜ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎŜ ǿ tƻƭǎŎŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ŎȅŦǊƻǿŜ ǇƻŘƻōƴƛŜ Ƨŀƪ h./ ȊǊȊŜǎȊƻƴŜ ǎŊ ǿ CŜŘŜǊŀŎƧƛ .ƛōƭƛƻǘŜƪ 

/ȅŦǊƻǿȅŎƘ όŦōŎΦǇƛƻƴƛŜǊΦƴŜǘΦǇƭύ ƻǊŀȊ ǿ 9ǳǊƻǇŜŀƴƛŜ όǿǿǿΦŜǳǊƻǇŜŀƴŀΦŜǳύΦ tŜƱƴƛŊ ƻƴŜ ŦǳƴƪŎƧŜ ŀƎǊŜƎŀǘƻǊƽǿ ŘŀƴȅŎƘΣ 

ŎȊȅƭƛ ǎǇŜŎƧŀƭƛǎǘȅŎȊƴȅŎƘ ǎŜǊǿƛǎƽǿ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿȅŎƘΣ ƪǘƽǊȅŎƘ ƎƱƽǿƴȅƳ ȊŀŘŀƴƛŜƳ ƧŜǎǘ ƎǊƻƳŀŘȊŜƴƛŜ ƛƴŦƻǊƳŀŎƧƛ  

z instȅǘǳŎƧƛ Ȋ ƴƛƳƛ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎǳƧŊŎȅŎƘ ƻǊŀȊ ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ ǇǊȊŜǎȊǳƪƛǿŀƴƛŀ ǘȅŎƘ ŘŀƴȅŎƘ Ȋŀ ǇƻƳƻŎŊ ǿȅǎȊǳƪƛǿŀǊƪƛ 

ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴŜƧ ƴŀ ǎǘǊƻƴŀŎƘ ǿǿǿΦ WŜǎǘ ǘƻ ŘǳȍŜ ǳŘƻƎƻŘƴƛŜƴƛŜ Řƭŀ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿΣ ƎŘȅȍ ƪƻǊȊȅǎǘŀƧŊŎΣ Ȋ ƪǘƽǊŜƎƻǏ Ȋ ǘȅŎƘ 

ǇƻǊǘŀƭƛ ǎŊ ǿ ǎǘŀƴƛŜ ǿ ǎȊȅōƪƛ ƛ ǿȅƎƻŘƴȅ ǎǇƻǎƽō ǇǊȊŜǎȊǳƪŀŏ ŎŀƱȅ Ȋŀǎƽō ƛƴǘŜǊŜǎǳƧŊŎȅŎƘ ƛŎƘ ƳŀǘŜǊƛŀƱƽǿ 

ȊƎǊƻƳŀŘȊƻƴȅŎƘ ǇǊȊŜȊ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ƛƴǎǘȅǘǳŎƧŜ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎǳƧŊŎŜΣ ōŜȊ ƪƻƴƛŜŎȊƴƻǏŎƛ ǇǊȊŜǎȊǳƪƛǿŀƴƛŀ ƪŀǘŀƭƻƎƽǿ 

ǇƻǎȊŎȊŜƎƽƭƴȅŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪΦ .ƛƻǊŊŎ ǇƻŘ ǳǿŀƎťΣ ȍŜ ǿ ŎƘǿƛƭƛ ƻōŜŎƴŜƧ ŘȊƛŀƱŀƧŊ ǿ ƴŀǎȊȅƳ ƪǊŀƧǳ уп ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ŎȅŦǊƻǿŜ  

ŀ ƱŊŎȊƴȅ Ȋŀǎƽō ȊōƛƻǊƽǿ ǇǊȊŜƪǊŀŎȊŀ тлл ǘȅǎƛťŎȅ ǇƻȊȅŎƧƛΣ ŜŦŜƪǘȅǿƴŜ ƪƻǊȊȅǎǘŀƴƛŜ Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ŎȅŦǊƻǿȅŎƘΣ ōŜȊ ǇƻǊǘŀƭƛ 

ŀƎǊŜƎǳƧŊŎȅŎƘ ōȅƱƻōȅ ȊƴŀŎȊƴƛŜ ōŀǊŘȊƛŜƧ ǇǊŀŎƻŎƘƱƻƴƴŜΦ YƻƭŜƧƴŊ ȊŀƭŜǘŊ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎȅ Ȋ CŜŘŜǊŀŎƧŊ ƧŜǎǘ ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ 

koordynacji przez biblioteki swoich prŀŎΦ 5Ȋƛťƪƛ ǳǇǳōƭƛŎȊƴƛŜƴƛǳ Ǉƭŀƴƽǿ ǇǳōƭƛƪŀŎƧƛ ǳƴƛƪŀ ǎƛť ȊŀƳƛŜǎȊŎȊŀƴƛŀ ǇǊȊŜȊ 

ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǘȅŎƘ ǎŀƳȅŎƘ ǇƻȊȅŎƧƛΦ 5ǳǇƭƛƪŀǘȅ ǎǘŀƴƻǿƛŊ ȊŀƭŜŘǿƛŜ лΣму҈ ŎŀƱƻǏŎƛ ȊōƛƻǊƽǿΦ 

Standardy w polskich bibliotekach cyfrowych 

Dublin Core ς ƧŜǎǘ ǘƻ ǎǘŀƴŘŀǊŘ ȊŀǇƛǎǳ ƳŜǘŀŘŀƴȅŎƘ ǇǊȊȅƧťty w polskich jak i wielu zagranicznych bibliotekach 

ŎȅŦǊƻǿȅŎƘΦ tƻŘǎǘŀǿƻǿŀ ǿŜǊǎƧŀ ǎƪƱŀŘŀ ǎƛť Ȋ мр Ǉƽƭ ȊŀǿƛŜǊŀƧŊŎȅŎƘ ƴŀƧǿŀȍƴƛŜƧǎȊŜ ƛƴŦƻǊƳŀŎƧŜ ƻǇƛǎǳƧŊŎŜ ŘȊƛŜƱƻΦ  

² ȊŀƭŜȍƴƻǏŎƛ ƻŘ ǎǇŜŎȅŦƛƪƛ ƻǇƛǎȅǿŀƴŜƎƻ Ȋŀǎƻōǳ ŦƻǊƳŀǘƪť 5ǳōƭƛƴ /ƻǊŜΩŀ Ƴƻȍƴŀ ƳƻŘȅŦƛƪƻǿŀŏ ǇƻǇǊȊŜȊ Řƻdawanie 

ƴƻǿȅŎƘ Ǉƽƭ Ƨŀƪ ƛ ǇƻƳƛƧŀƴƛŜ ƴƛŜǇƻǘǊȊŜōƴȅŎƘΦ YŀȍŘŜ ǿȅǇŜƱƴƛƻƴŜ ǇƻƭŜ ǎǘŀƧŜ ǎƛť ƘƛǇŜǊƱŊŎȊŜƳΦ YƭƛƪƴƛťŎƛŜ ƴŀ 

ƪǘƽǊȅƪƻƭǿƛŜƪ ƻŘƴƻǏƴƛƪ ǿȅǏǿƛŜǘƭƛ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ƛƴƴŜ ŘƻƪǳƳŜƴǘȅ Ȋ Ȋŀǎƻōƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ƪǘƽǊŜ ȊŀǿƛŜǊŀƧŊ ǘŜ ǎŀƳŜ ŘŀƴŜ  

ǿ ǿȅōǊŀƴȅƳ ǇƻƭǳΦ tǊȊȅƪƱŀŘ ȊŀǎǘƻǎƻǿŀƴƛŀΥ ²ȅōƛŜǊŀƧŊŎ ƴŀȊǿť ǿƱŀǎƴŊ α²ŀǊǎȊŀǿŀέ ǿ Ǉƻƭǳ αaƛŜƧǎŎŜ ǿȅŘŀƴƛŀέΣ 

odnajdziemy wszystkie inne dokumenty wydane w Warszawie. 
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¾ǊƽŘƱƻΥ ǿǿǿΦƻōŎΦƻǇƻƭŜΦǇƭ 

OCR ς ƧŜǎǘ ǘƻ ǘŜŎƘƴƻƭƻƎƛŀ ǊƻȊǇƻȊƴŀǿŀƴƛŀ ǘŜƪǎǘǳ ǿ ȊŜǎƪŀƴƻǿŀƴȅƳ ŘƻƪǳƳŜƴŎƛŜΦ ¦Ƴƻȍƭƛǿƛŀ ƪƻǇƛƻǿŀƴƛŜ ǘŜƪǎtu  

ƛ ǇǊȊŜǎȊǳƪƛǿŀƴƛŜ ȊŘƛƎƛǘŀƭƛȊƻǿŀƴȅŎƘ ŘƻƪǳƳŜƴǘƽǿΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ŎȅŦǊƻǿŜ ȊŜ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ƻƎǊƻƳƴŜ ƛƭƻǏŏ ŘŀƴȅŎƘ ƧŀƪƛŜ 

ǇǊȊŜǘǿŀǊȊŀƧŊ ŀǳǘƻƳŀǘȅȊǳƧŊ ǇǊƻŎŜǎ h/wΩǳΦ ½ŀƭŜǘŊ ǘŜƎƻ ǊƻȊǿƛŊȊŀƴƛŀ ƧŜǎǘ Řǳȍŀ ƛƭƻǏŏ ǇǊȊŜǘǿƻǊȊƻƴȅŎƘ ŘƻƪǳƳŜƴǘƽǿΣ  

ŀ ǿŀŘŊ ōƱťŘȅ ǿ ǊƻȊǇƻȊƴŀƴƛǳ ǘŜƪǎǘǳΦ bŀƭŜȍȅ ƳƛŜŏ ǘƻ ƴŀ ǳǿŀŘȊŜ ǇǊȊȅ ǇǊȊŜǎȊǳƪƛǿŀƴƛǳ ǘŜƪǎǘƽǿ ǇǳōƭƛƪŀŎƧƛ 

zamieszczanych w bibliotekach cyfrowych.   

Przeszukiwanie dokumentu 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

¾ǊƽŘƱƻΥ ǿǿǿΦƻōŎΦƻǇƻƭŜΦǇƭ 

Djvu ς jest to najpopularniejszy format wykorzystywany w polskich bibliotekach cyfrowych do prezentacji 

ȊōƛƻǊƽǿΦ ½Ŝ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ǘƻΣ ȍŜ ǿŎȊȅǘǳƧŜ ǎƛť ȊŀǿǎȊŜ ǘȅƭƪƻ ŀƪǘǳŀƭƴƛŜ ƻƎƭŊŘŀƴŀ ǎǘǊƻƴŀ ŘƻƪǳƳŜƴǘǳ ƴƛŜ ǘǊȊŜōŀ ŎȊŜƪŀŏ 
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ƴŀ ǇƻōǊŀƴƛŜ ŎŀƱŜƎƻ ǇƭƛƪǳΣ Ŏƻ Ƴŀ ȊƴŀŎȊŜƴƛŜ ȊǿƱŀǎȊŎȊŀ ǿ ǇǳōƭƛƪŀŎƧŀŎƘ ƪƛƭƪǳǎŜǘ ǎǘǊƻƴƴƛŎƻǿȅŎƘΦ ²ŀŘŀƳƛ ǎŊ ƎƻǊǎȊŀ ƴƛȍ 

ǿ t5CΩƛŜ ƧŀƪƻǏŏ ƻōǊŀȊǳΣ ƳƴƛŜƧ ŘƻƪƱŀŘƴȅ h/wΣ ƪƻƴƛŜŎȊƴƻǏŏΣ ƛƴǎǘŀƭŀŎƧƛ ǎǇŜŎƧŀƭƴŜƎƻ ǇƭǳƎƛƴǳ ǿ ǇǊȊŜƎƭŊŘŀǊŎŜ 

ǳƳƻȍƭƛǿƛŀƧŊŎŜƎƻ ƻǘǿƛŜǊŀƴƛŜ ǘŜƎƻ ǊƻŘȊŀƧǳ ǇƭƛƪƽǿΦ 

PDF- ŘǊǳƎƛƳ Ŏƻ Řƻ ǇƻǇǳƭŀǊƴƻǏŎƛ ŦƻǊƳŀǘŜƳ ǳȍȅǿŀƴȅƳ ǇǊȊŜȊ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ŎȅŦǊƻǿŜ ƧŜǎǘ t5CΦ ½ŀƭŜǘŊ ǘŜƎƻ ǘȅǇǳ Ǉƭƛƪƽǿ 

jest bardzo dobrŀ ƧŀƪƻǏŏ ƻōǊŀȊǳΣ ȊƴŀŎȊƴƛŜ ƭŜǇǎȊȅ ƴƛȍ ǿ ǇǊȊȅǇŀŘƪǳ ŘƧǾǳ h/wΦ ²ŀŘŊ ƧŜǎǘ ƪƻƴƛŜŎȊƴƻǏŏ ƻŘŎȊŜƪŀƴƛŀ ƴŀ 

ǇƻōǊŀƴƛŜ ǇǊȊŜȊ ǇǊȊŜƎƭŊŘŀǊƪť ǿǿǿ ŎŀƱŜƎƻ ŘƻƪǳƳŜƴǘǳΦ ½ ǘŜƎƻ ǿȊƎƭťŘǳ ŦƻǊƳŀǘ ǘŜƴ ƧŜǎǘ ǇǊŜŦŜǊƻǿŀƴȅ Řƻ ǇǊŜȊŜƴǘŀŎƧƛ 

mniejszych publikacjƛ όǇƻŎȊǘƽǿŜƪΣ ŘǊǳƪƽǿ ǳƭƻǘƴȅŎƘΦύ 

OōǎƱǳƎŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ŎȅŦǊƻǿȅŎƘ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

¾ǊƽŘƱƻΥ ǿǿǿΦƻōŎΦƻǇƻƭŜΦǇƭ 

LǎǘƴƛŜƧŜ ǿƛŜƭŜ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ǇǊȊŜƎƭŊŘŀƴƛŀ ƛ ǿȅǎȊǳƪƛǿŀƴƛŀ ƛƴŦƻǊƳŀŎƧƛ ƴŀ ǎǘƻǊƴŀŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ŎȅŦǊƻǿȅŎƘΦ ½Ŝ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ 

ǿȅƪƻǊȊȅǎǘȅǿŀƴƛŜ ǇǊȊŜȊ ǿƛťƪǎȊƻǏŏ ǇƻƭǎƪƛŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ŎȅŦǊƻǿȅŎƘ ǘŜƎƻ ǎŀƳŜƎƻ ƻǇǊƻƎǊŀƳƻǿŀƴƛŀ όŘ[ƛōǊŀύ ǊƽȍƴƛŎŜ  
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ǿ ƛƴǘŜǊŦŜƧǎƛŜ ǳȍȅǘƪƻǿƴƛƪŀ ǎŊ ƴƛŜȊƴŀŎȊƴŜΣ Ŏƻ Ȋŀ ǘȅƳ ƛŘȊƛŜ ƻōǎƱǳƎŀ ǘȅŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ƧŜǎǘ ōŀǊŘȊƻ ȊōƭƛȍƻƴŀΦ bŀ ǇǊȊȅƪƱŀŘȊƛŜ 

h./ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛť Ǉƛťŏ ǇƻŘǎǘŀǿƻǿȅŎƘ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ǇƻǊǳǎȊŀƴƛŀ ǎƛť Ǉƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀŎƘ ŎȅŦǊƻǿȅŎƘΥ 

 

     1. Ostatnio dodane 

 YƻƭǳƳƴŀ αhǎǘŀǘƴƛƻ ŘƻŘŀƴŜέ ȊŀǿƛŜǊŀ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ǘȅǘǳƱȅ ȊƴŀƧŘǳƧŊŎŜ ǎƛť ǿ ȊōƛƻǊŀŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǳǎȊŜǊŜƎƻǿŀƴŜ  

ǿ ƪƻƭŜƧƴƻǏŎƛ ŎƘǊƻƴƻƭƻƎƛŎȊƴŜƧ ƻŘ ƴŀƧƴƻǿǎȊȅŎƘ Řƻ ƴŀƧǿŎȊŜǏƴƛŜƧ ȊŀƳƛŜǎȊŎȊƻƴȅŎƘΦ {ǘŀƴŘŀǊŘƻǿƻ ƴŀ ǎǘǊƻƴƛŜ ƎƱƽǿƴŜƧ 

ǿȅǏǿƛŜǘƭŀƴŜ ƧŜǎǘ ŘȊƛŜǎƛťŏ ƴŀƧƴƻǿǎȊȅŎƘ ǊŜƪƻǊŘƽǿΦ YƭƛƪŀƧŊŎ ƴŀ ƻŘƴƻǏƴƛƪ αǿƛťŎŜƧέ ƻǘǊȊȅƳŀƳȅ ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ 

ǿȅǏǿƛŜǘƭŜƴƛŀ ǿƛťƪǎȊŜƧ ƛƭƻǏŎƛ ǊŜƪƻǊŘƽǿ Ƨŀƪ ƛ ƻƪǊŜǏƭŜƴƛŀ ŘƻǿƻƭƴŜƎƻ ǇǊȊŜŘȊƛŀƱǳ Ŏzasowego jaki nas interesuje.  

 

     нΦ bŀƧŎȊťǏŎƛŜƧ ŎȊȅǘŀƴŜ ǇǳōƭƛƪŀŎƧŜ 

YƻƭǳƳƴŀ αbŀƧŎȊťǏŎƛŜƧ ŎȊȅǘŀƴŜ ǇǳōƭƛƪŀŎƧŜέ ȊŀǿƛŜǊŀ ǊŜƪƻǊŘȅ ǎƻǊǘƻǿŀƴŜ ǿƎ ǇƻǇǳƭŀǊƴƻǏŎƛ ǇǳōƭƛƪŀŎƧƛΦ [ƛŎȊōȅ  

ǿ ƪǿŀŘǊŀǘƻǿȅŎƘ ƴŀǿƛŀǎŀŎƘ ƛƴŦƻǊƳǳƧŊ ƻ ƛƭƻǏŎƛ ƻǘǿŀǊŏ ƪƻƴƪǊŜǘƴŜƎƻ ȊŀǎƻōǳΦ tƻŘƻōƴƛŜ Ƨŀƪ ǿ ǇǊȊȅǇŀŘƪǳ ǇƻǇǊȊŜŘƴƛŜƧ 

ƪƻƭǳƳƴȅ ƭƛŎȊōť ǘȅǘǳƱƽǿ ƳƻȍŜƳȅ ȊǿƛťƪǎȊȅŏ ǿ ǘŜƴ ǎŀƳ ǎǇƻǎƽōΦ 

 

     3. Wyszukiwarka 

 

¾ǊƽŘƱƻΥ ǿǿǿ.obc.opole.pl 

 

bŀ ƎƽǊȊŜ ǿȅǎȊǳƪƛǿŀǊƪƛ ȊƴŀƧŘǳƧŊ ǎƛť ŘǿƛŜ ȊŀƪƱŀŘƪƛΣ ǳŀƪǘȅǿƴƛŀƧŊŎ ƧŜŘƴŊ Ȋ ƴƛŎƘ ŘŜŎȅŘǳƧŜƳȅ ƻ ǘȅƳΣ ŎȊȅ ǇǊȊŜǎȊǳƪƛǿŀƴȅ 

ōťŘȊƛŜ Ȋŀǎƽō h./ ŎȊȅ CŜŘŜǊŀŎƧƛ .ƛōƭƛƻǘŜƪ /ȅŦǊƻǿȅŎƘΦ bŀ ŘƻƭŜ ǳǎǘŀǿƛŀƳȅ ȊŀƪǊŜǎ ǿȅǎȊǳƪƛǿŀƴƛŀΦ 5ƻƳȅǏƭƴƛŜ ŀƪǘȅǿƴŀ 

ƧŜǎǘ ȊŀƪƱŀŘƪŀ α²ǎȊťŘȊƛŜέ ƧŜǎǘ ǘƻ ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ƻƎƽƭƴŜ ƛ ƴŀƧƳƴƛŜƧ ǇǊŜŎȅȊȅƧƴŜ ǿȅǎȊǳƪƛǿŀƴƛŜΦ ½ƳƛŜƴƛŀƧŊŎ ȊŀƪƱŀŘƪť ƴŀ 

α¢Ŝƪǎǘ ǇǳōƭƛƪŀŎƧƛέ ȊƴŀƧŘȊƛŜƳȅ ǘȅƭƪƻ ǘŜ ǇǳōƭƛƪŀŎƧŜΣ ƪǘƽǊŜ ǿ ǎǿƻƧŜƧ ǘǊŜǏŎƛ ȊŀǿƛŜǊŀƧŊ ǿȅǎȊǳƪƛǿŀƴŜ ǇǊȊŜȊ ƴŀǎ ǎƱƻǿƻΦ 

hǎǘŀǘƴƛŀ ǊƻȊǿƛƧŀƴŀ ȊŀƪƱŀŘƪŀ αhǇƛǎ tǳōƭƛƪŀŎƧƛέ ǳƳƻȍƭƛǿƛŀ ǇǊȊŜǎȊǳƪŀƴƛŜ ȊŀǿťȍŀƧŊŎ ǿȅǎȊǳƪƛǿŀƴƛŜ ǘȅƭƪƻ Řƻ ƧŜŘƴŜƎƻ 

ǿȅōǊŀƴŜƎƻ ǇǊȊŜȊ ƴŀǎ Ǉƻƭŀ 5ǳōƭƛƴ /ƻǊŜΩŀΦ bŀƧǿƛťƪǎȊŜ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ŘŀƧŜ ƴŀƳ α²ȅǎȊǳƪƛǿŀƴƛŜ ȊŀŀǿŀƴǎƻǿŀƴŜέΦ 5Ȋƛťƪƛ 

ƴƛŜƳǳ ƳƻȍŜƳȅ ƱŊŎȊȅŏ ǿƛŜƭŜ ƻǇŎƧƛ ǿȅǎȊǳƪƛǿŀǿŎȊȅŎƘΦ tƻƴƛȍǎȊȅ ǇǊȊȅƪƱŀŘ ǇǊŜȊŜƴǘǳƧŜ ǿ Ƨŀƪƛ ǎǇƻǎƽō ȊƴŀƭŜȋŏ ƪǎƛŊȍƪť 

ƴŀǇƛǎŀƴŊ ǿ ƧťȊȅƪǳ ǇƻƭǎƪƛƳΣ ǿȅŘŀƴŊ ǿ hǇƻƭǳ ƭǳō ²ǊƻŎƱŀǿƛǳ ȊŀǿƛŜǊŀƧŊŎŊ ǿ ǎǿƻƧŜƧ ǘǊŜǏŎƛ ǎƱƻǿƻ α|ƭŊǎƪέΦ  
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¾ǊƽŘƱƻΥ ǿǿǿΦƻōŎΦƻǇƻƭŜΦǇƭ 

 

² ŎŜƭǳ ǳƱŀǘǿƛŜƴƛŀ ǿȅǎȊǳƪƛǿŀƴƛŀ ƴƛŜ ƳǳǎƛƳȅ ǿǇƛǎȅǿŀŏ ǎƱƽǿ ƪƭǳŎȊƻǿȅŎƘ ǿ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŜ ǇƻƭŀΣ ƳƻȍŜƳȅ ǎƪƻǊȊȅǎǘŀŏ 

Ȋ ȊŀǇǊƻǇƻƴƻǿŀƴȅŎƘ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ƪƭƛƪŀƧŊŎ ƴŀ αtƻƪŀȍ ƭƛǎǘťέΦ 

   4. Kolekcje 

 ½ōƛƻǊȅ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀŎƘ ŎȅŦǊƻǿȅŎƘ ǇǊȊȅǇƛǎȅǿŀƴŜ ǎŊ Řƻ ƪƻƭŜƪŎƧƛΦ YŀȍŘŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǇǊȊȅƧƳǳƧŜ ǿƱŀǎƴȅ ǇƻŘȊƛŀƱ ȊŜ 

ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ǎǇŜŎȅŦƛƪť ǎǿƻƛŎƘ ȊōƛƻǊƽǿΦ ² ƴŀǎȊŜƧ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǎǘǿƻǊȊȅƭƛǏƳȅ ǘǊȊȅ ƪƻƭŜƪŎƧť ƎƱƽǿƴŜ ό5ȊƛŜŘȊƛŎǘǿƻ 

ƪǳƭǘǳǊƻǿŜΣ wŜƎƛƻƴŀƭƛŀ ƛ ½ōƛƻǊȅ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴŜύΣ ƪǘƽǊŜ ŘȊƛŜƭŊ ǎƛť ƴŀ ǇƻŘƪƻƭŜƪŎƧŜΦ  

Dziedzictwo kulturowe - kolekcja obejmuje najstarsze i najcenniejsze zbiory o znaczeniu ponadregionalnym, 

ǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ǎǘŀǊƻŘǊǳƪƛ ƛ Ǌťƪƻpisy.  

Regionalia ς ȊŀǿƛŜǊŀ ƳŀǘŜǊƛŀƱȅ ·L· ς ǿƛŜŎȊƴŜ Ƨŀƪ ƛ Ȋ ǇƻŎȊŊǘƪǳ ·· ǿƛŜƪǳΦ ²ƛťƪǎȊƻǏŏ ȊōƛƻǊƽǿ Ȋ ǘŜƧ ƪƻƭŜƪŎƧƛ ǇƻǇǊȊŜȊ 

ǎǿƻƧŊ ǘŜƳŀǘȅƪťΣ ŀǳǘƻǊŀΣ ƭǳō ƳƛŜƧǎŎŜ ǿȅŘŀƴƛŀ ȊǿƛŊȊŀƴŀ ƧŜǎǘ ȊŜ |ƭŊǎƪƛŜƳΦ 
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½ōƛƻǊȅ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴŜ - ȊŀǿƛŜǊŀŏ ōťŘŊ ƳŀǘŜǊƛŀƱȅ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴŜ ƻōƧťǘŜ ǇǊŀǿŜƳ ŀǳǘƻǊǎƪƛƳΣ ƪǘƽǊȅŎƘ ŀǳǘƻǊȊȅ ǳŘȊƛŜƭŊ 

².t ǿ hǇƻƭǳ ƭƛŎŜƴŎƧƛ ƴŀ ƴƛŜƻŘǇƱŀǘƴŜ ƛ ǇƻǿǎȊŜŎƘƴŜ ǳŘƻǎǘťǇƴƛŀƴƛŜ ƴŀ ƱŀƳŀŎƘ h./Φ  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  {ŎƘŜƳŀǘ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƧŊŎȅ ǎǘǊǳƪǘǳǊť ƪƻƭŜƪŎƧƛ h./Φ ¾ǊƽŘƱƻΥ ƻǇǊƻƎǊŀƳƻǿŀƴƛŜ Ř[ƛōǊŀ 

     5. Indeksy 

 Ř[ƛōǊŀ ǳƳƻȍƭƛǿƛŀ ǊƽǿƴƛŜȍ ǇǊȊŜǎȊǳƪƛǿŀƴƛŜ ǿ ƛƴŘŜƪǎŀŎƘΦ LƴŘŜƪǎȅ ǘǿƻǊȊƻƴŜ ǎŊ Řƭŀ ǘȅǘǳƱƽǿΣ ǘǿƽǊŎƽǿ ƛ ǎƱƽǿ 

ƪƭǳŎȊƻǿȅŎƘ ƴŀ ǇƻŘǎǘŀǿƛŜ ŘŀƴȅŎƘ Ȋ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŎƘ Ǉƽƭ 5ǳōƭƛƴ /ƻǊŜϥŀΦ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

¾ǊƽŘƱƻΥ ǿǿǿΦƻōŎΦƻǇƻƭŜΦǇƭ 
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Plany rozwoju 

 ² ƴŀƧōƭƛȍǎȊŜƧ ǇǊȊȅǎȊƱƻǏŎƛ ǳǘǿƻǊȊȅƳȅ ƴƻǿŊ ƪƻƭŜƪŎƧť aǳȊȅƪŀƭƛŀΣ ōťŘȊƛŜ ƻƴŀ ȊŀǿƛŜǊŀŏ ǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ƴǳǘȅΣ 

ǇƻƧŀǿƛŊ ǎƛť ǊƽǿƴƛŜȍ ǇƛŜǊǿǎȊŜ ǇǳōƭƛƪŀŎƧŜ ǿ ƪƻƭŜƪŎƧƛ α½ōƛƻǊȅ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴŜέΦ bŀ ƻƪǊŜǎ ǇƽȋƴƛŜƧǎȊȅ ǇƭŀƴƻǿŀƴŜ ƧŜǎǘ 

ƴŀǿƛŊȊŀƴƛŜ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎȅ Ȋ ƛƴƴȅƳƛ ǿƻƧŜǿƽŘȊƪƛƳƛ ƛƴǎǘȅǘǳŎƧŀƳƛ ƪǳƭǘǳǊȅ ƻǊŀȊ ƻǎƻōŀƳƛ ǇǊȅǿŀǘƴȅƳƛΣ ƪǘƽǊȊȅ ōȅƭƛōȅ 

zaintŜǊŜǎƻǿŀƴƛ ǇǳōƭƛƪŀŎƧŊ ƳŀǘŜǊƛŀƱƽǿ ǇǊȊŜȊ ǎƛŜōƛŜ ǇƻǎƛŀŘŀƴȅŎƘ ǿ h./Φ 
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Ewa Dorosz 
5ȊƛŀƱ LƴǎǘǊǳƪŎȅƧƴƻ-Metodyczny WBP w Opolu 
 

/ȊȅǘŜƭƴƛŎǘǿƻ ƎǊǳǇ ǎǇŜŎƧŀƭƴȅŎƘΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ ƻǇƻƭǎƪƛƳ 

 w latach 1999-2009 

 

 Zarys sytuacji bibliotek szpitalnych w woj. opolskim w latach 1999ςнллф ǎǘŀƴƻǿƛ ŎȊťǏŏ ǇǊŀŎȅ ƳŀƎƛǎǘŜǊǎƪƛŜƧ  

ǇǘΦ α5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ǿ hǇƻƭǳ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ƴƛȍŜƧ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴȅŎƘ ǿ ƭŀǘŀŎƘ 

1999ςнллфέΣ ƪǘƽǊŀ ǇƻǿǎǘŀƱŀ ǿ ²ȅŘȊƛŀƭŜ IƛǎǘƻǊȅŎȊnym Uniwersytetu Warszawskiego. 

hƪǊŜǎ ƴŀƧǿƛťƪǎȊŜƎƻ ǊƻȊǿƻƧǳ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǎȊǇƛǘŀƭƴȅŎƘ ǇǊȊȅǇŀŘƱ ƴŀ ƭŀǘŀ тлΦ ƛ улΦ ǳōƛŜƎƱŜƎƻ ǿƛŜƪǳΣ ŀ ƴŀƧǿƛťƪǎȊŜ ȊŀǎƱǳƎƛ 

ƴŀ hǇƻƭǎȊŎȊȅȋƴƛŜΣ Řƭŀ ǊƻȊǿƻƧǳ ƛ ōƛōƭƛƻǘŜǊŀǇƛƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǎȊǇƛǘŀƭƴȅŎƘΣ Ƴŀ Wŀƴƛƴŀ YƻǏŎƛƽǿΦ 

Tab.: Biblioteki szpitalne w wƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǿ ƭŀǘŀŎƘ мффф-нллф όȊŜǎǘŀǿƛŜƴƛŜ ǎǇƻǊȊŊŘȊƻƴŜ ƴŀ ǇƻŘǎǘŀǿƛŜ ŘŀƴȅŎƘ 

ȊŀǿŀǊǘȅŎƘ ǿ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ ƻǇƻƭǎƪƛƳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t  

w Opolu, Opole 2000-2010). 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

Wŀƪ ǿƛŘŀŏ ƴŀ ǇƻǿȅȍǎȊȅƳ ȊŜǎǘŀǿƛŜƴƛǳΣ ǇǊȊŜȊ ƻǎǘŀǘƴƛŜ ŘȊƛŜǎƛťŎƛƻƭŜŎƛŜΣ ƭƛŎȊōŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǎȊǇƛǘŀƭƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 

ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǎȅǎǘŜƳŀǘȅŎȊƴƛŜ ǎƛť ȊƳƴƛŜƧǎȊŀƱŀΦ ²ȅƴƛƪŀƱƻ ǘƻ Ȋ ǘǊǳŘƴŜƧ ǎȅǘǳŀŎƧƛ ŦƛƴŀƴǎƻǿŜƧ ǎȊǇƛǘŀƭƛ ƻǊŀȊ ōǊŀƪǳ ȊǊƻȊǳƳƛŜƴƛŀ 

ǿƱŀŘȊ ǎȊǇƛǘŀƭƴȅŎƘ ǿƻōŜŎ ǘŜƎƻ ǘȅǇǳ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛ ƛ ǇƻǘǊȊŜō ǇŀŎƧŜƴǘƽǿ1Φ bŀǿŜǘ ǿȅŘŀƴƛŜ wƻȊǇƻǊȊŊŘȊŜƴƛŀ aƛƴƛǎǘǊŀ 

½ŘǊƻǿƛŀ Ȋ нллл ǊΦΣ ǿ ǎǇǊŀǿƛŜ ȊŀǎŀŘ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎƧƛ ƻōǎƱǳƎƛ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŜƧ ǿ ȊŀƪƱŀŘŀŎƘ ƻǇƛŜƪƛ ȊŘǊƻǿƻǘƴŜƧ ƻǊŀȊ ȊŀǎŀŘ 

ǿǎǇƽƱŘȊƛŀƱŀƴƛŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿȅƪƻƴȅǿŀƴƛǳ ǘŜƧ ǳǎƱǳƎƛ 2Σ ƴƛŜ ȊƳƛŜƴƛƱƻ ǘȅŎƘ tendencji. 

aƛƳƻ ƴƛŜǎǇǊȊȅƧŀƧŊŎŜƧ ŀǳǊȅΣ ƪƛƭƪŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ƪƻǊȊȅǎǘŀƧŊŎ Ȋ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛΣ ƧŀƪƛŜ ŘŀƧŜ ǿǎǇƻƳƴƛŀƴŜ ǊƻȊǇƻǊȊŊŘȊŜƴƛŜΣ 

ȊǿǊƽŎƛƱƻ ǎƛť Řƻ ŘȅǊŜƪŎƧƛ ǎȊǇƛǘŀƭƛ ǿ ǎǇǊŀǿƛŜ ǊŜƻǊƎŀƴƛȊŀŎƧƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ƭǳō Ǉǳƴƪǘƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘ ƴŀ ǘŜǊŜƴƛŜ ǎȊǇƛǘŀƭƛΦ 

                                                             
1
 .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΦ tǊŀŎŀ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 

opoƭǎƪƛƳ ǿ нллн ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нллоΣ ǎΦ рпΦ 

2 Dz. U. z 2000 r. Nr 91, poz. 1014. 
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Jedynie w przypadku sȊǇƛǘŀƭŀ ǿ .ǊȊŜƎǳΣ YťŘȊƛŜǊȊȅƴƛŜ-Yƻȋƭǳ ƛ tŀŎȊƪƻǿƛŜ ǳǇŀǘǊȅǿŀƴƻ ǎȊŀƴǎ ƴŀ ǇƻȊȅǘȅǿƴŜ 

ǊƻȊǿƛŊȊŀƴƛŜ ǘǊǳŘƴŜƧ ǎȅǘǳŀŎƧƛ ǘŀƳǘŜƧǎȊȅŎƘ Ŧƛƭƛƛ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎȅŎƘ ǿ ǎȊǇƛǘŀƭŀŎƘ3. 

 ² мффф ǊΦ ŘȊƛŀƱŀƱƻ мл ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǎȊǇƛǘŀƭƴȅŎƘΣ Řƻ ƪǘƽǊȅŎƘ ȊŀƭƛŎȊƻƴŀ ȊƻǎǘŀƱŀ ǘŀƪȍŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǎŀƴŀǘƻǊȅƧƴŀ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎŀ  

w Mosznej.  

² Ǌƻƪǳ ǇƻǇǊȊŜŘƴƛƳ ŦƻǊƳŀƭƴƛŜ ȊƭƛƪǿƛŘƻǿŀƴƻ Ŧƛƭƛť ƴǊ мо ŘȊƛŀƱŀƧŊŎŊ ǿ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛƳ /ŜƴǘǊǳƳ aŜŘȅŎȊƴȅƳ ǿ hǇƻƭǳΦ 

.ƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǘŀ ŦǳƴƪŎƧƻƴǳƧŜ ǘŀƳ ƴŀŘŀƭΣ ŀƭŜ ƴƛŜ ǇƻŘƭŜƎŀ Ƨǳȍ aƛŜƧǎƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜŎŜ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ǿ hǇƻƭǳ ǘȅƭƪƻ ŘȅǊŜƪŎƧi 

ǎȊǇƛǘŀƭŀΣ ƪǘƽǊȅ ǿ ŎŀƱƻǏŎƛ ǇƻƪǊȅǿŀ ƪƻǎȊǘȅ ƧŜƧ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛΦ  

² ǿȅƴƛƪǳ ǊŜŦƻǊƳȅ ŀŘƳƛƴƛǎǘǊŀŎȅƧƴŜƧ ǿ мффф Ǌƻƪǳ ƛ ǇǊȊȅƱŊŎȊŜƴƛǳ Řƻ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿŀ ƻǇƻƭǎƪƛŜƎƻ Ǉƻǿƛŀǘǳ ƻƭŜǎƪƛŜƎƻ 

ǇǊȊȅōȅƱŀ ƧŜŘƴŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǎȊǇƛǘŀƭƴŀΦ ²ŀǊǳƴƪƛ ƭƻƪŀƭƻǿŜΣ ƧŀƪƛƳƛ ŘȅǎǇƻƴƻǿŀƱȅ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ōȅƱȅ ōŀǊŘȊƻ ȊǊƽȍƴƛŎƻǿŀƴŜΦ 

bŀƧƭŜǇǎȊŜ ǇŀƴƻǿŀƱȅ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǎŀƴŀǘƻǊȅƧƴŜƧ ǿ aƻǎȊƴŜƧΣ Ŧƛƭƛƛ ǿ .ǊȊŜƎǳ ƛ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǿ hƭŜǏƴƛŜΦ  

5ǿƛŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǿ hǇƻƭǳ ǇƻǎƛŀŘŀƱȅ ǎŀƳƻŘȊƛŜƭƴŜ ǇƻƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŀΦ ½ƱŜ ǿŀǊǳƴƪƛ ǇŀƴƻǿŀƱȅ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜƧ  

ǿ YƭǳŎȊōƻǊƪǳ ƛ YťŘȊƛŜǊȊȅƴƛŜ-Koȋƭǳ - zlokalizowanej w piwnicy4. 

wƻƪ нллл ǇǊȊȅƴƛƽǎƱ ƴƛŜǿƛŜƭƪƛŜ ȊƳƛŀƴȅΦ омΦмнΦнллл ǊΦ wŀŘŀ aƛŀǎǘŀ YťŘȊƛŜǊȊȅƴŀ-Yƻȋƭŀ ȊŘŜŎȅŘƻǿŀƱŀ ǳŎƘǿŀƱŊ  

o likwidacji biblioteki szpitalnej (filii nr 3).  

tǊȊŜȊ ƻƪƻƱƻ ŘȊƛŜǎƛťŏ ƳƛŜǎƛťŎȅ ƴƛŜ ŘȊƛŀƱŀƱŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǿ ǎȊǇƛǘŀƭǳ ǿ YƭǳŎȊōƻǊƪǳΦ ² ǇŀȋŘȊƛŜǊƴƛƪǳ ǇƻŘǇƛǎŀƴƻ  

Ȋ ŘȅǊŜƪǘƻǊŜƳ ǎȊǇƛǘŀƭŀ ǳƳƻǿť ǿ ǎǇǊŀǿƛŜ ǊŜŀƪǘȅǿƻǿŀƴƛŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜƧ ƻǊŀȊ ƻ umieszczeniu jej w innym 

lokalu5.  

² ƪƻƭŜƧƴȅƳ Ǌƻƪǳ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎȅŎƘ ƴŀ ǘŜǊŜƴƛŜ ǎȊǇƛǘŀƭƛ ōȅƱƻ Ƨǳȍ ǘȅƭƪƻ уΣ ǇƻƴƛŜǿŀȍ ȊƭƛƪǿƛŘƻǿŀƴŜ ȊƻǎǘŀƱy 

ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǿ YťŘȊƛŜǊȊȅƴƛŜ-Yƻȋƭǳ ƛ hƭŜǏƴƛŜΦ YǎƛťƎƻȊōƛƻǊȅ ŘǿƽŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǿ {ȊǇƛǘŀƭǳ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛƳ ǿ hǇƻƭǳ όCƛƭƛŀ ƴǊ 

ф ƛ ммύΣ ōŜȊ ǳȊƎƻŘƴƛŜƴƛŀ Ȋ ǿƱŀŘȊŀƳƛ aƛŜƧǎƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧΣ ȊƻǎǘŀƱȅ ǇǊȊŜƴƛŜǎƛƻƴŜ ƴŀ ƪƻǊȅǘŀǊȊ6. 

² нллн ǊΦ ƭƛŎȊōŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇƻȊƻǎǘŀƱŀ ƴŀ ǘȅƳ ǎŀƳȅƳ ǇƻȊƛƻƳƛŜΦ bŀǘƻƳƛŀǎǘ ƪƻƭŜƧƴȅ Ǌƻƪ нлло ǇǊȊȅƴƛƽǎƱ ƭƛƪǿƛŘŀŎƧť 

ŘǿƽŎƘ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǿ {ȊǇƛǘŀƭǳ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛƳ ǿ hǇƻƭǳΦ 5ȅǊŜƪŎƧŀ ǎȊǇƛǘŀƭŀ ȊŀƳƛŜǊȊŀƱŀ ƧŜ ǇƻƱŊŎȊȅŏ ƛ ǇǊƻǿŀŘȊƛŏ 

ǎŀƳƻŘȊƛŜƭƴƛŜΣ ōŜȊ ǳŘȊƛŀƱǳ Miejskiej Biblioteki Publicznej7.  

W latach 2004-2005 nie ƴŀǎǘŊǇƛƱȅ ƛǎǘƻǘƴŜ ȊƳƛŀƴȅ ǿ ǎƛŜŎƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǎȊǇƛǘŀƭƴȅŎƘΦ bŀǘƻƳƛŀǎǘ ǿ нллс ǊΦ ȊŀǿƛŜǎȊƻƴƻ 

ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ Ŧƛƭƛƛ ƴǊ мн ǿ ǎȊǇƛǘŀƭǳ ƎƛƴŜƪƻƭƻƎƛŎȊƴȅƳ ǿ hǇƻƭǳΣ ŀ Ŧƛƭƛŀ ǎȊǇƛǘŀƭƴŀ ǿ YƭǳŎȊōƻǊƪǳ ōȅƱŀ ŎȊŀǎƻǿƻ ȊŀƳƪƴƛťǘŀΦ 

5ȊƛŀƱŀƱȅ п ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜ ǿ .ǊȊŜƎǳΣ ǿ hǇƻƭǳ όŦƛƭia nr 14 i 19) w tym jedna sanatoryjna Biblioteka w Mosznej8. 

                                                             
3 .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΦ tǊŀŎŀ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 
opolskim ǿ нллл ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нллмΣ ǎΦ рфΦ 

4 .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΦ tǊŀŎŀ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 
ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǿ мффф ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀ, Piotr Polus, WBP w Opolu, Opole 2000, s. 58-59. 

5
 .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΦ tǊŀŎŀ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 
ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǿ нллл ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нллмΣ s. 59. 

6
 .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΦ tǊŀŎŀ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 
ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǿ нллм ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нллнΣ ǎΦ рсΦ 

7
 Biblioteki szpitalne. Praca na rȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 
ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǿ нлло ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нллпΣ ǎΦ ррΦ 

8
 .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΦ tǊŀŎŀ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 
ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǿ нллс ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нллтΣ ǎΦ слΦ 
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² ƴŀǎǘťǇƴȅŎƘ ƭŀǘŀŎƘ όнллт-нллуύ ǘŀƪȍŜ ŦǳƴƪŎƧƻƴƻǿŀƱȅ п ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΥ ǿ .ǊȊŜƎǳΣ ǿ hǇƻƭǳ όŦƛƭƛŀ ƴǊ мп ƛ мфύΣ 

w tym jedna sanatoryjna w Mosznej9.  

Charakterystyka wybranych bibliotek szpitalnych woj. opolskiego w latach 1999-2009  

Cƛƭƛŀ .ƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŀ ƴǊ мпΣ aƛŜƧǎƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ǿ hǇƻƭǳΣ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎŀ ǇǊȊȅ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛƳ {ǇŜŎƧŀƭƛǎǘȅŎȊƴȅƳ 

½ŜǎǇƻƭŜ bŜǳǊƻǇǎȅŎƘƛŀǘǊȅŎȊƴȅƳ ǿ hǇƻƭǳ ƻŘ мфто ǊΦ {ȊǇƛǘŀƭ ȊŀǇŜǿƴƛŀ ƭƻƪŀƭ ƛ ǿȅǇƻǎŀȍŜƴƛŜΣ ŀ a.t ǿ hǇƻƭǳ ƻǇƱaca 

ǇǊŀŎƻǿƴƛƪŀ ƛ ȊŀǇŜǿƴƛŀ ƪǎƛťƎƻȊōƛƽǊΣ ƪǘƽǊȅ ƧŜǎǘ Ȋōƭƛȍƻƴȅ Řƻ ƪǎƛťƎƻȊōƛƻǊǳ ƪŀȍŘŜƧ ŦƛƭƛƛΦ ½ƴŀŎȊŊŎƻ ǊƻȊōǳŘƻǿŀƴŜ ǎŊ 

ȊōƛƻǊȅ ŘƻǘȅŎȊŊŎŜ ǇǎȅŎƘƛŀǘǊƛƛ ƛ ǇǎȅŎƘƻƭƻƎƛƛΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ ƎǊƻƳŀŘȊƛ ǘŀƪȍŜ ƭŜƪǘǳǊȅ ǎȊƪƻƭƴŜΣ ǇƻƴƛŜǿŀȍ ǿ ǎȊǇƛǘŀƭǳ 

ƻŘōȅǿŀƧŊ ǎƛť ƭŜƪŎƧŜ Řƭŀ ǇŀŎƧŜƴǘƽǿ ǿ ǿƛŜƪǳ ǎȊƪƻƭƴȅƳΦ tƻƴŀŘǘƻ ǳȊǳǇŜƱƴƛŀƴȅ ƧŜǎǘ ǿŀǊǎȊǘŀǘ ōƛōƭƛƻǘŜǊŀǇŜǳǘȅŎȊƴȅ 

όƭƛǘŜǊŀǘǳǊŀ ŘƻǘȅŎȊŊŎŀ ōƛōƭƛƻǘŜǊŀǇƛƛ ƻǊŀȊ ƪƻƴǎǇŜƪǘȅ ȊŀƧťŏ ōƛōƭƛƻǘŜǊŀǇŜǳǘȅŎȊƴȅŎƘύΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎǳƧŜ ǘŀƪȍŜ  

Ȋ ǘŜŀǘǊŜƳ ǘŜǊŀǇŜǳǘȅŎȊƴȅƳ ƛ ȊŀƧťŎƛŀƳƛ Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜǊŀǇƛƛΣ ǳŎȊŜǎǘƴƛŎȊŊŎ ǘym samym w procesie leczenia10. 

Filia Biblioteczna nr 19 Miejskiej Biblioteki Publicznej w Opolu, przy Szpitalu Onkologicznym w Opolu, nie posiada 

ǎŀƳƻŘȊƛŜƭƴŜƎƻ ǇƻƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŀΦ YǎƛťƎƻȊōƛƽǊ ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴȅ ƧŜǎǘ ǿ ȊŀƳƪƴƛťǘȅŎƘ ǎȊŀŦŀŎƘ ƴŀ ƪƻǊȅǘŀǊȊǳ ǇǊȊȅ ƪŊŎƛƪǳ 

telewizyjnyƳΦ ² ƧŜƎƻ ǎƪƱŀŘ ǿŎƘƻŘȊƛ ƎƱƽǿƴƛŜ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊŀ Ǉƛťƪƴŀ ƛ ǇƻǇǳƭŀǊƴƻƴŀǳƪƻǿŀΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǎȅǎǘŜƳŀǘȅŎȊƴƛŜ 

ǳȊǳǇŜƱƴƛŀ ǎǿŜ ȊōƛƻǊȅ ƻ ƴƻǿƻǏŎƛ ƻǊŀȊ ŘȅǎǇƻƴǳƧŜ ƪƛƭƪƻƳŀ ŎȊŀǎƻǇƛǎƳŀƳƛ ƻ ŎƘŀǊŀƪǘŜǊȊŜ ƻƎƽƭƴȅƳΦ tŀŎƧŜƴŎƛ ǇƻǎȊǳƪǳƧŊ 

ƭƛǘŜǊŀǘǳǊȅΣ ƪǘƽǊŀ ǇƻƳƻȍŜ ƛƳ ƻŘŜǊǿŀŏ ǎƛť ƻŘ ƳȅǏƭƛ ƻ ŎƘƻǊƻōƛŜΣ ǿƛťŎ ȊǿȅƪƭŜ ǇǊƻǎȊŊ ƻ ŎƻǏ ƭŜƪƪƛŜƎƻ Řƻ ŎȊȅǘŀƴƛŀ11. 

Cƛƭƛŀ .ƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŀ ǿ aƻǎȊƴŜƧΣ DƳƛƴƴŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ǿ {ǘǊȊŜƭŜŎȊƪŀŎƘΣ ŘȊƛŀƱŀ ǇǊȊȅ /ŜƴǘǊǳƳ ¢ŜǊŀǇƛƛ bŜǊǿƛŎ ƻŘ 

мфул ǊΦ ½ŀƧƳǳƧŜ ƭƻƪŀƭ ƴŀ ǇƛŜǊǿǎȊȅƳ ǇƛťǘǊȊŜΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ǿȅŘȊƛŜƭƻƴƻ ŎȊȅǘŜƭƴƛť Řƭŀ оу ƻǎƽōΦ ²ȅǇƻǎŀȍŜƴƛŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ 

ƧŜǎǘ ȊŀōȅǘƪƻǿŜΣ ǇƻŎƘƻŘȊƛ ƎƱƽǿƴƛŜ Ȋ ·L· ǿΦ ¦ȍȅǘƪƻǿƴƛŎȅ ƳƻƎŊ ǎƪƻǊȊȅǎǘŀŏ Ȋ ǘŜƭŜǿƛȊƻǊŀΣ ǿƛŘŜƻΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ ƴƛŜ 

ŘȅǎǇƻƴǳƧŜ ƧŜǎȊŎȊŜ ƪƻƳǇǳǘŜǊŀƳƛΣ ŀƭŜ ǇƭŀƴǳƧŜ ǳǘǿƻǊȊȅŏ ŎȊȅǘŜƭƴƛť ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿŊ Ȋ ǇǊƻƎǊŀƳǳ LƪƻƴƪŀΦ ½ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ 

ƻǇǊƽŎȊ ǇŀŎƧŜƴǘƽǿ /ŜƴǘǊǳƳΣ ƪƻǊȊȅǎǘŀƧŊ ǘŀƪȍŜ ƳƛŜǎȊƪŀƵŎȅ ǿǎƛΦ DǊƻƳŀŘȊƻƴȅ ƪǎƛťƎƻȊōƛƽǊ ȊŀǿƛŜǊŀΥ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊť ǇƛťƪƴŊΣ 

ǇƻǇǳƭŀǊƴƻƴŀǳƪƻǿŊΣ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊť Řƭŀ ŘȊƛŜŎƛ ƛ ƳƱƻŘȊƛŜȍȅ ƻǊŀȊΣ ȊŜ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ǎǇŜŎȅŦƛƪť /ŜƴǘǊǳƳΣ ōƻƎŀǘȅ ȊōƛƽǊ 

ƭƛǘŜǊŀǘǳǊȅ ǇǎȅŎƘƻƭƻƎƛŎȊƴŜƧ ƛ ǇǎȅŎƘƛŀǘǊȅŎȊƴŜƧΦ {ǇƻǊŀ ŎȊťǏŏ ǇŀŎƧŜƴǘƽǿ ǇǊȊȅƧŜȍŘȍŀ Řƻ aƻǎȊƴŜƧ Ȋ IƻƭŀƴŘƛƛ ƛ bƛŜƳƛŜŎΣ 

ǿƛťŎ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ƎǊƻƳŀŘȊƛ ǘŀƪȍŜ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊť ƴƛŜƳƛŜŎƪƻƧťȊȅŎȊƴŊΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ ƻǊƎŀƴƛȊǳƧŜ ǿȅǎǘŀǿȅΣ ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ  

z psychologiem, spotkania autorskie, wieczory poezji przy kominku12. 

Od 1999 r. zlikwidowano ponad pƻƱƻǿť ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǎȊǇƛǘŀƭƴȅŎƘΣ ƴƛŜ ŘƻŎŜƴƛŀƧŊŎ ȊƴŀŎȊŜƴƛŀ ǘȅŎƘ ǇƭŀŎƽǿŜƪ Řƭŀ 

ǇŀŎƧŜƴǘƽǿΣ ƛŎƘ ǎŀƳƻǇƻŎȊǳŎƛŀ ƛ ǇƻǘǊȊŜōȅ ƻŘŜǊǿŀƴƛŀ ǎƛť ƻŘ ƳȅǏƭƛ ƻ ŘƻƭŜƎƭƛǿƻǏŎƛŀŎƘΦ ² нллф ǊΦ ŘȊƛŀƱŀƱȅ Ƨǳȍ ǘȅƭƪƻ н 

biblioteki szpitalne w Opolu (Filia 14 i 19) oraz biblioteka sanatoryjna w Mosznej13. 

bƛŜƪǘƽǊŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǇǳōƭƛŎȊƴŜ ǘǿƻǊȊŊ Ǉǳƴƪǘȅ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŜ ƴŀ ǇƻǘǊȊŜōȅ ŘƻƳƽǿ ƻǇƛŜƪƛΣ ƘƻǎǇƛŎƧƽǿΦ ² нллф ǊΦ ŘȊƛŀƱŀƱȅ 

ǘǊȊȅ ǘŀƪƛŜ ǇǳƴƪǘȅΥ aƛŜƧǎƪƛŜƧ ƛ DƳƛƴƴŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ǿ [ŜǏƴƛŎȅ ǇǊȊȅ 5ƻƳǳ hǇƛŜƪƛΣ aƛŜƧǎƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ 

                                                             
9 .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΦ tǊŀŎŀ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 
oǇƻƭǎƪƛƳ ǿ нллт ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нллуΣ ǎΦ смΤ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΦ tǊŀŎŀ 
ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǿ нллу ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ ƛ ǊŜŘΦ 
!ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нллфΣ ǎΦ уоΦ 

10 !Φ tŀƴƛŜǿǎƪŀΣ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜ ƴŀ hǇƻƭǎȊŎȊȅȋƴƛŜΣ αtƻƳŀƎŀƳȅ ǎƻōƛŜ ǿ ǇǊŀŎȅέ нллтΣ ƴǊ пΣ ǎΦ мм-12. 

11 ¢ŀƳȍŜΣ ǎΦ мн-13. 

12
 ¢ŀƳȍŜΣ ǎΦ мо-14. 

13
 .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜΦ tǊŀŎŀ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿƛŜ 
ƻǇƻƭǎƪƛƳ ǿ нллф ǊƻƪǳΣ ƻǇǊŀŎΦ L wŜΦ !ƴƴŀ |ƭƛǿƛƵǎƪŀΣ tƛƻǘǊ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нллфΣ ǎΦ фмΦ 
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Publicznej w Opolu, ǿ ŘƻƳǳ 5ȊƛŜƴƴŜƎƻ tƻōȅǘǳ α½Ʊƻǘŀ WŜǎƛŜƵέ ƛ DƳƛƴƴŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ǿ tƻǇƛŜƭƻǿƛŜΣ Ƨŀƪƻ 

²ŀǊǎȊǘŀǘȅ ¢ŜǊŀǇƛƛ ½ŀƧťŎƛƻǿŜƧΣ ǇǊȊȅ IƻǎǇƛŎƧǳƳ ǿ {ǘŀǊȅŎƘ {ƛƻƱƪƻǿƛŎŀŎƘ14. 

hōŜŎƴƛŜ ǿ ǿƻƧΦ ƻǇƻƭǎƪƛƳ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎȊǇƛǘŀƭƴŜ ŦǳƴƪŎƧƻƴǳƧŊ ƴŀ ƳŀǊƎƛƴŜǎƛŜ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴŜƧΣ ŎƘƻŎƛŀȍ ƛŎƘ 

ȊƴŀŎȊŜƴƛŜΣ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ōƛōƭƛƻǘŜǊŀǇŜǳǘȅŎȊƴŜΣ ŀƭŜ ǊƽǿƴƛŜȍ ǊŜƪǊŜŀŎȅƧƴŜΣ ƧŜǎǘ ƻƎǊƻƳƴŜ Řƭŀ ǇŀŎƧŜƴǘƽǿΦ hƪŀȊǳƧŜ ǎƛťΣ  

ȍŜ ǇǊȊŜǎȊƪƻŘŊ ƴƛŜ Řƻ Ǉƻƪƻƴŀƴƛŀ ǎŊ ŦƛƴŀƴǎŜΦ tŜǿƴȅƳ ǏǿƛŀǘŜƱƪƛŜƳ ǿ ǘǳƴŜƭǳ ƧŜǎǘ ǇǊƽōŀ ǳǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ Řƭŀ 

ǇŀŎƧŜƴǘƽǿ ǿ {ŀƳƻŘȊƛŜƭƴȅƳ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛƳ {ȊǇƛǘŀƭǳ Řƭŀ bŜǊǿƻǿƻ ƛ tǎȅŎƘƛŎȊƴƛŜ /ƘƻǊȅŎƘ ƛƳ ƪǎΦ ōǇΦ WƽȊŜŦŀ bŀǘƘŀƴŀ 

w Branicach.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

                                                             
14 tǊŀŎŀ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƻǎƽō ŎƘƻǊȅŎƘ ƛ ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΣ ώǿΥϐ 5ȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪ ǇǳōƭƛŎȊƴȅŎƘ ǿƻƧŜǿƽŘȊǘǿŀ ƻǇƻƭǎkiego w 2009 

ǊƻƪǳΣ ǊŜŘΦ !Φ |ƭƛǿƛƵǎƪŀ ƛ tΦ tƻƭǳǎΣ ².t ǿ hǇƻƭǳΣ hǇƻƭŜ нлмлΣ ǎΦ фм 
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Wǳǎǘȅƴŀ DƱƻƳōΣ Lƭƻƴŀ DƴŀŎȅΣ YŀǊƛƴŀ [ŜƴƛŜŎ  
h.t ǿ hƭŜǏƴƛŜ 
 

.ŀŘŀƴƛŜ ǎŀǘȅǎŦŀƪŎƧƛ ǳȍȅǘƪƻǿƴƛƪƽǿ hƭŜǎƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ǿ hƭŜǏƴƛŜ 

 

WsǘťǇ 

²ȅǎƻƪŀ ƧŀƪƻǏŏ ǇǊƻŘǳƪǘƽǿ ƛ ǳǎƱǳƎ ƧŜǎǘ ƧŜŘƴȅƳ Ȋ ǇǊƛƻǊȅǘŜǘƻǿȅŎƘ ŎŜƭƽǿ ƪŀȍŘŜƎƻ ǇǊȊŜŘǎƛťōƛƻǊǎǘǿŀΦ hŘ ƪƛƭƪǳ ƭŀǘ 

ŘƻǘȅŎȊȅ ǘƻ ǊƽǿƴƛŜȍ ōƛōƭƛƻǘŜƪΦ tƻƧŀǿƛŀƧŊŎŀ ǎƛť ŎƻǊŀȊ ǿƛťƪǎȊŀ ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ ǿȅōƻǊǳΣ ǿȅƳǳǎƛƱŀ ǎȊǳƪŀƴƛŜ ƴƻǿȅŎƘ ƳŜǘƻŘ 

ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŀ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿ ƻŦŜǊƻǿŀƴȅƳƛ ƛƳ ǳǎƱǳƎŀƳƛΦ bŀ Ǌȅƴƪǳ ŎȊȅǘŜƭƴƛŎȊȅƳ ǇƻƧŀǿƛŀ ǎƛť ŎƻǊŀȊ ǿƛťŎŜƧ ƴƻǿȅŎƘ 

ǘŜŎƘƴƻƭƻƎƛƛ ƛ ǎǇƻǎƻōƽǿ ŘƻǎǘťǇǳ Řƻ ƛƴŦƻǊƳŀŎƧƛΦ ¢ǊŀŘȅŎȅƧƴŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ŎƻǊŀȊ ŎȊťǏŎƛŜƧ ǇǊȊŜƎǊȅǿŀƧŊ ǿ ǎǘŀǊŎƛǳ  

Ȋ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀƳƛ ŎȅŦǊƻǿȅƳƛΣ ƪǎƛŊȍƪƛ Ȋ ƛŎƘ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛƪŀƳƛ ŎȅŦǊƻǿȅƳƛΣ ŀ ǎȊŜƭŜǎǘ ƎŀȊŜǘȅ ȊŀǎǘťǇǳƧŜ ǎŜǊǿƛǎ ƛƴŦƻǊƳŀŎȅƧƴȅ 

ǇƻǊǘŀƭƛ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿȅŎƘΦ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ Ƴǳǎƛ ǳƳƛŜŏ ƻŘƴŀƭŜȋŏ ǎƛť ǿ ƴƻǿŜƧ ǊȊŜŎȊȅǿƛǎǘƻǏŎƛΦ  

/ŜƴǘǊŀƭƴŊ ǇƻǎǘŀŎƛŊ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǎǘŀƧŜ ǎƛť ŎȊȅǘŜƭƴƛƪΦ WŜǎǘ ƻƴ ǇƻŘƳƛƻǘŜƳ ǿǎȊŜƭƪƛŎƘ ŘȊƛŀƱŀƵΣ ŀ ŎŀƱŜ ǇƻǎǘťǇƻǿŀƴƛŜ 

ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǘƻŎȊȅ ǎƛť ǿƻƪƽƱ ƴƛŜƎƻ ƛ Řƭŀ ƴƛŜƎƻΦ ½ŀǎǇƻƪƻƧŜƴƛŜ ƧŜƎƻ ǇƻǘǊȊŜō ŎȊȅǘŜƭƴƛŎȊȅŎƘ ǿǇƱȅǿŀ ƴŀ ƧŜƎƻ ǎŀǘȅǎŦŀƪŎƧť  

w stosunku Řƻ ǳǎƱǳƎ ƛ ŘȊƛŀƱŀƵ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΦ  

!ōȅ ȊŘƻōȅŏ ȊŀǳŦŀƴƛŜ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ Ǉƻǿƛƴƴȅ ǎǇŜƱƴƛŀŏ ƻŎȊŜƪƛǿŀƴƛŀ ŘƻǘȅŎȊŊŎŜ ǘŀƪƛŎƘ ŎŜŎƘ Ƨŀƪ ƳΦƛƴΦ 

ƴƛŜȊŀǿƻŘƴƻǏŏΣ ŦŀŎƘƻǿƻǏŏ ŎȊȅ ǇŜǿƴƻǏŏΦ ²ŀȍƴŀ ƧŜǎǘ ǊƽǿƴƛŜȍ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŀ ƪƻƳǳƴƛƪŀŎƧŀ ƳƛťŘȊȅ bibliotekarzem  

a czytelnikiem. 

aƻȍƭƛǿƻǏŏ ǿȅǎƻƴŘƻǿŀƴƛŀΣ Ŏƻ ǎŊŘȊŊ ǳȍȅǘƪƻǿƴƛŎȅ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ƻ ƻŦŜǊƻǿŀƴȅŎƘ ƛƳ ǳǎƱǳƎŀŎƘΣ ǎǘǿŀǊȊŀƧŊ ōŀŘŀƴƛŀ 

ǎŀǘȅǎŦŀƪŎƧƛΦ tƻȊǿŀƭŀƧŊ ƻƴŜ ƻƪǊŜǏƭƛŏ ƴƛŜŘƻƳŀƎŀƴƛŀ ǿ ŀƴŀƭƛȊƻǿŀƴȅŎƘ ƻōǎȊŀǊŀŎƘ ŦǳƴƪŎƧƻƴƻǿŀƴƛŀ ǇƭŀŎƽǿƪƛΦ 

hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǘǊȊŜōŀ ǳǿȊƎƭťŘƴƛŏ ŦŀƪǘΣ ȍŜ ǿȅƴƛƪ ƻŎŜƴȅ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǇǊȊŜȊ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪŀ ǳǿŀǊǳƴƪƻǿŀƴȅ ƧŜǎǘ ƛƴŘȅǿƛŘǳŀƭƴȅƳ 

ƴŀǎǘŀǿƛŜƴƛŜƳ ŎȊȅ ŜƳƻŎƧŀƳƛΦ bƛŜ ōŜȊ ȊƴŀŎȊŜƴƛŀ ǇƻȊƻǎǘŀƴƛŜ ǘŀƪȍŜ ƭƻƧŀƭƴƻǏŏ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪŀ ǿ ǎǘƻǎǳƴƪǳ Řƻ ŘŀƴŜƧ 

biblioteki.  

²ȅǎƻƪŀ ƧŀƪƻǏŏ ǳǎƱǳƎ ǎǘŀƱŀ ǎƛť ƧŜŘƴȅƳ Ȋ ǇǊƛƻǊȅǘŜǘƻǿȅŎƘ ȊŀŘŀƵ ƪŀȍŘŜƧ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΦ ²ǎȊŜƭƪƛŜ ŘȊƛŀƱŀƴƛŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ 

Ǉƻǿƛƴƴȅ ōȅŏ ƴŀǎǘŀǿƛƻƴŜ ƴŀ ŘƻǎǘƻǎƻǿȅǿŀƴƛŜ ȊōƛƻǊƽǿ ƛ ǳǎƱǳƎΣ Řƻ ǊȊŜŎȊȅǿƛǎǘȅŎƘΣ ŀ ǘŀƪȍŜ ǇƻǘŜƴŎƧŀƭƴȅŎƘ ƻŎȊŜƪƛǿŀƵ 

ǳȍȅǘƪƻǿƴƛƪƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ŎƻǊŀȊ ƭepsze zaspokajanie ich potrzeb, a tym samym uzyskanie z ich strony pozytywnej 

oceny. 

O Oleskiej BƛōƭƛƻǘŜŎŜ tǳōƭƛŎȊƴŜƧ ǎƱƽǿ ƪƛƭƪŀ 

 !ōȅ ǿȅƴƛƪƛ ōŀŘŀƵ ōȅƱȅ ōŀǊŘȊƛŜƧ ŎȊȅǘŜƭƴŜ ǇƻƴƛȍŜƧ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛƻƴƻ ƪǊƽǘƪŊ ŎƘŀǊŀƪǘŜǊȅǎǘȅƪť h.tΦ 

hƭŜǎƪŀ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ tǳōƭƛŎȊƴŀ ǿ hƭŜǏƴƛŜ ŘȊƛŀƱŀ ƴƛŜǇǊȊŜǊǿŀƴƛŜ ƻŘ мфпр ǊΦ όǇƻǇǊȊŜŘƴƛƻ ƧŀƪƻΥ tƻǿƛŀǘƻǿŀ .ƛōƭƛƻǘŜƪŀ 

Publiczna, Powiatowa i Miejska Biblioteka Publiczna, Miejska Biblioteka Publiczna, Miejsko-Gminna Biblioteka 

Publiczna).  

hŘ мфтл ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ Ƴŀ ǎƛŜŘȊƛōť ǿ ǎǇŜŎƧŀƭƴƛŜ Řƭŀ ƴƛŜƧ ǿȅōǳŘƻǿŀnym gmachu przy ul. Aleksandra 5. Jest to 

ŘǿǳƪƻƴŘȅƎƴŀŎȅƧƴȅ ōǳŘȅƴŜƪΦ bŀ ǇŀǊǘŜǊȊŜ ƳƛŜǏŎƛ ǎƛť ²ȅǇƻȍȅŎȊŀƭƴƛŀ DƱƽǿƴŀ ƛ /ȊȅǘŜƭƴƛŀΣ ŀ ƴŀ ǇƛťǘǊȊŜ Cƛƭƛŀ Řƭŀ 5ȊƛŜŎƛ 

ƻǊŀȊ Cƛƭƛŀ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tŜŘŀƎƻƎƛŎȊƴŜƧ ǿ hǇƻƭǳΦ tǊȊȅ ²ȅǇƻȍȅŎȊŀƭƴƛ DƱƽǿƴŜƧ ŘȊƛŀƱŀ ²ƛŘŜƻǘŜƪŀΣ 

ƎǊƻƳŀŘȊŊŎŀ ŦƛƭƳȅ ǿƛŘŜƻ όрпуύΣ ǇƱȅǘȅ 5±5 όнтрύ ƻǊŀȊ ŀǳŘƛƻōƻƻƪƛ όомтύΦ YǎƛťƎƻȊōƛƽǊ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ƭƛŎȊȅ ǇƻƴŀŘ пт ǘȅǎƛťŎȅ 

ŜƎȊŜƳǇƭŀǊȊȅΣ ǿ ǘȅƳ ƪǎƛŊȍƪƛ ǿ ƧťȊȅƪǳ ƴƛŜƳƛŜŎƪƛƳ ƻǊŀȊ ŀƴƎƛŜƭǎƪƛƳΦ hǎƻōƴŊ ƎǊǳǇť ȊōƛƻǊƽǿ ǎǘŀƴƻǿƛŊ ǊŜƎƛƻƴŀƭƛŀ 
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ŘƻǘȅŎȊŊŎŜ |ƭŊǎƪŀ hǇƻƭǎƪƛŜƎƻΣ ŀ ǎȊŎȊŜƎƽƭƴƛŜ Ǉƻǿƛŀǘǳ ƻƭŜǎƪƛŜƎƻΦ wƻȊǿƛŊȊŀƴƛŀ ŀǊŎƘƛǘŜƪǘƻƴƛŎȊƴŜ ǇƻȊǿŀƭŀƧŊ 

czytelnƛƪƻƳ ƴŀ ǿƻƭƴȅ ŘƻǎǘťǇ Řƻ ǇƽƱŜƪΦ  

² мффу h.t ȊŀƪǳǇǳƧŊŎ ǇǊƻƎǊŀƳ {h²! ǊƻȊǇƻŎȊťƱŀ ŀǳǘƻƳŀǘȅȊŀŎƧťΦ YŀǘŀƭƻƎ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿȅ hƭŜǎƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ 

Publicznej obecnie zawiera wszystkie zbiory bibliotŜƪƛ όƪǎƛŊȍƪƛ ƛ ȊōƛƻǊȅ ǇƻȊŀ ƪǎƛŊȍƪƻǿŜύΣ ƪǘƽǊŜ ǘǊŀŦƛƱȅ Řƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ 

Ǉƻ м ǎǘȅŎȊƴƛŀ мффу ǊΦ tƻȊƻǎǘŀƱŜ ƻǇƛǎȅ ǎŊ ǎǳƪŎŜǎȅǿƴƛŜ ǳȊǳǇŜƱƴƛŀƴŜΦ YŀǘŀƭƻƎ ŦƛƭƳƽǿ ƧŜǎǘ ƪƻƳǇƭŜǘƴȅΦ YŀǘŀƭƻƎ 

ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿȅ ƻōŜƧƳǳƧŜ ȊōƛƻǊȅ ²ȅǇƻȍȅŎȊŀƭƴƛ DƱƽǿƴŜƧ ƛ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ŦƛƭƛƛΦ 

Biblioteka od 2ллп Ǌƻƪǳ ǳŎȊŜǎǘƴƛŎȊȅ ǿ ǇǊƻƎǊŀƳƛŜ ǇƻǿǎȊŜŎƘƴŜƎƻ ŘƻǎǘťǇǳ Řƻ LƴǘŜǊƴŜǘǳ ϦLƪƻƴƪϪϦΦ ¦ȍȅǘƪƻǿƴƛŎȅ ǿ 

godzinach pracy biblioteki (od 9.00 ς Řƻ муΦллύ ƳƻƎŊ ƴƛŜƻŘǇƱŀǘƴƛŜ ƪƻǊȊȅǎǘŀŏ Ȋ ǇƛťŎƛǳ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿȅŎƘ ǿ 

czytelni internetowej (oraz trzech stanowisk w Filii dƭŀ 5ȊƛŜŎƛύ h.t ƴƛŜ ǏǿƛŀŘŎȊȅ ǳǎƱǳƎ ƪǎŜǊƻƎǊŀŦƛŎȊƴȅŎƘΦ  

½ ƪǎŜǊƻƪƻǇƛŀǊƪƛ ƛ ŘǊǳƪŀǊƪƛ Ƴƻȍƴŀ ƪƻǊȊȅǎǘŀŏ ǿ Cƛƭƛƛ ²ƻƧŜǿƽŘȊƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tŜŘŀƎƻƎƛŎȊƴŜƧ w Opolu, w godzinach 

otwarcia. 

² h.t ŦǳƴƪŎƧƻƴǳƧŊ Řǿŀ ǊƻŘȊŀƧŜ ƪŀǘŀƭƻƎƽǿΥ ǘǊŀŘȅŎȅƧƴȅ όŀƭŦŀōŜǘȅŎȊƴȅΣ ǎȅǎǘŜƳŀǘȅŎȊƴȅΣ Ǉrzedmiotowy)  

ƛ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿȅ ƪŀǘŀƭƻƎ αtǳŎƘŀŎȊέΦ /ȊȅǘŜƭƴƛŎȅ ƴƛŜ ƳŀƧŊ ƧŜŘƴŀƪ ƧŜǎȊŎȊŜ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ȊŀƳŀǿƛŀƴƛŀ ƛ ǿȅǇƻȍȅŎȊŀƴƛŀ 

ƪǎƛŊȍŜƪ ƻƴ ς line. 

² ƴŀƧōƭƛȍǎȊȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ǇƭŀƴǳƧŜ ȊŀƪǳǇ ƪƻƭŜƧƴȅŎƘ ƳƻŘǳƱƽǿ ǇǊƻƎǊŀƳǳ {ƻǿŀ ƛ ǇŜƱƴŜ ȊŀǳǘƻƳŀǘȅȊƻǿŀƴƛŜ 

wszystkich procŜǎƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘΦ  

/Ȋȅ ŎȊȅǘŜƭƴƛŎȅ h.t ǎŊ ȊŀŘƻǿƻƭŜƴƛ Ȋ ǇƻȊƛƻƳǳ ǳǎƱǳƎ ǏǿƛŀŘŎȊƻƴȅŎƘ ǇǊȊŜȊ ōƛōƭƛƻǘŜƪťΚ /Ȋȅ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ Ȋƴŀ ǇƻǘǊȊŜōȅ  

ƛ ƻŎȊŜƪƛǿŀƴƛŀ ǎǿƻƛŎƘ ǳȍȅǘƪƻǿƴƛƪƽǿ ƛ ȊŀǎǇƻƪŀƧŀ ƧŜΚ bŀ ǘŜ Ǉȅǘŀƴƛŀ ƳƛŀƱȅ Řŀŏ ƻŘǇƻǿƛŜŘȋ ǿȅƴƛƪƛ ǇǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊƻƴȅŎƘ 

badŀƵΦ  

Kwestionariusz ankiety 

½ŀǎǘƻǎƻǿŀƴƛŜ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŜƎƻ ƴŀǊȊťŘȊƛŀ ƻŎŜƴȅ ǎŀǘȅǎŦŀƪŎƧƛ ǳȍȅǘƪƻǿƴƛƪƽǿ ǇƻȊǿŀƭŀ ǳȊȅǎƪŀŏ ƻǇƛƴƛŜ ƻ ƧŀƪƻǏŎƛ 

ǏǿƛŀŘŎȊŜƵ ǿ ǊƽȍƴȅŎƘ ƻōǎȊŀǊŀŎƘ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ǿǇƱȅǿŀƧŊŎȅŎƘ ƴŀ ƻǎǘŀǘŜŎȊƴȅ ƪǎȊǘŀƱǘ ǳǎƱǳƎƛΦ 

!ōȅ ȊōŀŘŀŏ ǇƻȊƛƻƳ ǳǎƱǳƎ hƭŜǎƪƛŜƧ .ƛōƭƛƻǘŜƪƛ tǳōƭƛŎȊƴŜƧΣ ȊǿŀƴŜƧ ǿ ŘŀƭǎȊŜƧ ŎȊťǏŎƛ h.tΣ ǿ ŎȊŜǊǿŎǳ нлмм Ǌƻƪǳ 

ǇǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊƻƴƻ ōŀŘŀƴƛŀ ƧŀƪƻǏŎƛ ǳǎƱǳƎΣ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘǳƧŊŎ Řƻ ǘŜƎƻ ŎŜƭǳ ȊƳƻŘȅŦƛƪƻǿŀƴȅ ƪǿŜǎǘƛƻƴŀǊƛǳǎȊ ŀƴƪƛŜǘȅ 

Servqual. 

 YǿŜǎǘƛƻƴŀǊƛǳǎȊ ƻōŜƧƳƻǿŀƱ р ƻōǎȊŀǊƽǿ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΥ 

     мΦ bŀƳŀŎŀƭƴƻǏŏΤ 

     нΦ bƛŜȊŀǿƻŘƴƻǏŏΤ 

     3. Reagowania; 

     пΦ CŀŎƘƻǿƻǏŏ ƛ ǇŜǿƴƻǏŏΤ 

     5. Empatia. 

 tƻȊƛƻƳ ǎŀǘȅǎŦŀƪŎƧƛ ǳȍȅǘƪƻǿƴƛƪƽǿ ƻŎŜƴƛŀƴƻ ǿŜŘƱǳƎ ǇƛťŎƛƻǎtopniowej skali Likerta, gdzie: 

     1 ς oznacza - ȊŘŜŎȅŘƻǿŀƴƛŜ ƴƛŜ ȊƎŀŘȊŀƳ ǎƛť 

     2 ς ƴƛŜ ȊƎŀŘŀƳ ǎƛť 

     3 ς ŀƴƛ ǎƛť ȊƎŀŘȊŀƳ ŀƴƛ ƴƛŜ ȊƎŀŘȊŀƳ 
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     4 ς ȊƎŀŘȊŀƳ ǎƛť 

     5 - ȊŘŜŎȅŘƻǿŀƴƛŜ ȊƎŀŘȊŀƳ ǎƛť 

wŜǎǇƻƴŘŜƴŎƛ ƻŘǇƻǿƛŀŘŀƭƛ ƴŀ нн ǇȅǘŀƴƛŀΦ 5ƻǘȅŎȊȅƱȅ ƻƴŜ ƻƎƽƭƴȅŎƘ ƻŎȊŜƪƛǿŀƵ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿ ƻǊŀȊ ǘŜƎƻΣ Ƨŀƪ ǇƻǎǘǊȊŜƎŀƧŊ 

ǎǿƻƧŊ h.tΦ tȅǘŀƴƛŀ ŘƻǘȅŎȊȅƱȅ ǿȅƎƭŊŘǳ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ƧŜƧ ǳǎȅǘǳƻǿŀƴƛŀΣ ŘƻǎǘťǇƴƻǏŎƛ Řƭŀ ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘ  

ƛ ȊƳƻǘƻǊȅȊƻǿŀƴȅŎƘΣ ŀǘǊŀƪŎȅƧƴƻǏŎƛ ōǳŘȅƴƪǳ ς ŜƭŜǿŀŎƧƛ ȊŜǿƴťǘǊȊƴŜƧ ƛ ǿŜǿƴťǘǊȊƴŜƧΣ ŎȊȅǎǘƻǏŎƛ ōǳŘȅƴƪǳΦ bƛŜ 

ȊŀǇƻƳƛƴŀƴƻ ǘŀƪȍŜ ƻ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜΣ ŦǳƴƪŎƧƻƴǳƧŊŎŜƧ ǿ ǏǿƛŜŎƛŜ ǿƛǊǘǳŀƭƴȅƳΣ ƧŜƧ ǎǘǊƻƴƛŜ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿŜƧΣ ƪŀǘŀƭƻƎǳ ƻn ς line. 

Yƛƭƪŀ ǇȅǘŀƵ ŘƻǘȅŎȊȅƱƻ Ȋŀǎƻōƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘΣ ƪǎƛťƎƻȊōƛƻǊǳ ς ƧŜƎƻ Řƻǎǘƻǎƻǿŀƴƛǳ Řƻ ǇƻǘǊȊŜō ƛ ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƵ 

ŎȊȅǘŜƭƴƛŎȊȅŎƘΣ ŎȊŀǎƻǇƛǎƳΣ ǇƱȅǘΣ ȊŀǇȅǘŀƴƻ ƻ ǿȅǇƻǎŀȍŜƴƛŜ ǘŜŎƘƴƛŎȊƴŜΣ ŘƻǎǘťǇƴƻǏŏ Řƻ ŘǊǳƪŀǊŜƪΣ ƪǎŜǊƻΣ ƪƻƳǇǳǘŜǊƽǿΣ 

i Internetu. 

Nie zapomniano o ōŀǊŘȊƻ ǿŀȍƴŜƧ ƪǿŜǎǘƛƛΣ ŎȊȅƭƛ ƻ ǊŜƭŀŎƧŀŎƘ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪ - ōƛōƭƛƻǘŜƪŀǊȊΣ ƻ ƧŜƎƻ ŦŀŎƘƻǿƻǏŎƛΣ ƪƻƳǇŜǘŜƴŎƧƛΣ 

ǇƻȊƛƻƳƛŜ ǿƛŜŘȊȅ ƛƴŘȅǿƛŘǳŀƭƴȅƳ ǇƻŘŜƧǏŎƛǳ Řƻ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪŀΣ ŀǘƳƻǎŦŜǊȊŜ ǇŀƴǳƧŊŎŜƧ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜΦ  

bŀ ǇƻȊƛƻƳƛŜ ŜƳǇŀǘƛƛ ǎǇȅǘŀƴƻΣ ŎȊȅ ŎȊȅǘŜƭƴƛŎȅ ŎȊǳƧŊ ǎƛť ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǘǊŀƪǘƻǿŀƴƛ ƛƴŘȅǿƛŘǳŀƭƴƛŜ ƛ ǿȅƧŊǘƪƻǿƻΣ ŎȊȅ 

ƎƻŘȊƛƴȅ ǇǊŀŎȅ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǎŊ ŘƻǎǘƻǎƻǿŀƴŜ Řƻ ǇƻǘǊȊŜō ƭƻƪŀƭƴŜƧ ǎǇƻƱŜŎȊƴƻǏŎƛΦ  

Badania  

.ŀŘŀƴƛŀ ǇǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊƻƴƻ ƻŘ м Řƻ мл ŎȊŜǊǿŎŀ нлммΦ hƎƽƱŜƳ ōŀŘŀƴƛŜƳ ƻōƧťǘƻ млл ƻǎƽōΦ YƻōƛŜǘȅ ǎǘŀƴƻǿƛƱȅ рн҈ 

ƻƎƽƱǳ ōŀŘŀƴȅŎƘΣ ƳťȍŎȊȅȋƴƛ ȊŀǏ пу҈Φ  

 

 

 

 

 

  

 

 .ȅƱȅ ǘƻ ƻǎƻōȅ ǿ ǊƽȍƴȅƳ ǿƛŜƪǳΦ  

²ǏǊƽŘ ōŀŘŀƴȅŎƘ ōȅƱƻΥ 

мт҈ ǇƻƴƛȍŜƧ нм Ǌƻƪǳ ȍȅŎƛŀΣ нр҈ ƻǎƽō ǿ ǇǊȊŜŘȊƛŀƭŜ нм ς оп Σ оу҈ ǘƻ ƻǎƻōȅ ƳƛťŘȊȅ ор ŀ пф ǊƻƪƛŜƳ ȍȅŎƛŀΣ но҈ ǘƻ 

ƻǎƻōȅ ƳƛťŘȊȅ рл ŀ ср ǊƻƪƛŜƳ ȍȅŎƛŀΣ ǇƻȊƻǎǘŀƱŜ о҈ ǘƻ ƻǎƻōȅ ǇƻǿȅȍŜƧ сп Ǌƻƪǳ ȍȅcia. 
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.ȅƱȅ ǘƻ ƻǎƻōȅ Ȋ ǊƽȍƴȅƳ ǿȅƪǎȊǘŀƱŎŜƴƛŜƳΥ 

²ȅƪǎȊǘŀƱŎŜƴƛŜ ǿȅȍǎȊŜ ǇƻǎƛŀŘŀƱƻ рл҈ ōŀŘŀƴȅŎƘΣ ǏǊŜŘƴƛŜ ол҈ ōŀŘŀƴȅŎƘΣ ȊŀǿƻŘƻǿŜ мп ҈ ōŀŘŀƴȅŎƘΣ ŀ ƎƛƳƴŀȊƧŀƭƴŜ 

6% badanych. 

 

 

 

 

 

 

 

нп҈ ōŀŘŀƴȅŎƘ ƻŘǿƛŜŘȊŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪť ƪƛƭƪŀ ǊŀȊȅ ǿ ǘȅƎƻŘƴƛǳΣ мн҈ ǊŀȊ ǿ ǘȅƎƻŘƴƛǳΣ ŀȍ 30% badanych kila razy  

ǿ ƳƛŜǎƛŊŎǳ ŀ мс҈ ǊŀȊ ǿ ƳƛŜǎƛŊŎǳΦ Yƛƭƪŀ ǊŀȊȅ ǿ Ǌƻƪǳ ǇǊȊȅŎƘƻŘȊƛ Řƻ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ мп҈Σ н ǊŀȊȅ ǿ Ǌƻƪǳ н҈ ŀ ǊȊŀŘȊƛŜƧ ƴƛȍ 

raz w roku 2% badanych. 

 

 

 

 

 

 

 

 

²ȅƴƛƪƛ ōŀŘŀƵ 

Po zebraniu i podliczeniu ankiet otrzymano kilka ciekawych informacji na ǘŜƳŀǘ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ƛ ǎǘƻǇƴƛŀ 

ǎŀǘȅǎŦŀƪŎƧƛ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƽǿΦ 5ŀƴŜ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛƻƴƻ ǿ ŦƻǊƳƛŜ ǇǊƻŎŜƴǘƻǿŜƧΦ hŘǇƻǿƛŜŘȊƛ ƴŀ Ǉȅǘŀƴƛŀ αȊƎŀŘȊŀƳ ǎƛť  

ƛ ŎŀƱƪƻǿƛŎƛŜ ȊƎŀŘȊŀƳ ǎƛťέ ǇƻŘŀƴƻ ƱŊŎȊƴƛŜΦ tƻŘƻōƴƛŜ ǇƻǎǘŊǇƛƻƴƻ Ȋ ƻŘǇƻǿƛŜŘȊƛŀƳƛ αƴƛŜ ȊƎŀŘȊŀƳ ǎƛť ƛ ŎŀƱƪƻǿƛŎƛŜ ƴƛŜ 

zgŀŘȊŀƳ ǎƛťέΦ bŀ ǿȅƪǊŜǎŀŎƘ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛƻƴƻ ŘƻƪƱŀŘƴŜ ŘŀƴŜ ǳȊȅskane w wyniku analizy ankiety. 

Oto jak respondenci odpowiadali na pytania: 

!Φ hōǎȊŀǊ ƴŀƳŀŎŀƭƴƻǏŎƛ  

¢ǳ ǊŜǎǇƻƴŘŜƴŎƛ ƻŘǇƻǿƛŀŘŀƭƛ ƴŀ т ǇȅǘŀƵΦ tȅǘŀƴƛŜ ǇƛŜǊǿǎȊŜ ƛ ŘǊǳƎƛŜ ŘƻǘȅŎȊȅƱƻ ǳƳƛŜƧǎŎƻǿƛŜƴƛŀ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǿ ƳƛŜǏŎƛŜ  

ƛ ƛƭƻǏŎƛ ƳƛŜƧǎŎŀ Řƻ ǇŀǊƪƻǿŀƴƛŀΦ hƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ Řƭŀ су҈ ǊŜǎǇƻƴŘŜƴǘƽǿ ƧŜǎǘ ǘƻ ƛǎǘƻǘƴŀ ǎǇǊŀǿŀΣ ƳƴƛŜƧ ǿƛťŎŜƧ ǘȅƭŜ 

ǎŀƳƻ ƻǎƽō ǎǘǿƛŜǊŘȊƛƱƻΣ ȍŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǿ ŎŜƴǘǊǳƳΦ 
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уо҈ ŀƴƪƛŜǘƻǿŀƴȅŎƘ ǳȊƴŀƱƻΣ ȍŜ ƴŀǿŜǘ ǿ ǘŀƪ ƳŀƱȅƳ ƳƛŜǏŎƛŜ Ƨŀƪ hƭŜǎƴƻΣ ƎŘȊƛŜ ǿǎȊťŘȊƛŜ Ƴƻȍƴŀ ŘƻƧǏŏ ǇƛŜǎȊƻ  

ƛ ǿǎȊťŘȊƛŜ ƧŜǎǘ ōƭƛǎƪƻΣ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ Ǉƻǿƛƴƴŀ ǇƻǎƛŀŘŀŏ ƳƛŜƧǎŎŀ Řƻ ȊŀǇŀǊƪƻǿŀƴƛŀ ǎŀƳƻŎƘƻŘǳΦ ¢ȅƭƪƻ он҈ ǳȊƴŀƱŀΣ ȍŜ ǘŀƪ 

ƧŜǎǘΦ оо҈ ōȅƱƻ ƻōƻƧťǘƴȅŎƘΣ ŀ ор҈ ǳȊƴŀƱƻΣ ȍŜ ōƛōƭƛƻǘŜƪŀ ƴƛŜ ǇƻǎƛŀŘŀ ƳƛŜƧǎŎ ǇŀǊƪƛƴƎƻǿȅŎƘΣ Ŏƻ ƴƛŜƧŜŘƴƻƪǊƻǘnie 

utrudnia korzystanie z biblioteki. 

 

 

 

  

 

 

 

YƻƭŜƧƴŜ Řǿŀ Ǉȅǘŀƴƛŀ ŘƻǘȅŎȊȅƱȅ ǎŀƳŜƎƻ ōǳŘȅƴƪǳ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛΣ ƧŜƎƻ ŀǘǊŀƪŎȅƧƴƻǏŎƛ ƻǊŀȊ ƧŀƪƻǏŎƛ ƳŜōƭƛΣ ǎǇǊȊťǘƽǿ  

ƛ ŜƭŜǿŀŎƧƛ ǿŜǿƴťǘǊȊƴŜƧΦ 

 уф҈ ǳȊƴŀƱƻΣ ȍŜ ōǳŘȅƴŜƪ ōƛōƭƛƻǘŜƪƛ ǇƻǿƛƴƛŜƴ ōȅŏ ŀǘǊŀƪŎȅƧƴȅ ƛ ȊŀŎƘťŎŀŏ Řƻ ǿŜƧǏŎƛŀΦ 5ƭŀ мл ƻǎƽō ōȅƱƻ ǘƻ ƻōƻƧťǘƴŜΣ  

ŀ ƧŜŘƴŀ ƻǎƻōŀ ǳȊƴŀƱŀΣ ȍŜ ǿŎŀƭŜ ƴƛŜ ƳǳǎƛΦ сп҈ ƻǎƽō ǳȊƴŀƱƻΣ ȍŜ ǊȊŜŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ōǳŘȅƴŜƪ h.t ƧŜǎǘ ŀǘǊŀƪŎȅƧƴȅ  

ƛ ȊŀŎƘťŎŀƧŊŎȅΣ нп ƻǎƻōȅ ƴƛŜ ƳƛŀƱȅ ȊŘŀƴƛŀΣ ŀ мн ƻǎƽō ƴƛŜ ȊƎƻŘȊƛƱƻ ǎƛť Ȋ ǎǘǿƛŜǊŘȊŜƴƛŜƳ ǿ ŀƴƪƛŜŎƛŜΦ 
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Gorzej wypadliǏƳȅ ǇƻŘ ǿȊƎƭťŘŜƳ ŀǘǊŀƪŎȅƧƴƻǏŎƛ ǿƴťǘǊȊŀ ƛ ǎǇǊȊťǘƽǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎȊƴȅŎƘΦ 5ƭŀ ут҈ ǇǊȊŜōȅǿŀƴƛŜ  

ǿ ŀǘǊŀƪŎȅƧƴȅƳ ƛ ƴƻǿƻŎȊŜǎƴȅƳ ǿƴťǘǊȊǳ ƧŜǎǘ ƛǎǘƻǘƴŊ ǎǇǊŀǿŊΦ мо҈ ƴƛŜ ƳƛŀƱƻ ȊŘŀƴƛŀ ǿ ǘŜƧ ƪǿŜǎǘƛƛΦ bƛŜǎǘŜǘȅΣ ǘȅƭƪƻ 

по҈ ȊƎŀŘȊŀ ǎƛť ƭǳō ŎŀƱƪƛŜƳ ǎƛť ȊƎŀŘȊŀΣ ȍŜ ǿƴťǘǊȊŀ ǎŊ ŀǘǊŀƪŎȅƧƴŜΦ пл҈ ƴƛŜ ƳƛŀƱƻ ȊŘŀƴƛŀΣ ŀ мт ҈ ƻǎƽō ŎŀƱƪƻǿƛŎƛŜ ǎƛť 

Ȋ ǘȅƳ ƴƛŜ ȊƎŀŘȊŀƱƻΦ 

 

 

 

 

 

 

 

 

hǎƻōƴŊ ƪǿŜǎǘƛť ǎǘŀƴƻǿƛƱƻ ŘƻǎǘƻǎƻǿŀƴƛŜ ōǳŘȅƴƪǳ Řƻ ǇƻǘǊȊŜō ƻǎƽō ƴƛŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΦ tƻƳƛƳƻ ǘŜƎƻΣ ȍŜ ǿǏǊƽŘ 

ŀƴƪƛŜǘƻǿŀƴȅŎƘ ƴƛŜ ōȅƱƻ ǘŀƪƛŎƘ ƻǎƽōΣ ȊŀƎŀŘƴƛŜƴƛŜ ǘƻ ƧŜǎǘ ǎǇǊŀǿŊ ƛǎǘƻǘƴŊ Řƭŀ фс҈ ǳȍȅǘƪƻǿƴƛƪƽǿ h.tΦ оу҈ 

ƻŘǇƻǿƛŜŘȊƛŀƱƻΣ ȍŜ ƧŜǎǘ ǘŀƪ ǿ ǊȊŜŎȊȅǿƛǎǘƻǏŎƛΦ нс҈ ōȅƱƻ ƻōƻƧťǘƴȅŎƘΣ ŀ ос҈ ŎŀƱƪƻǿƛŎƛŜ ƴƛŜ ȊƎƻŘȊƛƱƻ ǎƛť Ȋ ǿκǿ ǘŜȊŊΦ  

bŀ ǘŀƪƛ ǿȅƴƛƪ ƴŀ ǇŜǿƴƻ ȊƱƻȍȅƱŀ ǎƛť ƪǿŜǎǘƛŀ ǎŎƘƻŘƽǿ ƻǊŀȊ ōǊŀƪ ǿƛƴŘȅΦ  

 

 

 

 

 

 

 

 

 bŀ ǎȊŎȊťǏŎƛŜ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ŎȊȅǘŜƭƴƛŎȅ ǳǿŀȍŀƧŊΣ ȍŜ ǿ ōƛōƭƛƻǘŜŎŜ ǇƻƳƛƳƻ ƴƛŜƴƻǿȅŎƘ Ƨǳȍ ǎǇǊȊťǘƽǿ ƛ ƳŜōƭƛ ƧŜǎǘ 

czysto i schludnie. hŎȊŜƪƛǿŀƱƻ ǘŜƎƻ фф҈ 

ōŀŘŀƴȅŎƘΣ ŀ фп҈ ǳȊƴŀƱƻΣ ȍŜ ƧŜǎǘ ǘŀƪ ǿ ǊȊŜŎȊȅǿƛǎǘƻǏŎƛΦ 

 

 

 

  




















































































































